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روزنامه

 رییس جمهور بیان داشت: رژیم صهیونیستی، گروه های افراطی و تروریست، از صندوق رای واهمه 
دارند و مرگ خود را در کنار صندوق رای می بینند.

 حجت الاسلام والمسلمین حسن روحانی در دومین کنگره بین المللی ۱۷ هزار شهید ترور که از صبح دیروز در 
سالن اجلاس سران در حال برگزاری است، تصریح کرد: گاهی موضوع تروریسم از یک سازمان و یک تشکیلات پا را 
فرا تر می گذارد، برخی حکومت ها بر مبنای ترور بوجود می آیند و ادامه حیات خود را در سایه ترور می بینند که نمونه 

بارز آن رژیم جعلی صهیونیستی در سرزمین فلسطین است.
رییس دولت یازدهم یادآور شد: این حکومت و این رژیم از اساس بر مبنای ارعاب، ترور و اشغال کار خود را آغاز 

کرد و امروز نیز   همان دید ضد انسانی خود را ادامه می دهد.
وی افزود: نوع دیگری از ترور، ترور اعتقادی و عقیدتی می تواند باشد و لااقل شکل ظاهری و ادعای برخی بر 
این محور استوار است که گروهی متعصب و جاهل گاهی تحت پوشش یک آیین و یک دین به خشونت و ترور 
می پردازند و هر آن کس که در مسیر راه آنها نیست تکفیر می کنند،   او را کافر می پندارند و بعد از تکفیر هم جواز ترور 
را نسبت به افراد صادر می کنند و این از نمونه هایی است که در عصر ما وجود دارد و ما در منطقه شاهد آن هستیم.

رئیس دولت یازدهم در تشریح نمونه های ترورهای یاد شده در منطقه تصریح کرد: داعش، القاعده،   بوکوحرام، 
طالبان و از نمونه های این تشکیلات ترور در منطقه هستند...

دکتر روحانی در دومین کنگره بین المللی ۱۷ هزار شهید ترور:

 گروه های تندرو مرگ خود را در صندوق های رای می بینند 

مدیرعامل سازمان تاکسیرانی شهرداری قم :

تاکسی های قم هوشمند می شوند 

 پاسخ کارشناس خاورمیانه به این پرسش 

ایران چگونه 
می تواند اعتماد اعراب 

را جلب کند؟
عمر دولت روحانی به دو سال رسیده و حالا پس از حل 
و فصل معادلات هسته ای نگاه ها به مسائل و بحران های 

خاورمیانه ای جدی تر شده است...

برگزاری انتخابات به صورت مستقیم به فرمانداری سپرده شده است

ناگفته های » سیار«
 از حواشی انتخابات

دهدشتی نماینده مجلس:

مصوبه  دولت احمدی نژاد 
پای افراد را به خرید و فروش نفت باز کرد

معاون عمرانی استاندار قم از اختصاص 60 میلیارد ریال 
اعتبار برای عملیات بازگشایی و تعریض خیابان شهدای دروازه 

ری قم خبر داد.
جواد دلاوری شنبه شب در نشست صمیمی استاندار و مسوولان 

استان قم با مردم منطقه دروازه ری قم با اشاره به درخواست های مکرر 
مردم منطقه مبنی بر تعریض خیابان دروازه ری، اظهار داشت: سال 
گذشته طی بازدید نماینده دفتر رهبر معظم انقلاب از این محله ردیف 

اعتباری خوبی برای تعریض این خیابان پیش بینی شد...

فضای قم باید برای تحرکات سیاسی باز باشد
نظارت دقیق فرمانداری بر حضور فعالان سیاسی در قم

اگر حضور فردی در قم به انسجام ملت آسیب بزند، از آن جلوگیری می کنیم
وظیفه فرمانداری، نظارت بر فرایند انتخابات است
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فرمانده پایگاه پدافند هوایی حضرت معصومه )س(:

سایت هسته ای فردو در امنیت کامل است

تقاضای شرم  آور اعراب از اسرائیل علیه ایران
8
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دیدگاه:  احمدصادقی

یادداشت : احمد حسینی

سرمقاله:   حمید ابوطالبی

علماي علوم اجتماعي امروزه 
از فضاي مجازي به عنوان "جهان 
سوم" یاد مي کنند. مفهوم سه 
فضاي  نوعي  به  شدن  جهاني 
مجازي را به عنوان سومین جهان 
دنیاي  و  عیني  دنیاي  کنار  در 
آرماني تلقي کرده اند.بروز و ظهور 

کشورهایي مانند گوگل ...

کشور  ولایی  آسمان  امنیت 
و آسمان منطقه جغرافیایی حرم 
مرهون  )س(  بیت  اهل  کریمه 
روزی  شبانه  رهگیری  و  رصد 
بخش  عنوان  به  هوایی  پدافند 
مهمی از پازل امنیت کشور است. 
ماموریت های تامین امنیت هوایی 

یگان های رزم و جلوگیری ...

و  دولت ها  جمهور،  روسای 
و  می آیند  مجلس  نمایندگان 
می روند؛ ولی آنچه می ماند سلوک 
آنان در تعاملاتشان است. ما در 
کشور با دو نظر روبرو هستیم که 
اتفاقاً هردو گروه نظر خود را به 
این جمله امام متکی می دانند که 
فرمود: مجلس در رأس اموراست...

بایدها و نبایدهاي 
دنياي مجازي

پدافند هوایی پازلی مهم 
در امنيت کشور

قانون در رأس امور است 
یا قانون گذار؟
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نباید به خاطر تندروی های 
یک اقلیت محدود دلسرد شوید

آیت ا... هاشمی رفسنجانی در دیدار محمد جواد ظریف:
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مدیرکل راه و شهرسازی استان قم گفت: توجه به حوزه 
راه در دولت یازدهم باعث نشده است تا از حوزه مسکن و 
شهرسازی غافل شویم ودر استان قم در اسفند ماه گذشته 
برای پنج شهر قم شامل کهک، قنوات، سلفچگان، دستجرد 

و جعفریه طرح تفصیلی به شهرداری های آن ها ابلاغ شد.
محسن بهشتی اظهار داشت: طرح تفصیلی شهر قم اکنون 95 
درصد پیشرفت فیزیکی دارد و امیدوار هستیم این طرح که در چند 
سال آینده به عنوان سند توسعه شهرسازی هر شهر مطرح است به 
اتمام برسد و این مساله نشان از توجه دولت به حوزه شهرسازی دارد.

وی اظهار داشت: در حوزه مسکن نیز اولویت اول دولت یازدهم 
اتمام مسکن مهر بوده است چرا که اجرای سیاست های جدید در 
بخش مسکن لازمه ای دارد و آن انجام تعهدات قبلی در این حوزه 

است.
بهشتی افزود: دولت از ابتدای سال 95 بحث مسکن اجتماعی و 
حمایتی و راه اندازی صندوق های سرماهی گذاری مسکن در قالب 
بورس را پیگیری خواهد کرد چرا که دولت نمی خواهد صفر تا صد 

کار در مسکن را انجام دهد.

 احیای سازمان مدیریت بازگشت عقلانیت و تدبیر 
در نظام برنامه ای کشور بود

مدیرکل راه و شهرسازی استان قم در بخش دیگری از سخنان 
خود گفت: یکی از ایرادات سیستم های اداری آن است که مطابق با 
برنامه کار نمی کنیم و گاهی اوقات سلیقه افراد در امور بسیار نقش 
دارد و اگر سلیقه فردی حاکم شود کمتر انسان خوش سلیقه ای 
را داریم که امور جدیدی را با کیفیت بهتری از امور گذشته برنامه 

ریزی کند.
بهشتی ادامه داد: یک نفر قطعا نمی تواند بهتر از جمعی از برنامه 
ریزان امور را طراحی کند و اگر سلیقه فردی حاکم شود و سلیقه 
های جمعی کنار روند آسیب هایی به کشور وارد می شود که در 
دوره مدیریت کوتاه برطرف کردن آسیب ها زمانی طولانی را می 
طلبد از این رو شاهد بودیم زمانی که دولت یازدهم روی کار آمد با 
شرایطی سیستم دولتی را تحویل گرفت که عمده ترین بخش که 
آسیب جدی را به سیستم اداری وارد کرد نبود مغز سیستم در هشت 

سال گذشته که همان سازمان مدیریت و برنامه ریزی است ،بود.
وی بیان داشت: حذف سازمان مدیریت و برنامه ریزی کشور 
آسیب جدی به نگاه برنامه ای کشور در همه حوزه ها وارد کرد و از 
این رو اکثر کاندیداهایی که پا به عرصه انتخابات 92 گذاشتند برنامه 
احیای سازمان مدیریت و برنامه ریزی را داشتند و این احیا بازگشت 

عقلانیت و تدبیر در نظام برنامه ای بود.
مدیرکل راه و شهرسازی استان قم افزود: سازمان مدیریت و برنامه 
ریزی کشور عقبه ای بیش از 50سال داشته است که در سال 84 
جمع آوری و در سال 92 زمینه احیاء آن فراهم شد این در حالی بود 
که با حذف نگاه برنامه ای، برنامه های سلیقه ای در کشور حاکم شد 

و نمونه آن مسکن مهر است.

دولت در تامین مسکن باید صرفا سیاست گذار باشد
از  افزود: طبق قانون اساسی تامین مسکن  ادامه  بهشتی در 
نیازهای ضروری و اساسی مردم است اما دولت در این زمینه باید 
سیاستگذار باشد ولی سیاست های دولت گذشته در مسکن به سمت 

اجرا در آمد و خود دولت به میدان آمد.
وی ادامه داد: در آن مقطع کشورظرفیت تعهد احداث دو میلیون 
و 200 هزار واحد مسکونی را نداشت و وزارت مسکن و شهرسازی 
سابق به وزارت مسکن مهر تبدیل شده بود و بیش از ظرفیت موجود 

به مسکن اهمیت داده شد. 
وی بیان داشت: ادغام وزارت راه و ترابری در مسکن و شهرسازی 
در سال های گذشته حجم اعتبارات را به سمت مسکن مهر پیش برد 
و نهایتا راه های کشور آسیب پذیر شد و در طی آن سال ها 50 هزار 
میلیارد تومان به سمت مسکن مهر رفت و کمترین اعتبارات در حوزه 

راه زمینی و حمل و نقل هوایی و دریایی هزینه شد.
مدیرکل راه و شهرسازی قم ادامه داد:صنعت حمل و نقل ریلی 
جزء شاخص ها و مبنای توسعه در کشور است و اگر این شاخص را 

نداشته باشیم بسیاری بخش ها آسیب پذیر می شود.

راه های کشور در دولت قبل مظلوم واقع شدند
بهشتی در ادامه با بیان این که راه های کشور در دولت قبل به 
دلیل توجه بیش از حد به مسکن مهر مظلوم واقع شده بودند، گفت: 
سرمایه راه های کشور حدود 200 هزار میلیارد تومان ارزش گذاری 
شده است و سالانه ۱0 تا ۱5 درصد این عدد هزینه نگهداری راه ها 
می شود اما با توجه به این که برای راه های کشور طی چند سال 
هزینه نشد بسیاری راه ها آسیب جدی دیدند و هزینه احداث راه 

جدید به دولت تحمیل شد.
وی تاکید کرد: این اتفاقات در حالی رخ داد که دولت جدید به 
شدت با کمبود منابع مواجه بود و رکود قیمت نفت، کاهش فروش 
نفت و مقابله نفتی کشورهای منطقه با ارزان فروشی را شاهد بودیم و 
در حوزه های سیاسی و اجتماعی تنگناهای زیادی برای دولت ایجاد 

شد اما دولت یازدهم تدبیر و امید است و با تدبیر و عقلانیت امید را 
به جامعه باز می گرداند.

مدیرکل راه و شهرسازی قم افزود: در دو سال عملکرد دولت، 
علیرغم همه کمبودها و ناملایمات شاهد بودیم که دولت یازدهم با 
تدبیر و عقلانیت در برنامه ریزی، مهار تورم و تزریق اعتبار به برنامه 
های مهم کشور اقدام کرد و باید بپذیریم که رسیدن به وضعیت 

مطلوب زمان بر است.
وی با اشاره به توسعه حمل و نقل ریلی در دولت یازدهم بیان 
داشت: در سال 92 حداکثر پنج درصد کالاهای کشور از حوزه ریل 
جابجا می شدند اما یکی از سیاست های کلیدی دولت آن است که 
ظرف ۱0 سال آینده حمل و نقل کالا از طریق ریل به 20 درصد 

افزایش یابد.
وی ادامه داد: طی چند سال گذشته تلفات جاده ای سالانه کشور 
از 29 هزار نفر به ۱8 هزار نفر رسیده است و کاهش چشم گیری 
شاهد بوده ایم اما باز با نقطه مناسب که میانگین کشورهای دیگر 

باشد فاصله زیادی داریم.
بهشتی تاکید کرد: قطعا با توسعه جاده ها و با توجه به تولید 
خودرو و استفاده بیش از حد از جاده ها حادثه خیزی افزایش می 
یابد و باید به سمت توسعه ریلی که توجیه پذیر است برویم که بهره 

وری مناسبی در دراز مدت خواهد داشت. 

اقدامات دولت برای ایمن سازی 
محورهای مواصلاتی استان قم

در ادامه این میزگرد داود طلوعی مدیریت راهداری اداره کل راه 
و شهرسازی استان قم گفت: با افزایش وسایل نقلیه کیفیت وسایل 
نقلیه سرعت های آن ها بالاتر رفته است و در حالی که سیستم های 
حفاظ های جانبی در جاده ها در تمام کشور گاردریل های دو موج 

بود وزارت راه و شهرسازی با توجه به خروج از جاده هایی که در کشور 
بر اثر خواب آلودگی و برخورد با حفاظ های جانبی رخ می داد آن 
ها را ارتقا داد و در نقاط پرتگاهی که ارتفاع جاده بالا است از حفاظ 
های جانبی جدید که گاردیل های سه موج است استفاده می کنیم.

وی بیان داشت: گاردریل های سه موج مقاومت بیشتری نسبت 
به دو موج دارند و استان قم از اولین استان هایی است که گاردریل 
سه موج در آن تاکنون به طول شش و نیم کیلومتر اجرا شده است.

وی اظهار داشت: در خصوص خط کشی محورهای استان قم با 
توجه به این که استان کوچگی هستیم هزار و 400 کیلومتر تجدید 
خط کشی طی سال گذشته در محورهای استان داشته ایم و اکثر 

جاده ها تحت پوشش خط کشی قرار گرفته اند.
مدیر راهداری اداره کل راه و شهرسازی استان قم افزود: در موررد 
علائم و تابلوهای اطلاعاتی با توجه به این که برخی تابلوها به مرور 
زمان از بین می رود و شبرنگ ها عمر مفیدی دارد باید نگهداری و 
تجدید شود و تاکنون بیش از ۷00 متر مربع تابلوهای اطلاعاتی در 

محورهای استان اجرا شده است.
وی بیان داشت: در خصوص تعمیرات گاردریل نیز تاکنون سه 
میلیارد تومان هزینه نگهداری گاردریل در نقاط استحفاظی کرده 
ایم و در مورد نقاط پرحادثه حدود سی نقطه به طور ویژه شناسایی 
کرده ایم که تابلوهای فسفری در کل محورهای استان آشکار سازی 

شده اند.
وی ادامه داد: اصلاح شیب شیروانی های کنار جاده در استان در 
طول ۱00 کیلومتر را داشته ایم و استان قم هم چنین از استان های 
برتر کشور در حوزه تامین روشنایی است که در سطح جاده های 

استان بیش از ۱80 کیلومتر روشنایی داریم.

برنامه دولت برای ایجاد دفاتر تسهیل گری 
در بافت های فرسوده

مدیرکل راه و شهرسازی استان قم در ادامه این میزگرد با اشاره 
به این که یک ششم شهر قم شامل بافت های قدیمی، تاریخی و 
فرسوده است گفت: در حالی که عبارت بافت فرسوده بار منفی 
اجتماعی دارد این بافت ها هویت بخش هستند از این رو وزارت 
راه و شهرسازی در تلاش است اصطلاح بازآفرینی پایدار شهری را 

جایگزین عنوان بافت فرسوده کند.
وی ادامه داد: از ۱2 هزار و ۷00 هکتار قانونی شهر قم دو هزار 
هکتار بافت فرسوده گریبان شهر قم را گرفته است و عمده پروژه 
هایی که در این بافت ها انجام شده تحت سیطره حرکت خودرو و 

ترافیک بوده است و در درون بافت ها کاری نکرده ایم.
وی اظهار داشت: سیاست دولت در این بافت ها آن است که در 
آن ها دفاتر تسهیل گری راه اندازی کنیم تا مشارکت مردم در بافت 
ها افزایش دهد چرا که محلات نیاز به بهسازی و نوسازی دارند و 
از این رو اگر تمام دستگاه های متولی بازآفرینی بافت ها در دفاتر 
تسهیل گری مستقر شوند مردم می توانند برای رسیدن به مجوز در 

محله خود اقدام کنند.

 توسعه صنعت ریلی یکی از محورهای
 اقتصاد  مقاومتی است

مدیرکل راه و شهرسازی استان قم در ادامه این میزگرد بیان 
اقتصاد  باشیم  نباید در دل اجرای پروژه ها توقع داشته  داشت: 
مقاومتی اجرا شود و در حالی که پیش از اجرا توجه به اقتصاد 
مقاومتی را باید مدنظر داشته باشیم باید توجه داشت که این نوع از 
اقتصاد کم هزینه کردن صرف نیست تا کیفیت کاهش یابد و این امر 

مغایر با اقتصاد مقاومتی است.
وی با اشاره به این که توسعه حمل و نقل ریلی یکی از محورهای 
اقتصاد مقاومتی است اظهار داشت: احداث آزادراه پنج تا ۱0 میلیارد 
تومان در هر کیلومتر هزینه در بردارد بعلاوه آن که باید هزینه های 
نگهداری، حوادث و مصرف سوخت را بپذیریم لذا اگر بتوانیم حمل 

و نقل ریلی را افزایش دهیم به اقتصاد مقاومتی تحقق بخشیده ایم.
وی ادامه داد: طی یک سال گذشته ظرفیت آزادراه قم - تهران 
اشباع شده است و این در حالی است که اقتصاد مقاومتی ایجاب نمی 
کند آزادراه دیگری در قم بسازیم که آن هم 20 سال دیگر جواب 
گوی ترافیک نباشد لذا باید در حوزه ریلی سرمایه گذاری کنیم و 
اگر در این حوزه از جاده سازی بیشتر هزینه کنیم در آینده بهره 

بیشتری خواهیم برد.

 جای معماری اسلامی در مقررات ملی ساختمان خالی است
بهشتی در ادامه با تاکید بر آن که جای معماری اسلامی در 
مقررات ملی ساختمان خالی است بیان داشت: بسیاری از کارشناسان 
روی مبانی معماری اسلامی ایران بحث دارند و باید گفت که معماری 
ما برگرفته از فرهنگ بومی مبتنی بر اقتصاد مکان، ویژگی های 

اقلیمی و الگوهای رفتاری باید باشد.
وی تاکید کرد: اگر بخواهیم معماری را به سمت اسلامی ایرانی 
آن بازگردانیم شاید کار دشواری باشد که روح حاکم بر معماری و 
الگوهای رفتاری که نقش موثری در معماری و شهرسازی دارد را 
تغییر دهیم اما شاخص هایی در معماری و شهرسازی داریم که 

برگرفته از دین ما است و باید به سمت آن ها بازگردیم. 
گفت وگو: محمد جهانگیریان

مدیرکل راه و شهرسازی استان خبر داد:

تهیه و ابلاغ طرح تفصیلی 5 شهر تابعه قم

در دو سال عملکرد دولت، علیرغم همه کمبودها 
و ناملایمات شاهد بودیم که دولت یازدهم با تدبیر و 

عقلانیت در برنامه ریزی، مهار تورم و تزریق اعتبار به 
برنامه های مهم کشور اقدام کرد و باید بپذیریم که 

رسیدن به وضعیت مطلوب زمان بر است

سرمقاله
قانون در رأس امور است 

یا قانون گذار؟
روسای جمهور، دولت ها و نمایندگان مجلس می آیند 
و می روند؛ ولی آنچه می ماند سلوک آنان در تعاملاتشان 
است. ما در کشور با دو نظر روبرو هستیم که اتفاقاً هردو 

گروه نظر خود را به این جمله امام متکی می دانند که فرمود: مجلس در رأس اموراست.
بودن  امور  رأس  در  جمله،  این  در  مجلس  از  منظور  که  باورند  این  بر  برخی 
قانون گذار است و لذا هرچه قانون گذار گفت و خواست و انجام داد، در رأس اموراست؛ 
درحالی که دیگری بر این عقیده است که منظور از مجلس در جمله امام این است 
که قانون در رأس امور است و هرچه قانون گفت و قانون خواست و قانون انجام داد، 

در رأس اموراست.
این تفاوت در نظر، تفاوتی بزرگ در رویکردها و اداره کشور پدید آورده که شاید 
بسیاری از مشکلات نیز برآمده از این تفاوت بوده و احتمالاً هم خواهد بود. شما 
تاکنون نیندیشیده ای که چرا می گویند قوای سه گانه؛ یا قوه مجریه و قوه قضائیه و 
قوه مقننه؟ چراکه آنچه اهمیت دارد قدرت قانون، قدرت قضا و قدرت حاکمیت در هر 
کشوراست؛ و اقتدار ملی حاصل جمع تعاملات وهم آهنگی این قوا، نه قانون گذاران 

و یا مفسران و یا ناظران.
از این منظر، مجلس دو وظیفه اصلی دارد: یکی تصویب قانون و دیگری نظارت بر 
اجرای قانون؛ و بر همین اساس همه در کشور، به ویژه قانون گذاران محترم باید بیش از 
رییس جمهور سنگ قانون را به سینه بزنند. درحالی که برای حامیان نظر اول این گونه 
نیست؛ و برای همین آقای دکتر روحانی گفت: وقتی حرف قانون می شود برخی ها 
ناراحت می شوند؛ بعضی ها می گویند حاشیه سازی نکنید. عجب. قانون شد حاشیه؟ 
اما نکته دیگری هم اینجا مطرح است و آن اینکه چرا قانون اساسی وظیفه پاسداری 
از قانون که اساس استحکام روابط حاکمیت و ملت است را بر عهده رییس جمهور 
گذاشته است؟ درحالی که مجلس تصویب کننده قانون باید این وظیفه را بر دوش 

داشته باشد.
این هم یک سؤال اساسی است که باید بیشتر به آن پرداخت و برای همین است 
که در همین نشست اخیر رییس محترم جمهور گفت: »در انتخابات به عنوان مسئول 
اجرای قانون اساسی به وظایفم عمل خواهم کرد و قصد دعوا با هیچ نهادی نداریم. 
ما باید مجری قانون باشیم چراکه اجرای قانون وظیفه ماست. ان شاء الله همه مردم 
و نهادها، مجری قانون خواهند بود و آثار آن را مشاهده خواهیم کرد. اجرای قانون 
یکی از کارهای سخت است. همه باید به قانون احترام بگذاریم و در برابر قانون سر 
تعظیم فرود آوریم و برای پیشرفت مملکت همه باید قانون را اجرا کنیم.« واقعاً چرا در 
کشور، اجرای قانون باید سخت باشد؟ به نظر من دلیل آن، همان تفاوت نظری است 
که ابتدا مطرح کردم؛ و لذا باید بپذیریم که خود قانون در رأس اموراست، نه گذارنده 

و تصویب کننده، یا تفسیرکننده و یا حتی نظارت کننده.
این  به  نهاد دیگر-  چه ملت، چه دولت، چه نمایندگان و چه هر   – اگر همه 
جمله امام سرتعظیم فرود آوریم و همه بپذیریم که باید وفق قانون عمل کرد، کشور 
گلستان خواهد شد؛ حالا قانون هرچه می خواهد باشد. اینجاست که دکتر روحانی 
قانون مصوب مجلس را ابلاغ می کند ولو آنکه آن را مغایر قانون اساسی بداند؛ ملت آن 
را اجرا خواهد کرد ولو آنکه از آن ناراحت باشد؛ و همه نهادها سرتعظیم فرود خواهند 
آورد ولو با آن مخالف باشند و جامعه استوار و ملت متحد و کشور گلستان خواهد شد.

اما ایجاد این باور خیلی سخت است؛ زیرا برخی که نمی توانند تابع عقل جمعی 
شوند و یا آنکه اکثریت نمایندگان را به تبعیت از نظرات خود قانع کرده و از آن ها 
رأی بگیرند و لذا خواست هایشان شکل قانونی به خود نمی گیرد، مسیر را تغییر داده 
و با خود قانون بر سر قانون نزاع می کنند و با آن فریاد واقانونا سر می دهند. این همان 
پرسش بزرگ است که گفتم یعنی اینکه: قانون گذار در رأس اموراست یا مفسر یا ناظر، 
یا خود قانون؟ و قانون، اندیشه و عقل جمعی وهمان سامان اداره کشور و مشروعیت 
بخش قدرت و اقتدار ملی است؛ که از قوه مجریه به مقننه می رود و یا به صورت طرح 

ارائه می گردد و طی مراحلی تصویب و برای اجرا ابلاغ می شود.

حمید   ابوطالبی
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آیت الله محسن اراکي در دیدار شهردار قم :

بافت قدیمي شهر قم باید حفظ شود
دبیرکل مجمع جهاني تقریب مذاهب اسلامي به ایجاد طرحي براي نمایش 
فقه عمران شهري اشاره کرد و گفت: مسائل عمران شهري که در روایات و 
احادیث بیان شده است باید استخراج شود و شهر قم باید فقه عمران شهري 

را براي شهرهاي مختلف دنیا تبیین کند. 
آیت الله محسن اراکي ظهر دیروز در دیدار با مرتضي سقائیان نژاد شهردار قم از جایگاه 
شهر قم در جهان اسلام یاد کرد و افزود: برعهده گرفتن مدیریت شهري قم توفیق بزرگي 

است که قسمت هر فردي نمي شود.
وي با اشاره به برگزاري درس فقه عمران شهري با حضور طلاب و مهندسان عالي رتبه 
شهرداري قم تصریح کرد: عمران شهري بنیاد تمدن سازي شهرسازي است و هیچ مکتبي 
نمي تواند بدون الگو مبتني بر تمدن، شهرسازي مطلوبي داشته باشد زیرا شهر از تمدن هاي 

مشخصي ساخته مي شود.
دبیرکل مجمع جهاني تقریب مذاهب اسلامي با تاکید بر اینکه عمران شهري جلوه 
فرهنگ شهروندان است تاکید کرد: مردم از نظر اخلاق، سلامت جسمي و رواني از نظامي 

که در عمران شهري است اثر مي پذیرند.
ساخت وساز های قم رنگ و بوي  اسلامي داشته باشد

وي با بیان اینکه شهر قم در دنیا مثال زدني نیست مطرح کرد: شهر قم باید به سمتي 
حرکت کند که رنگ و بوي شهر اسلامي را از نظر ساخت و ساز، عمران شهري و روابط 

میان محلات داشته باشد.
آیت الله اراکي به ایجاد طرحي براي نمایش فقه عمران شهري اشاره کرد و ادامه داد: 
مسائل عمران شهري که در روایات و احادیث بیان شده است باید استخراج شود و شهر قم 

باید فقه عمران شهري را براي شهرهاي مختلف دنیا تبیین کند.
وي خاطرنشان کرد: اگر شهري بر اساس مبنا هاي فقهي طراحي شود مي تواند 
شهروندان متفاوتي را به جامعه اسلامي معرفي کند زیرا شهروندان این شهر مي توانند 

خصوصیت هاي شهروند شهر اسلامي را داشته باشند.
آیت الله اراکي با تاکید بر اینکه الگوهاي شهرسازي اسلامي مي تواند در شهرک ها و 
مناطق شهري تازه ساخت قم اجرایي شود عنوان کرد: این شهر مي تواند الگویي براي 
دانشمندان شهرسازي در کشورهاي مختلف اسلامي باشد؛ شهرداري قم با آغاز درس فقه 
عمران شهري در این عرصه پیشتاز بوده است و امیدواریم در سال هاي آینده این سلسله 

مباحث را استمرار بخشیم.
این استاد برجسته حوزه علمیه یادآور شد: درس فقه عمران شهري بازتاب وسیعي 
در کشور داشته است و شوراي اسلامي شهر مشهد و سازمان بسیج مهندسین خواستار 
برگزاري این کلاس هاي فقهي شده اند.وي با اشاره به اینکه بافت قدیمي شهر قم باید حفظ 
شود اضافه کرد: امیدواریم مسئولان کشوري نسبت به شهر قم نگاهي ویژه داشته باشند تا 

بتوانیم در عمران شهري شأن قم را حفظ کنیم.

پوشش هاي اسلامي در برخي کلان شهرهاي کشور رعایت نمي شود 
شهردار قم  نیز در این دیدار با بیان اینکه در الگوبرداري هاي شهري معماري هاي 
متعدد چهره شهرها را به سمت معماري اسلامي هدایت نکرده است گفت: پوشش هاي 
شهر اسلامي در برخي کلان شهرهاي کشور رعایت نمي شود و این امر مي تواند مشکلات 

متفاوتي به دنبال داشته باشد.
مرتضي سقائیان نژاد با اشاره به ظرفیت هاي موجود در شهر قم اظهار کرد: جشنواره 
ملي نمادهاي شهري رضوي در شهرداري قم برگزار شد تا بتوانیم مجموعه اي از نمادهاي 
الگوبرداري هاي شهري  در  اینکه  بیان  با  کنیم.وي  گردآوري  قم  در شهر  را  اسلامي 
معماري هاي متعدد چهره شهرها را به سمت معماري اسلامي هدایت نکرده است تصریح 
کرد: پوشش هاي شهر اسلامي در برخي کلانشهرهاي کشور رعایت نمي شود و این امر 

مي تواند مشکلات متفاوتي به دنبال داشته باشد.
شهردار قم به وضعیت بلوار پیامبر اعظم)ص( اشاره کرد و گفت: براي اینکه بتوانیم 
پروژه هاي شهري موفق را در شهر قم اجرایي کنیم باید از نظرات علما و مراجع استفاده شود 
زیرا این افراد نسبت به مسائل فقه عمران شهري آگاهي داشته و به صورت غیر مستقیم با 

مردم در ارتباط هستند.

مدیر کمیته امداد امام )ره( شهرستان قم مطرح کرد: 

نبود بازارچه های صنایع دستی
 حلقه مفقوده اشتغال درقم 

مدیر کمیته امداد امام )ره( شهرستان قم گفت: عدم وجود بازارچه های 
عرصه محصولات صنایع دستی در قم حلقه مفقوده ای در بحث اشتغال این 

استان محسوب می شود.
به گزارش ایرنا، اکبر رشیدی روز دوشنبه در پنجمین جلسه کارگروه اشتغال و سرمایه 
گذاری شهرستان قم در سالن جلسات فرمانداری، اظهار داشت: مشکل اصلی اشتغال 
در استان تنها منابع واعتبارات آن نیست.وی با بیان اینکه افرادی که با شرکت در مراکز 
فنی و حرفه ای در چرخه مهارت آموزی و اشتغال قرار می گیرند، پس از کسب مهارت 
باید محصولات تولیدی خود را برای امرار معاش عرضه کنند، افزود: صنایع دستی و کلیه 
محصولاتی که به وسیله این افراد تولید می شود، به خاطر عدم دسترسی مستقیم به بازار 

فروش هیچ سودی از نظر اقتصادی برای آنها به همراه ندارد.
رشیدی با تاکید بر ضرورت توجه نهادهای مسوول از جمله شهرداری در خصوص 
اختصاص بی واسطه و بدون اخذ عوارض نقاط و محل هایی از شهر به این تولید کنندگان 
برای عرضه محصولات خود، تصریح کرد: این مکان ها می تواند در ایام و روزهای مختلفی 
از هفته به نهادهایی مانند کمیته امداد و بهزیستی واگذار شود، تا تولید کنندگانی که تحت 

پوشش و نظارت این دستگاه قرار دارند، محصولات خود را به فروش برسانند.
وی توجه به میزان بازدهی اقتصادی در امر اشتغالزایی را ضروری دانست و افزود: 
فرایند اشتغالزایی در مناطق روستایی و شهری باید به گونه ای انجام شود، که افراد پس 
از آموختن مهارت و اشتغال در حرفه ای خاص بتوانند نیازهای زندگی و روز مره خود 

را تامین کنند.

بخشدار خلجستان: 

نباید جلوی راه سرمایه گذاران مانع ایجاد کرد
بخشدار بخش خلجستان قم گفت: قم با توجه به قرار داشتن در مسیر ۱۷ 
استان کشور برای جبران کاستی ها و کمبود هایش به شدت نیازمند سرازیر 

شدن سرمایه ها به سمت خود است.
 سید داوود حاج حسینی روز دوشنبه در پنجمین جلسه کارگروه اشتغال و سرمایه 
گذاری شهرستان قم در سالن جلسه های فرمانداری، با تاکید بر تسهیل در فرایند کارهای 
اداری مربوط به سرمایه گذاری در قم، اظهار داشت: بی شک برای ایجاد رغبت و تمایل 
بیشتر در سرمایه گذاران جهت سرمایه گذاری در این استان باید نرمش هایی را نسبت 

به آنها اعمال کرد.
بخشدار خلجستان با بیان اینکه سرمایه گذاران بدون مشاوره و در نظر گرفتن تمامی 
جوانب اقدامی به سرمایه گذاری نمی کنند، افزود: باید روند ارائه مجوز و شرایط کار برای 
سرمایه گذار را در قم تسهیل کرد.وی با اشاره به سیاست های دولت تدبیر و امید مبنی بر 
حمایت از سرمایه گذاران و ارایه مجوز سرمایه گذاری به آسانترین نحو ممکن به آنها،تصریح 
کرد: با توجه به نیاز شدید قم به توسعه و ارتقاء مراکز خدماتی رفاهی، برای جذب هر چه 
بیشتر زائر و توریست، نباید با درست کردن موانعی جلوی راه سرمایه گذاران، آنها را از 
سرمایه گذاری در این استان منصرف کرد. وی با اشاره به اهمیت بحث سرمایه گذاری در 
مجتمع های خدماتی رفاهی بین راهی در قم، تصریح کرد: بدون شک رونق یافتن این 
مراکز تا حدود بسیار زیادی به حل معضل اشتغال در روستاهای بخش های 5 گانه استان 

کمک می کند.
 

مدیرکل دفتر روستایی استانداری: 

اشتغالزایی از اولویت های کاری دولت 
در روستاهای قم است

از  اشتغالزایی  گفت:  قم  استانداری  و شوراهای  روستایی  امور  مدیرکل 
اولویت های کاری دولت تدبیر و امید در حوزه روستاهای این استان است.

حسین خدمتی روز دوشنبه در پنجمین جلسه کارگروه اشتغال و سرمایه گذاری 
شهرستان قم در سالن جلسات فرمانداری قم با اشاره به معضل بیکاری در مناطق روستایی 
استان، اظهار داشت: هر خانوار روستایی به صورت ماهیانه تنها 60 درصد از درآمد یک 
خانواده شهری را می تواند کسب کند.وی با اشاره به طرح های مختلفی که به منظور 
اشتغال زایی در مناطق روستایی قم به موازات یکدیگر در دست انجام است، طرح ترسیب 
کربن و همچنین ایجاد تعاونی ها را از جمله این طرح ها بر شمرد و افزود: در راستای نشان 
دادن ظرفیت های موجود در روستاها در بحث اقتصاد مقاومتی، نمایشگاهی از محصولات 
مختلف تولیدی در روستاهای استان طی روزهای 2۱ تا 25 مهرماه در محل نمایشگاه های 

دایمی قم برپا می شود.
وی با اشاره به طرح مشارکت مردم در راه اندازی واحدهای تولیدی به عنوان دیگر 
طرح های تهیه شده برای اشتغالزایی در روستاها، تصریح کرد: در این طرح در ازای ارایه 
5 میلیارد ریال به عنوان سهم آورده به تعداد 200 خانوار و هر خانوار به طور متوسط 25 
میلیون ریال، مبلغ 40 میلیارد ریال تسهیلات به نرخ 3 درصد سود از محل صندوق کار 

آفرینی امید ارایه می شود.
خدمتی با بیان اینکه این تسهیلات پرداختی دارای 2 سال دوره مشارکت و یک سال 
دوره تنفس است، افزود: بحث ضمانت برای اخذ این تسهیلاتدر این طرح بسیار آسان 

دیده شده، و تشکیل شرکت سهامی خاص برای دریافت چنین تسهیلاتی ضروری است.
ایجاد ۱5 صندوق خرده مالی با هدف اشتغالزایی و کار آفرینی در روستاهای دارای دفتر 
پست بانک و همچنین ایجاد بازارچه های عرضه محصولات تولیدی روستاها در سطح شهر 

از جمله مصوبات این جلسه بود.

حوادث
رئیس پلیس آگاهي استان قم  خبرداد:

کشف محموله سه میلیاردي 
گوشي تلفن همراه قاچاق 

رئیس پلیس آگاهي فرماندهي انتظامي استان قم از کشف 690 گوشي تلفن 
همراه قاچاق به ارزش بیش از سه میلیارد ریال در این استان خبر داد.

به گزارش پایگاه خبري پلیس، سرهنگ مهدي قدمي  با اعلام این خبر افزود: در پي 
کسب خبري مبني بر اینکه فردي قصد دارد یک محموله گوشي تلفن همراه قاچاق را 
از طریق محور مواصلاتي قم به استان تهران منتقل کند بلافاصله مأموران اداره مبارزه با 
قاچاق کالا و ارز پلیس آگاهي قم به محل مورد نظر اعزام شدند.وي ادامه داد: در این رابطه 
با استقرار مأموران آگاهي یک دستگاه خودرو پژو پارس شناسایي و توقف شد.رئیس پلیس 
آگاهي فرماندهي انتظامي استان با اشاره به عدم ارائه مدارک لازم از سوي راننده خودرو، 
گفت: در ادامه طي بازرسي از خودرو پژو پارس، 690 دستگاه گوشي تلفن همراه قاچاق به 
ارزش تقریبي 3 میلیارد ریال کشف شد.سرهنگ قدمي افزود: نهایتاً پرونده تشکیل شده 

جهت سیر مراحل قانوني به اداره کل تعزیرات حکومتي استان ارسال شد. 
کشف محموله یک میلیاردي اسپیکرهاي قاچاق 

رئیس پلیس آگاهي فرماندهي انتظامي استان قم  دربخش دیگری از سخنان خود 
از کشف ۱80 دستگاه اسپیکر قاچاق در این استان خبر داد.سرهنگ قدمي با اعلام این 
خبر افزود:مأموران اداره مبارزه با قاچاق کالا و ارز پلیس آگاهي استان قم حین کنترل 
ترددخودروهاي عبوري در جاده قدیم قم – تهران به یک دستگاه خودرو نیسان مشکوک 
و آن را متوقف کردند.وي با اشاره به عدم ارائه مدارک لازم از سوي راننده خودرو، گفت:در 
ادامه طي بازرسي از خودرو مذکور ۱80دستگاه اسپیکر)سه تیکه (به ارزش حدود یک 
میلیارد ریال کشف شد.رئیس پلیس آگاهي فرماندهي انتظامي استان گفت:نهایتاً در این 
خصوص پرونده تشکیل و جهت سیر مراحل قانوني به اداره کل تعزیرات حکومتي استان 

ارسال شد.

رئیس پلیس راه استان قم اعلام کرد:

توقیف خودرو پژو 206
 با 45 میلیون ریال خلافي 

رئیس پلیس راه استان قم از توقیف خودروي پژو 206 با 45 میلیون ریال 
خلافي دراستان خبر داد.

به گزارش پایگاه خبري پلیس، سرهنگ  اردشیر جمشیدي راد در تشریح این خبر 
اظهار داشت: یک دستگاه خودروي پژو 206 که از مبدا "تهران به مقصد قم" تردد داشته 
است، به علت سرعت غیر مجاز توسط عوامل مستقر گشت خودرویي که اقدام به کنترل 
سرعت با دوربین سرعت سنج دراتوبان" قم تهران داشته"  دستور ایست داده مي شود ولي 
خودروي مذکور بدون توجه به علائم پي درپي ایست پلیس به مسیر خود ادامه داد.وي 
افزود: ماموران تیم گشت مستقر در عوارضي "قم  تهران" با انجام اقدامات لازم خودروي 
مذکور را متوقف و در استعلام  به عمل آمده مشخص شد خودرو پژو 206 داراي 45 میلیون 
ریال خلافي پرداخت نشده است.سرهنگ جمشیدي راد ادامه داد: بر اساس ماده 8 قانون 

رسیدگي به تخلفات رانندگي خودروي مذکور توقیف و روانه پارکینگ شد. 

رئیس پلیس مبارزه با مواد مخدر استان قم تشریح کرد:

جزئیات کشف ۱3 کیلو تریاک
رئیس پلیس مبارزه با مواد مخدر فرماندهي انتظامي استان قم از کشف ۱3 
کیلوگرم تریاک در نتیجه بازرسي از یک دستگاه خودرو خاور در جاده قدیم 

قم - تهران خبر داد.
به گزارش پایگاه خبري پلیس، سرهنگ غلام عباس بلفکه با اعلام این خبر طي 
همکاري و تعامل با دستگاه هاي مرتبط افزود: یک قاچاقچي که قصد داشت یک محموله 
موادمخدر را به استان همجوار منتقل کند شناسایي و دستگیر شد.وي در تشریح این 
خبر افزود: طي بررسي و اقدامات اطلاعاتي بعمل آمده خودرو در جاده قدیم قم -تهران 
شناسایي و متوقف گردید. رئیس پلیس مبارزه با مواد مخدر استان قم گفت:در نهایت پس 
از دستگیري متهم در بازرسي از خودرو در قسمت تاج بیش از ۱3کیلوگرم تریاک در قالب 

۷بسته بااوزان مختلف کشف شد.

رئیس پلیس راهنمایي و رانندگي استان قم خبرداد:

توقیف450 دستگاه خودرو متخلف 
رئیس پلیس راهنمایي و رانندگي استان قم، از توقیف450 دستگاه خودرو 
که مرتکب تخلفاتي از قبیل آلودگي صوتي، ایجاد مزاحمت براي دیگران شده 

بودند خبرداد.
به گزارش پایگاه خبري پلیس، سرهنگ سید کرم الله حسیني ، اظهارداشت: مجموعه 
فرماندهي انتظامي استان دو طرح برخورد با خودرو ها و موتورسیکلت هاي متخلف و بي 

انضباط در سطح شهر را بصورت ویژه در حال اجرا دارد.
وي در خصوص طرح مقابله و برخورد با خودروهاي متخلف، عنوان داشت: این طرح 
از حدود ۱0 روز پیش با اجراي رزمایش ارتقاء امنیت اجتماعي و اخلاقي در استان آغاز و 
همچنان ادامه دارد که طي آن و تا به امروز حدود 450 دستگاه خودرو که مرتکب تخلفاتي 
از قبیل آلودگي صوتي، ایجاد مزاحمت براي دیگران، حیوان گرداني از نوع سگ و بدحجابي 

راننده و سرنشینان بوده اند، توقیف شده اند.
رئیس پلیس راهور استان قم ادامه داد: طرح دیگر، برخورد با تخلف موتورسیکلت 
سوارهایي است که منشا بي نظمي در سطح شهر و معابر شده اند، به خصوص تخلفاتي 
مانند عبور از چراغ قرمز، حرکت در خلاف جهت، حرکت در پیاده رو و حرکات مارپیچ که 

موجب تصادفات رانندگي و ایجاد مزاحمت براي عابران پیاده و دیگران است.
سرهنگ حسیني افزود: مأموران راهنمایي و رانندگي استان در محل هایي که دوربین 
ثبت تخلف و پلاک وجود ندارد، مستقر هستند و تاریخ، محل تخلف و مشخصات این دسته 

از موتورسیکلت ها را ثبت مي کنند تا در پلیس راهنمایي و رانندگي اعمال قانون شوند.
صدور 500 برگ جریمه براي موتورسیکلت هاي متخلف 

وي عنوان داشت: در طول 24 ساعت گذشته، حدود 500 دستگاه موتورسیکلت 
متخلف که از چراغ قرمز عبور و یا خلاف جهت حرکت کرده بودند، اعمال قانون شدند که 

کمترین جریمه براي آن ها ۱00 هزار تومان است.
رئیس پلیس راهنمایي و رانندگي استان قم افزود:  برابر قانون اگر راننده موتورسیکلت 
ضمن عبور از چراغ قرمز، با تلفن همراه صحبت کند و فاقد کلاه ایمني نیز باشد، ۱60 
هزار تومان جریمه خواهد شد که اگر 4 بار با این مقدار جریمه شود، قیمت موتورسیکلت 
خود را از دست مي دهد.سرهنگ حسیني به موتورسیکلت سوارها توصیه کرد: رانندگان 
موتورسیکلت به این هشدارها توجه و آن ها را مدنظر قرار دهند تا انتظام بخشي مطلوبي به 

وضعیت موتورسیکلت ها در سطح شهر داده شود.

مدیرکل حفاظت محیط زیست استان قم :

پروانه شکار و صید در قم صادر نمی شود
 مدیرکل حفاظت محیط زیست استان قم از صادر نشدن پروانه شکار و صید 

در این استان خبر داد. 

سید رحمان دانیالی در گفتگو با خبرنگار مهر اظهار داشت: برای جلوگیری از صید و 
شکار، گشت و کنترل سیار در مناطق آزاد تحت مدیریت به صورت مدام انجام می شود.

وی گفت: متخلفان دستگیر شده در زمینه صید و شکار غیرمجاز به دادگاه ارجاع 
می شوند تا حکم مورد نظر علیه آنها صادر شود.

مدیرکل حفاظت محیط زیست استان قم عنوان کرد: از ابتدای سال تاکنون هیچ گونه 
پروانه شکار در استان قم صادر نشده است و با توجه به پتانسیل این استان پروانه ای برای 

شکار در آینده نیز صادر نمی شود.
وی ادامه داد: برای کنترل شکار و صید علاوه بر نیروهای مستقر در مناطق، گشت شبانه 
روزی در مناطق مختلف وجود دارد و در زمینه تخلفات طبیعی گشت ها به عنوان ضابط 

خاص دادگستری برخورد می کنند.
دانیالی ادامه داد: در گشت و کنترل در آینده از نیروی انتظامی و نیروهای بسیج نیز 

استفاده می شود.
وی با بیان اینکه اداره شیلات برای ایجاد مجموعه های پرورش ماهی از محیط زیست 
استعلام می گیرد، افزود: در قالب ماهیان زینتی 2 مجموعه، برای ماهی های سردابی مانند 
قزل آلا بیش از 40 تقاضا از محیط زیست استعلام شده است  و برای ماهی تیلاپیا نیز با 
توجه به اینکه یک گونه مخرب هستند که ماهی های بومی را از بین می برند هیچ گونه 

مجوزی صادر نشده است.

زیربنایی  امور  کمیسیون  رئیس 
باید  گفت:  قم  شهر  اسلامی  شورای 
داشته  وجود  شهری  واحد  مدیریت 
باشد تا بر این اساس هماهنگی لازم 
بین فعالیت ها صورت گیرد تا مجبور 
ارائه  مازاد در  پرداخت هزینه های  به 

خدمات نباشیم.
به  اشاره  با  قم  مصطفی سعادت طلب 
اولویت بندی پروژه های شهری اظهار کرد: بر 
اساس اولویت بندی صورت گرفته بیشترین 
هزینه در پروژه های مختلف در زمینه توسعه 

و تعریض معابر صورت می گیرد.
غیر  تقاطع های  کرد:  خاطرنشان  وی 
در  ترافیک  کاهش  منظور  به  همسطح 
توسعه  به  توجه  با  که  است  کار  دستور 
شهری صورت می گیرد و متناسب با نیاز 

منطقه است.
رئیس کمیسیون امور زیربنایی شورای 
اسلامی شهر قم با بیان اینکه این امکان 

برسد  پایان  به  پروژه ای  که  ندارد  وجود 
گفت:  شود،  شروع  دیگر  پروژه  سپس  و 
همزمان  طور  به  باید  مختلف  پروژه های 
مدیریت شود تا در نهایت به نتیجه دلخواه 
دست پیدا کنیم، زیرا بحث تملکات برخی 

پروژه ها به زمان نیاز دارد.
وی ادامه داد: با توجه به موضوع تملکات 
نمی توان صبر کرد تا مشکل تملک پروژه ای 
برطرف شود و سپس پروژه دیگری را آغاز 

کرد.
سعادت طلب با بیان اینکه اقداماتی باید 
در شهر قم انجام شود، تا شاهد پیشرفت 
و توسعه در شهر قم باشیم، گفت: شروع 
چندین پروژه و بکارگیری توان برای پایان 
و تکمیل این پروژه ها از جمله مواردی است 
که سبب می شود تا اندازه ای عقب ماندگی ها 

جبران شود.
اولویت بندی  کرد:  خاطرنشان  وی 
پروژه ها یکی از اقداماتی است که در زمینه 

کاهش هزینه های شهرداری صورت گرفته، 
زیرا بر این اساس مهم ترین پروژه از نظر 
اهمیت و هزینه در دستور کار قرار می گیرد.

رئیس کمیسیون امور زیربنایی شورای 
اسلامی شهر قم با بیان اینکه روش های 
مهندسی در کشور برای تامین زیرساخت ها 
باید جایگاه خود را پیدا کند گفت: با توجه به 
اینکه به دلیل تاسیسات هر بار شاهد تخریب 
آسفالت معابر هستیم،  باید کانال مشترکی 
برای تاسیسات وجود داشته باشد تا مجبور 
به تخریب آسفالت معابر نباشیم. وی تاکید 
کرد: باید مدیریت واحد شهری وجود داشته 
باشد تا بر این اساس هماهنگی لازم بین 
فعالیت ها صورت گیرد تا مجبور به پرداخت 
هزینه های مازاد در ارائه خدمات نباشیم و از 

موازی کاری ها جلوگیری شود.
سعادت طلب خاطرنشان کرد: خدمات 
ارائه شده در سطح شهر شامل نهادهایی 
مانند آموزش و پرورش، نیروی انتظامی، 
مباحث فرهنگی و تفریحی است که در 
این  بین  هماهنگی  باید  موارد  اینگونه 

خدمات و خدمات شهری برقرار شود.

های  راه  توسعه  و  ساخت  مدیر 
استان قم به بیان گوشه ای از اقدامات 
های  راه  توسعه  برای  مدیریت  این 
و  پرداخت  یازدهم  دولت  در  استان 
مهمترین برنامه های توسعه راه های 
استان قم در دولت یازدهم را تشریح 

کرد. 
بیان  فراهانی  عباس  ایرنا،  گزارش  به 
داشت: یکی از برنامه های مهم آینده اداره 
کل راه و شهرسازی قم احداث کمربندی 
های قم به طول ۱۱0 کیلومتر است که 
پیگیری های متعددی برای آن انجام شده 
است گرچه با توجه به محدودیت اعتباری 
استان، این پروژه در قانون بودجه کشور نیز 
قرارداده شده است و در پی آن هستیم که 
انجام آن را از طریق مشارکت یک سرمایه 
گذار انجام دهیم. وی افزود: بزودی اجرای 
کمربندی های قم آغاز خواهد شد که انجام 
آن حدود هزار میلیارد تومان اعتبار نیاز دارد 
و با توجه به این که محدودیت اعتبار داریم 
ناگزیریم از بخش خصوصی و سرمایه گذار 

استفاده کنیم.
فراهانی ادامه داد: یکی دیگر از برنامه 
های ما ارتقای محورها است که یکی از 
مهم ترین آن ها محور کهک می باشد که 
خصوصا در ایام خاص چون پنجشنبه و 

جمعه ترافیک بالایی را برخوردار است.
انتخاب  کهک  محور  برای  افزود:  وی 
مشاور شده است که دوبانده شدن مسیر 
آن به طول 23 کیلومتر از کهک، سیرو و 
ورجان و سه راهی لنگرود تا تقاطع اتوبان 

امیرکبیر انجام شود.
وی بیان داشت: در محور پردیسان - 
ورجان نیز در حال انتخاب مشاور هستیم 
و یکی از نقاطی که در این محور پرحادثه 
است حدفاصل ورجان تا سیرو می باشد و 
در پی آن هستیم که ورجان را به میدانی 
مناسب برای پذیرش بارترافیک آن منطقه 

انتخاب کنیم.
مدیر ساخت و توسعه راه های اداره کل 
راه و شهرسازی قم افزود: هم اکنون پیمانکار 
و  پردیسان  غیرهمسطح  تقاطع  احداث 
میدان شهید آوینی انتخاب شده و مشغول 
به فعالیت است و هم چنین هفته گذشته 
جلسه مشترکی با ادارات زیربط در امورآب، 
گاز و برق هم چنین شهرداری داشتیم که 
این تقاطع به سرانجام برسد این در حالی 
است که از جمله تعهدات شهرداری تملک 
مسیر است و چشم انداز آینده پروژه منوط 
به آزادسازی مسیر و انجام تملک اراضی 
ادامه تقاطع به سمت رودخانه قمرود است.

 اقدامات دولت برای ایمن سازی 
محورهای مواصلاتی استان قم

اداره  راهداری  مدیریت  طلوعی  داود 
کل راه و شهرسازی استان قم نیز گفت: 
وسایل  کیفیت  نقلیه  وسایل  افزایش  با 
نقلیه سرعت های آن ها بالاتر رفته است 
و در حالی که سیستم های حفاظ های 
جانبی در جاده ها در تمام کشور گاردریل 
های دو موج بود وزارت راه و شهرسازی با 
توجه به خروج از جاده هایی که در کشور 

بر اثر خواب آلودگی و برخورد با حفاظ های 
جانبی رخ می داد آن ها را ارتقا داد و در 
نقاط پرتگاهی که ارتفاع جاده بالا است از 
حفاظ های جانبی جدید که گاردیل های 

سه موج است استفاده می کنیم.
وی بیان داشت: گاردریل های سه موج 
مقاومت بیشتری نسبت به دو موج دارند 
و استان قم از اولین استان هایی است که 
گاردریل سه موج در آن تاکنون به طول 

شش و نیم کیلومتر اجرا شده است.
وی اظهار داشت: در خصوص خط کشی 
محورهای استان قم با توجه به این که استان 
کوچگی هستیم هزار و 400 کیلومتر تجدید 
خط کشی طی سال گذشته در محورهای 
تحت  ها  جاده  اکثر  و  ایم  داشته  استان 

پوشش خط کشی قرار گرفته اند.
مدیر راهداری اداره کل راه و شهرسازی 
استان قم افزود: در موررد علائم و تابلوهای 
اطلاعاتی با توجه به این که برخی تابلوها به 
مرور زمان از بین می رود و شبرنگ ها عمر 
مفیدی دارد باید نگهداری و تجدید شود 
و تاکنون بیش از ۷00 متر مربع تابلوهای 
اجرا شده  استان  محورهای  در  اطلاعاتی 
است. وی بیان داشت: در خصوص تعمیرات 
گاردریل نیز تاکنون سه میلیارد تومان هزینه 
نگهداری گاردریل در نقاط استحفاظی کرده 
ایم و در مورد نقاط پرحادثه حدود سی نقطه 
به طور ویژه شاناسایی کرده ایم که تابلوهای 
آشکار  استان  محورهای  کل  در  فسفری 

سازی شده اند.
وی ادامه داد: اصلاح شیب شیروانی های 

کنار جاده در استان در طول ۱00 کیلومتر 
را داشته ایم و استان قم هم چنین از استان 
های برتر کشور در حوزه تامین روشنایی 
است که در سطح جاده های استان بیش 

از ۱80 کیلومتر روشنایی داریم.

سرعت بالا مهم ترین علت تصادفات 
منجر به فوت در محورهای قم

داشت:  اظهار  ادامه   در  طلوعی  داود 
آماری که از تصادفات سه ماهه اول امسال 
منتشر شده حاکی از آن است که مهمترین 
بالای  سرعت  ای  جاده  تصادفات  عامل 
وسایل نقلیه است که فوتی ها را افزایش 
داده است و گرچه تعداد تصادفات افزایش 
چندانی نداشته است اما شدت آن ها به 

خاطر افزایش سرعت بالا رفته است.
وی ادامه داد: اداره کل حمل و نقل و 
پایانه های قم در برنامه های کاری خود 
نصب دوربین های کنترل سرعت در اکثر 
مسیرها را در برنامه دارد تا پلیس راه بتواند 

کنترل سرعت را انجام دهد.
طلوعی افزود: اگر برای بالا بردن سطح 
رویه ها در محور ها کنترل دقیقی نداشته 
باشیم افزایش سرعت باعث تصادفات می 
شود و در جایی که روکش آسفالت را بهبود 
می بخشیم سرعت وسایل نقلیه بالاتر می 
رود این در حالی است که سیاست کلی 
راهداری آن است که سطح رویه محورها 
را ارتقا دهد و در حالی که به شدت مواجه 
با رویه فرسوده بودیم تصمیم درستی انجام 

شد.

رییس  و  جمهوری  رییس  معاون 
سازمان انرژی اتمی گفت: ایران وارد 
فاز تجاری سازی فناوری هسته ای می 
شود، به گونه ای که شاهد هزینه، فایده 
و توجیهات لازم در فعالیتهای هسته 

ای از نظر مالی باشیم.
علی اکبر صالحی روز دوشنبه در آیین 
افتتاح جاده دسترسی اختصاصی و ورودی 
مجتمع غنی سازی شهید علی محمدی 
فعالیتهای  افزود:  فردو،  ای  هسته  سایت 
هسته ای همچنان رو به جلو می رود، اما 
وارد فازی جدید به نام فاز تجاری سازی 

فناوری هسته ای خواهیم شد.
وی ابراز داشت: حرف و حدیث هایی 
راجع هزینه های انرژی هسته ای در ایران 
انجام شده است و گفته می شود که اینطور 
با  انجام شده  نیست و قطعا هزینه های 
ذهنیتی که برخی افراد ایجاد می کنند، 

فاصله زیادی دارد.
اقدام صنعت  بزرگترین  ادامه داد:  وی 
انقلاب، ساخت نیروگاه  از  هسته ای بعد 
نیم  و  انقلاب دو  از  بود که پیش  بوشهر 
میلیارد دلار برای این نیروگاه هزینه شد، 
اما به توجه به شرایط جنگ، تنها توانستیم 
نیروگاه شماره یک بوشهر را بسازیم، این در 
حالی بود که در این نیروگاه پس از انقلاب 

یک و نیم میلیارد دلار هزینه شد.
صالحی با اشاره به اینکه برنامه ۱5 ساله 
سازمان انرژی اتمی ایران در حال تدوین 
است، بیان داشت: این برنامه طوری طراحی 
شده است که هر پنج سال یکبار می توانیم 

در آن بازنگری داشته باشیم.
وی با اشاره به چشم انداز صنعت هسته 
ای کشور، اظهار داشت: دو نیروگاه جدید در 
بوشهر احداث خواهد شد که قرارداد اولیه 
آنها را با روسها بسته ایم که حتی آنها در 
تامین مالی پروژه هم کمک کنند و این دو 
نیروگاه هر کدام یک هزار مگاوات برق همراه 

با 250 تا 350 هزار مترمکعب آب شیرین 
برای استان بوشهر تولید می کند.

وی افزود: با چینی ها صحبت کرده ایم 
که در ساخت نیروگاه های کوچک ۱00 
مگاواتی وارد همکاری با ایران شوند، چرا 
که نیروگاه های کوچک مطلوب کشورهای 
در حال توسعه است. رییس سازمان انرژی 
اتمی ایران با تاکید بر ضرورت تامین مواد 
اولیه فعالیتهای غنی سازی، ابراز داشت: در 
فاصله سالهای 88 و 89 رصد ژئوفیزیک 
هوابرد ایران را راه اندازی کردیم تا اکتشاف 
را سرعت دهیم و اکنون 60 درصد خاک 
کشور اکتشاف هوایی شده است تا مناطق 
امیدبخش برای تامین منابع اولیه جستجو 
شود. صالحی تصریح کرد: برخی در قبال 
بیان ۱90 هزار سو از سوی رهبر معظم 
انقلاب که فرمودند »این میزان در چند سال 
آینده ایجاد خواهد شد«، القائاتی را ایجاد 
می کنند که باید طی سالهای نزدیک به 
این میزان برسیم، ولی باید بدانیم که اگر 
امروز هم می خواهیم ۱90 هزار سو را داشته 
باشیم، مواد اولیه لازم را نداریم و طی ۱0 
سال آینده باید مواد اولیه مورد نیاز را تامین 
کنیم. وی افزود: در بخش سلامت نیز در 
پی ایجاد بیمارستان بزرگ تخصصی هسته 

ای هستیم و در شرایط بد مالی دولت برای 
احداث این بیمارستان حمایت های دکتر 
تاکید  و  نیز دنبال خود داریم  را  روحانی 
ایشان بر آن است که فناوری هسته ای فقط 
در غنی سازی و آب سنگین خلاصه نشود.

وی تاکید کرد: صنعت هسته ای باید 
به سمتی پیش رود که در افق بلندمدت 
به بخش خصوصی واگذار شود و دولت تنها 
نقش حاکمیتی در تامین ایمنی و امنیت 
خواهد داشت و برخی کشورها نیز در بعد 

فنی آمادگی همکاری با ایران را دارند.
معاون رییس جمهوری با بیان اینکه 
فردو نماد افتخار و مقاومت برشمرده می 
شود، گفت: ما می توانیم تمام عناصر قدرت 
یک ملت و آرمان های آن را در فردو خلاصه 
کنیم. صالحی ادامه داد: صنعت هسته ای به 
خود می بالد که با اتکا به مهندسان خود و 
ظرفیت ذاتی خودمان تمام پله های صنعت 

هسته ای را طی کردیم.
وی افزود: طرفین مذاکره با ایران از ابتدا 
حرفشان آن بود که باید فردو را جمع آوری 
کنیم، اما ملت با پشتوانه رهبری داهیانه مقام 
معظم رهبری در مقابل زیاده خواهی طرف 
مقابل ایستادگی کرده و اراده خود را بر آنها 

تحمیل کردیم.

وی بیان داشت: فردو تضمین کننده بقاء 
اصل غنی سازی بوده و باید همچنان پابرجا 
باشد و به مرکز عمده تحقیقاتی در فناوری 
هسته ای و در علوم بوده و به سمتی رود که 

نماد علمی در عرصه بین المللی باشد.
معظم  رهبر  داشت:  اظهار  صالحی 
به قله نرسیده  انقلاب فرمودند که هنوز 
ایم، اما مقصد و هدف را گم نکرده ایم، لذا 
تا آرمان های ما پابرجاست ممکن است با 
موانعی روبرو بوده ایم، اما همچنان در فاصله 
36 سال پس از انقلاب در ادامه راه خود 
به لطف الهی و پشتیبانی ملت تمدن ساز 
خود، به فعالیت های علمی تحقیقی خود 

ادامه می دهیم.
استقلال  از  بخواهیم  اگر  افزود:  وی 
سیاسی برخوردار باشیم باید فردو را نماد 
استقلال سیاسی بدانیم و اگر می خواهیم 
استکباری  قدرت  هیچ  فرمان  به  گوش 
وی  کنیم.  پرداخت  هزینه  باید  نباشیم، 
ادامه داد: هم اکنون پس از برجام شاهد 
غوغایی سیاسی در آمریکا هستیم و لابی 
منطقه  برخی کشورهای  و  صهیونیستی 
میلیاردها دلار در بعد تبلیغاتی هزینه کرده 
اند که فضای افکار عمومی در آمریکا را تغییر 
داده و نظر مردم این کشور نسبت به برجام 
را برگردانند. رییس سازمان انرژی اتمی ایران 
با اشاره به فتوای رهبر معظم انقلاب مبنی 
بر حرمت سلاح های هسته ای این فتوا را 
تاریخ ساز عنوان کرد و افزود: فتوای ایشان 
برای خلع سلاح کشتار جمعی در آینده 
جهان سرنوشت ساز خواهد بود و به زودی 
آثار این فتوا بیش از پیش نمایان خواهد شد.

صالحی ادامه داد: طرفین ما به زعم خود 
راه هایی که هیچگاه ما نمی خواستیم برویم 
را بستند و مسدود کردند، در حالیکه ما نیز 
دنبال سلاح هسته ای نبودیم و به شما هم 
ایران  ای  تا صنعت هسته  کردیم  کمک 

الگویی برای دیگران شود.

رئیس کمیسیون امور زیربنایی شورای اسلامی شهر قم مطرح کرد

مدیریت واحد شهری از هزینه های مازاد جلوگیری می کند

مدیر ساخت و توسعه راه های استان تشریح کرد:

مهمترین برنامه های توسعه راه های استان قم در دولت یازدهم

رییس سازمان انرژی اتمی در قم:

فردو نماد استقلال سیاسی است

رییس شوراي اسلامي شهر با اشاره به برگزاري 
اساس  بر  گفت:  استاني،  مسئولان  با  جلسه 
تصمیم گیري صورت گرفته، خط راه آهن داخل شهر 

احیا نخواهد شد.
ولي الله بیاتي در جلسه علني شوراي اسلامي شهر با اشاره 
به برگزاري جلساتي در خصوص خط راه آهن هم جوار بلوار 
پیامبر اعظم )س( اظهار داشت: قرار بود 32 میلیارد تومان 
بابت زیرگذر پیامبر اعظم )س( هزینه شود و حتي کارگاه 

آنجا هم تجهیز شده بود که با مخالفت مردم و مسئولین 
این کار متوقف شد. وي بابیان اینکه جلساتي در استانداري 
قم با حضور مسئولین ذي ربط در این رابطه برگزار شد افزود: 
در این جلسه موضوع احیاي خط راه آهن موردبررسي قرار 
گرفت و تصمیم گرفته شد که احیا آن به صلاح شهر نیست 

و قطعاً احداث زیرگذر متوقف خواهد شد.
رییس شوراي اسلامي شهر قم بیان داشت: بودجه 400 
میلیاردي براي احیا و ساخت 8 پل براي احیاي این خط 

پیش بیني شده بود که فعلاً از دستور کار خارج و براي بررسي 
بیشتر به استان ارجاع داده شده است که احتمال ازسرگیري 

طرح بسیار ضعیف است.
اسلامي  شورا  هیئت رئیسه  انتخابات  برگزاري  به  وي 
شهر اشاره کرد و گفت: این جلسه روز چهارشنبه گذشته 
به صورت غیرعلني برگزار شد که رییس و نایب رییس ابقا و 
خانم حجازي و مولایي با نظر اعضاي شورا به عنوان منشي 

انتخاب شدند.

 معاون سوادآموزی اداره کل آموزش و پرورش 
استان قم از اجرای طرح آموزش اولیای بی سواد دانش 

آموزان در قم خبر داد. 
حجت الاسلام محمدرضا قاسمی نیا اظهار داشت: یکی 
از برنامه های اولویت دار در سال 94 در سوادآموزی استان 

قم اجرای طرح آموزش اولیای بی سواد دانش آموزان است.
دانش  تمام  از  طرح  این  اجرای  برای  داد:   ادامه  وی 
آموزانی که پدر و مادر بی سواد دارند، همچنین معلمان 
دانش آموزانی که اولیای بی سواد دارند و کارکنان ادارات 
تقاضا می شود به عنوان آموزش دهنده در طرح آموزش 
اولیای بی سواد شرکت کنند و از حق الزحمه در نظر گرفته 

شده بهره مند شوند.

معاون سوادآموزی اداره کل آموزش و پرورش قم گفت: 
این طرح ویژه برای افرادی است که فاقد مدرک تحصیلی 
و بی سواد هستند و در گروه سنی زیر 50 سال تحصیل 
می کنند و این دوره معادل سوم ابتدایی است و به صورت 

رایگان تمام اقلام آموزشی به سوادآموز ارائه می شود.
وی بیان کرد: به ازای هر فردی که در دوره سوادآموزی 
قبول شود به آموزش دهنده 640 هزار تومان حق الزحمه 
پرداخت و به تمام افرادی که به عنوان آموزش گیرنده در این 
طرح شرکت کرده و قبول می شوند مبلغ ۱30 هزار تومان به 

عنوان پاداش داده می شود.
حجت الاسلام قاسمی نیا گفت: طی سالجاری تاکنون 
هزار و 400 نفر در فعالیت های سوادآموزی استان قم ثبت نام 

کرده اند.
انجام  برای  وظرفیت  مکان  بهترین  کرد:  عنوان  وی 
فعالیت های سواد آموزی، مدارس و خانواده ها هستند و از 
مدیران مدارس و معلمان و اعضای باسواد خانواده انتظار 
داریم تا با شناسایی و تشویق و آموزش افراد بی سواد بتوانند 
استان قم را به نقطه ای برسانند که هیچ بی سوادی در این 

استان حضور نداشته باشد.
وی بیان کرد: به مناسبت ۱۷ شهریورماه برابر با هشتم 
سپتامبر، روز جهانی مبارزه با بی سوادی گردهمایی معاونین و 
رؤسای ادارات سوادآموزی سراسر کشور در مجتمع فرهنگی 
و تربیتی ولایت واقع در میدان ۷2 تن جنب بوستان فدک 

برگزار می شود.

رییس شوراي اسلامي شهر قم:

خط  آهن داخل شهر احیا نمی شود

معاون سوادآموزی آموزش و پرورش قم:

طرح آموزش اولیای بی سواد در قم اجرا می شود

اخبار



3 اقتصادی

آخرین نرخطلا د ر ایران 

4,036,000یک مثقال طلا

931,710یک گرم طلای 18

آخرین نرخانواع سکه

9,090,000سکه بهار آزاد ی

9,090,000سکه امامی

4,740,000نیم سکه

2,640,000ربع  سکه

1,700,000سکه یک گرمی

قیمت بازارنام خود رو

 20634,100,000 تیپ 5

 206SD37,200,000وی 8

GLX 405 30,400,000پژو 

SLX 405 30,000,000پژو 

ELX 43,600,000پژو پارس 

 35,300,000پژو پارس سال

E2 90 46,000,000تند ر 

LX 30,400,000رانا 

TU5 33,300,000رانا 

LX 29,300,000سمند 

LX EF۷ 30,000,000سمند 

ELX 35,000,000سورن 

قیمت بازارنام خود رو

300 S 59,700,000زوتی 

 15,600,000سایپا کارا 151

 20,000,000سایپا 111

 20,500,000سایپا 131

 19,100,000سایپا 132

SX 24,500,000سایپا تیبا 



قیمت بازارنام خود رو

315 MVM37,500,000 

530 MVM39,500,000 

MVM X3364,000,000 

 MVM X3370,000,000 جد ید اتومات

 MVM11019,400,000 چهار سیلند ر

 امگا3 برگشت و شیر بی لاکتوز هم اضافه شد؛

 ترفندهای جدید لبنياتی ها
 برای افزایش قيمت شير

در شرایطی که برخی صنایع لبنی یک بار بابت افزایش قیمت شیر کم چرب 
با ترفندهای غیرقانونی، از سازمان حمایت اولتیماتوم گرفته بودند، بازهم همان 
تخلف ها از همان برندهای مطرح متخلف س�ر زد؛ به گونه ای که نه تنها دوباره 

شیر کم چرب با امگا3 برگشت بلکه شیر کم چرب بدون لاکتوز هم اضافه شد. 
البته مشخص نیست این صنایع مجوزی برای این برچسب ها و قیمت های جدیدشان 
گرفته اند یا این ترفند  جدید برای افزایش قیمت است؟ در حالیکه پس از گذشت چند 
هفته از جمع  شدن تخلف صنایع لبنی برای افزایش قیمت مانند فروش شیر کم چرب 
معمولی به اسم شیر امگا 3 که از سوی سازمان حمایت مصرف کنندگان و تولیدکنندگان 
اعلام شد، همان شرکت مطرح تولیدکننده محصولات لبنی که از سوی بازرسان، تخلفش  
محرز ش��ده بود مجددا پس از مدتی تنفس، همان ش��یر کم چرب بطری یک لیتری 
را ب��ا هم��ان عنوان امگا3 با همان قیمت 2500 تومان روانه بازار کرده اس��ت. البته این 
کارخانه در مدلی جدید از ترفند های خود، شیر کم چرب بدون لاکتوز را هم جدیدا به 
بازار عرضه کرده که به قیمت 2۷00 تومان فروخته می شود.  باید دید این بار کارخانه 
مذکور برای تولید شیر کم چرب امگا3 و شیر کم چرب بدون لاکتوز با قیمت های جدید 
از س��ازمان حمایت مصرف کنندگان و تولیدکنندگان مجوز گرفته است یا بازهم شیوه 
قدیمی اش را برای افزایش قیمت و سود بیشتر تکرار کرده  است؟  اما این عملکرد سازمان 
حمایت مصرف کنندگان در واقع حمایت از مصرف کننده نیست که هر بار منتظر می شود 
تا شرکتی محصول خود را به بازار عرضه کند و پس از هفته ها که آن شرکت محصولش 
را می فروشد و سود کلانی به جیب می زند، فقط با هشدار و اولتیماتوم موضوع را پیگیری 
کند تا صنایع پس از چند هفته و اگر دلشان خواست، دست از تخلف بردارند و پس از مدتی 
دوباره کار غیرقانونی خود را انجام دهند. بلکه انتظار می رود این دستگاه نظارتی پیش از آن 
که محصولی به بازار عرضه شود در همان مبدأ تولید، بر قیمت و اجرای قانون در آن واحد 

تولیدی نظارت داشته باشند تا در این میان مردم ضرر نکنند و متخلفان سود. 

گزارش/ فریبا خسروی

 اگر گذرتان به جاده قم - گرمسار افتاده باشد جلوه های زیبای یک بنای تاریخی 
کهن نظرتان را جلب خود می کند، بنایی که امروزه از دیدگان دور مانده و پرنده هم در 
آن پر نمی زند، این بنا که از دیرباز با عنوان مادر کاروانسراهای کشور شناخته می شد 
به سبب ملات گچی اش نام دیرگچین بر آن نهاده شد و پس از آن در سال 82 به ثبت 

آثار ملی کشور رسید.
 سابقه تاریخی این بنا که در بخش مرکزی استان و در 60 کیلومتری جاده گرمسار استقرار یافته 
طبق کتب تاریخی معاصر به ۱۷50 سال پیش باز می گردد یعنی دوران حکومت اردشیر ساسانی 

که رونق اقتصادی فزونی را برایشان به همراه می آورده است. 
طبق گفته مورخین و نوشته های به جای مانده این کاروانسرا در آن دوران مقر نیروهای سلطنتی 

و ایستگاه میان راهی بوده است. 

به دلیل اهمیت والایی که این کاروانسرا در میان سایر کاروانسراهای ایران داشت پس از دوره 
اردشیر ساسانی هر چند سال یک بار مورد مرمت و بازسازی قرار می گرفته و به نوعی نقش تأمین 
اقتصاد قم را برعهده داشت اما اگر امروزه نیم نگاهی به نمای ظاهری و درون این اثر تاریخی 
بیندازید متوجه می شوید که خیلی سال است دستی به سر و صورت آن کشیده نشده و یا شاید 

این میراث تاریخی هم قرار است به حیطه فراموشی برود. 
اهمیت بالای این بنا در میان سایر کاروانسراها عزم ما را جزم کرد و راهی این بنای تاریخی 
شدیم. بخش اصلی این مکان دارای پلان مربع شکل است که در چهار گوشه آن چهار طاق 

خودنمایی می کند و ورودی آن مستطیل شکل و گنبدی بر بالای آن قرار گرفته است.
 این بنا از جمله بناهای چهار ایوانی است که بر خلاف بسیاری از کاروانسرا ها، علاوه بر اتاق  ها، 
حجره  ها، ایوان ها، شترخوان  ها و فضاهای اقامتی ویژه، حیاطی وسیع، حمام عمومی، سرویس  های 
بهداشتی عمومی، آسیاب، حوض خانه، مسجد، دکان های خرید و فروش کالا، حیاط خلوت و در 

خارج بنا، آتشکده، کوره آجرپزی، آب انبار و قبرستان را در خود جای داده است.
 در این مکان که پرنده هم پر نمی زند، اینطور که نمایان است تنها حضور یکی دو نفر باستان 

شناس جانی به این کاروانسرا بخشیده و آن را زنده نگه داشته است.
 محمدرضا فرقدان یک کارشناس باستان شناسی درباره این بنای تاریخی گفت پس از 
کاوش هایی که در این بخش انجام دادیم متوجه وجود مصالحی شدیم که مختص زمان ساسانیان 
بود و پس از آن سلجوقیان و صفویان هم در مرمت آن کوتاهی نکردند و با رونق گرفتن جاده قم 
ساوه به ورامین اقدام به بازسازی بخش های تخریب شده کردند اما آنچه تاریخ می گوید این است 

که این کاروانسرا در دوره قاجاریه اینگونه وسعت گرفته است.
 وی ادامه داد: مانند همین مسجد 300 متری که در ضلع جنوب شرقی کاروانسرا واقع است. 
قبرستان وسیع و حمامش یا برج های قطوری که در چهار گوشه دیرگچین نمای ظاهری زیبایی 
به آن بخشیده، از جمله اقدامات دوره قاجار است که مساحت این بنا را به ۱9 هکتار وسعت داده 
است.  وی در خصوص فلسفه وجودی این مجموعه خشتی قاجاری اضافه کرد: آنچه از ظاهر این 
بنا نمایان است اینکه با توجه به ایجاد فضاهای مستقل و حصارکشی شده، این مجموعه هتل مانند، 
به افرادی خاص که معمولاً با همراهانشان و با اسب سفر می  کردند یا کسانی که در این منطقه به 
شکار می  پرداختند، متعلق بوده است.  این باستان شناس در خصوص حال و روز کنونی این بنای 
تاریخی گفت: اگرچه پس از دوره قاجار اقدامات موثری در نوسازی این بنا صورت نگرفته است اما 
امروزه استقرار جاده قم-گرمسار در مجاورت این کاروانسرا می تواند در توسعه گردشگری استان 

نقش بسزایی ایفا کند و با بهره مندی از این کاروانسرا رونق اقتصادی خوبی شامل حال استان شود. 
وی اظهار کرد: در صورتی که از ظرفیت های ویژه این کاروانسرا بهره کافی برده شود علاوه بر 
توسعه اقتصادی که برای استان فراهم می آید با اختصاص بخش هایی به کاروانسرا زمینه اشتغالزایی 

هم برای جوانان فراهم می شود. 
 مژده آبادانی کاروانسرای دیرگچین 

به منظور بهره مندی از این موقعیت مطلوب از حدود سال 80 به بعد سازمان میراث فرهنگی 
بر حسب تخصیص اعتبارات سالیانه دست به راهکارهای جدی در بازسازی این قبیل ابنیه تاریخی 
زده است. این خبر را از عمار کاووسی،معاون میراث فرهنگی اداره کل میراث فرهنگی، صنایع 
دستی و گردشگری استان شنیدیم.  کاووسی اظهار کرد: با اختصاص بودجه ای به این بخش همه 
ساله در این مکان نوسازی هایی از قبیل سبک سازی پشت بام ها، کف فرش شدن اتاق ها، مرمت 
حصارها، بازسازی ناودان های سنگی و... صورت می گیرد و از کهنه شدن آن تا حد امکان جلوگیری 
می شود.  وی ضمن اشاره به اینکه کاروانسراهای ایران در سه گروه کوهستانی، فلات مرکزی و 
سواحل خلیج فارس جای می گیرند بیان کرد: کاروانسراهایی که در فلات مرکزی استقرار یافته اند 
خود 6 شش گروه هستند از جمله چهار ایوانی، هشت ضلعی، مدور با تالار ستون دار و طرح های 

متفرقه دیگر که دیرگچین از نوع چهار ایوانی است.
 اما در کنار نبود اعتبارات کافی در بازسازی و مرمت این بنای تاریخی از گفته های مدیر کل 

میراث فرهنگی استان نمایان است که عوامل دیگری در کندی این روند نقش دارند. 
عیسی رضایی در گفت وگو با فارس ضمن اشاره به اینکه این منطقه می تواند نقش موثری در 

توسعه گردشگری استان داشته باشد، گفت: متأسفانه سرمایه گذار این بخش در تملک و اجرای 
این طرح حدود چهارسال است که با اداره کل محیط زیست قم، جهاد کشاورزی و منابع طبیعی 

و آبخیزداری استان با مشکل روبه رو شده است. 
وی ادامه داد: البته این سرمایه گذار برای اجرایی کردن طرح خود تنها پنج درصد اراضی مورد 

نظر را به ساخت و ساز خود اختصاص داده و این میزان ضرری به محیط زیست وارد نمی کند.
 مدیرکل میراث فرهنگی استان خاطرنشان کرد: تمام مشکلات از قبیل تملک اراضی، درختان 
کویری محدوده کاروانسرا، کمبود اعتبارات و... قابل حل خواهد بود و با اختصاص فضایی معادل 

۱00 هکتار به این کاروانسرا قابلیت بهره برداری در تمام زمینه ها را فراهم می آوریم.
 لزوم حفاظت از ابنیه تاریخی

 واضح است که حفاظت از تمام آثار تاریخی وظیفه تک تک افراد جامعه است اما در این امر 
نهادهایی که وظیفه قانونی حفاظت را به عهده دارند باید به این نکته توجه بیشتری داشته باشند 
که کاروانسرای دیر گچین نیز به موجب قدمت و جایگاه ویژه خود می تواند محل گردشگری و 

درآمدزایی خوبی برای استان قم باشد.
 از آنجا که بخش میراث فرهنگی استان قم تاکنون گردشگران بسیاری را به سمت خود جلب 
کرده است و یکی از نقاط استثنایی در این استان منطقه دیرگچین است اگر خوب بر روی آثار 

باستانی متمرکز شده و برنامه ریزی کنیم، اقتصاد استان نیز متحول می شود.
 امید آن می رود که با شناسایی هرچه بیشتر جایگاه واقعی این گونه بناها در استان با اهتمام 

هرچه فزونتر مسئولین در این امر شاهد رشد و شکوفایی اقتصادی کشور باشیم.

توسعه اقتصادی گردشگری قم در سایه کاروانسرای دیرگچین

سه شنبه -دهم شهریور ماه 1394 - سال هجدهم - شماره 3806

هیات حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه یک قم تصرفات مالکانه 
مفروزی متقاضیان پرونده های تشکیلی طبق قانون مذکور را براساس گزارش کارشناسان 

و به استناد مدارک موجود در پرونده به شرح آراء ذیل تایید نموده اند.
کلاس��ه  پرون��ده  ب��ه  مرب��وط   ۱3946033000۱0۱06۱2 ش��ماره  رأی   -۱
۱39۱۱۱443000۱00356۱آقای/ خانمسید مصطفی هاشمی فرزند سید محمد6دانگ 
یک باب ساختمان بمساحت ۱00 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی ۱۱۱35/۱۱95 

-اصلی واقع در بخش۱ ثبت قم خریداری عادی مع الواسطه از وراث میرزا عبداله توسلی.
کلاس��ه  پرون��ده  ب��ه  مرب��وط   ۱3946033000۱0۱۱۷04 ش��ماره  رأی   -2  
۱39۱۱۱443000۱00۱۷29 آقای/ خانم سید محمد حسینی فرزند ضیاء 6دانگ یک 
باب ساختمان  بمساحت ۱00 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی ۱۱۱35/۱2۱3 

-اصلی واقع در بخش۱ ثبت قم خریداری سند رسمی.
کلاس��ه  پرون��ده  ب��ه  مرب��وط   ۱3946033000۱006053 ش��ماره  رأی   -3  
۱39۱۱۱443000۱00۱282 آقای / خانم محمد نقی اژدریان فرزند ابراهیم خلیل 6دانگ 
یک باب ساختمان بمساحت ۱۱8/۷0 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی ۱۱099 

-اصلی واقع در بخش۱ ثبت قم خریداری سند رسمی.
کلاس��ه  پرون��ده  ب��ه  مرب��وط   ۱3946033000۱008۷69 ش��ماره  رأی   -4  
۱39۱۱۱443000۱00۷262 آقای / خانم احمد مهدی زاده فرزند حکم اله 6دانگ یک 
باب ساختمان بمساحت ۱0۱/۱5 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی ۱02۷5 -اصلی 

واقع در بخش۱ ثبت قم خریداری عادی مع الواسطه از محمد کاکائی و نجمه عشوری.
کلاس��ه  پرون��ده  ب��ه  مرب��وط   ۱3946033000۱0۱0030 ش��ماره  رأی    -5  
۱39۱۱۱443000۱00۷336 آقای / خانم نفیسه جندقی شاهی فرزند داود6دانگ یک 
باب ساختمان بمساحت ۱6۱/49 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی ۱۱0۱9 -اصلی 

واقع در بخش۱ ثبت قم خریداری سند رسمی.
کلاس��ه  پرون��ده  ب��ه  مرب��وط   ۱3946033000۱0۱۱928 ش��ماره  رأی    -6  
۱39۱۱۱443000۱004394 آق��ای / خان��م ابوالفضل کلهر فرزند تقی6دانگ یک باب 
ساختمان بمساحت 39 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی ۱۱504 -اصلی واقع در 

بخش۱ ثبت قم خریداری عادی از تقی کلهر. 
کلاس��ه  پرون��ده  ب��ه  مرب��وط   ۱3946033000۱0۱۱246 ش��ماره  رأی   -۷
۱39۱۱۱443000۱00۷0۱4 آقای / خانم سید ابوالقاسم طاهری فرزند سید رضا6دانگ 
یک باب ساختمان بمساحت ۱00/50 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی ۱0366/9 

-اصلی واقع در بخش۱ ثبت قم خریداری سند رسمی.
کلاس��ه  پرون��ده  ب��ه  مرب��وط   ۱3946033000۱008۷09 ش��ماره  رأی    -8  
۱39۱۱۱443000۱00۷328 آقای / خانم تقی شریف زاده حصاری فرزند حسین6دانگ 
یک باب ساختمان بمساحت 200 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی ۱0529/9/22 

-اصلی واقع در بخش۱ ثبت قم خریداری سند رسمی.
کلاس��ه  پرون��ده  ب��ه  مرب��وط   ۱3946033000۱0064۱3 ش��ماره  رأی   -9  
۱39۱۱۱443000۱006900 آقای / خانم ابوالفضل گرامی زاده فرزند علی محمد6دانگ 
یک باب ساختمان بمس��احت 260/80 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 4096 

-اصلی واقع در بخش۱ ثبت قم خریداری سند رسمی.
کلاس��ه  پرون��ده  ب��ه  مرب��وط   ۱3946033000۱00۱۱30 ش��ماره  رأی   -۱0  
۱39۱۱۱443000۱0022۷5 آقای / خانم محمد رضا جعفری دس��تجردی فرزند علی 
اشرف6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 95/50 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 

۱۱۱34 -اصلی واقع در بخش۱ ثبت قم خریداری عادی مع الواسطه از ناهید فاطمی. 
کلاس��ه  پرون��ده  ب��ه  مرب��وط   ۱3946033000۱0۱28۷۱ ش��ماره  رأی   -۱۱
۱39۱۱۱443000۱008602 آقای / خانم مهدی عبداللهی نیا فرزند حسن6دانگ یک 
باب ساختمان بمساحت ۱2۱/93 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی ۱0636 -اصلی 

واقع در بخش۱ ثبت قم خریداری سند رسمی.
کلاس��ه  پرون��ده  ب��ه  مرب��وط   ۱3946033000۱0۱0۷98 ش��ماره  رأی   -۱2  
۱39۱۱۱443000۱002022 آقای / خانم محمد محمدی فرزند عباس5دانگ مش��اع 
از 6دانگ یک باب ساختمان بمساحت ۱48/5۱ متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 

۱۱۱86 -اصلی واقع در بخش۱ ثبت قم خریداری عادی مع الواسطه از مریم نادری. 
کلاس��ه  پرون��ده  ب��ه  مرب��وط   ۱3946033000۱0۱0۷99 ش��ماره  ۱3-رأی 
۱394۱۱443000۱000۱44 آقای / خانم زهرا ملا حس��ینی فرزند اصغر۱دانگ مشاع 
از 6دانگ یک باب ساختمان بمساحت ۱48/5۱ متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 

۱۱۱86 -اصلی واقع در بخش۱ ثبت قم خریداری عادی مع الواسطه از مریم نادری.
کلاس��ه  پرون��ده  ب��ه  مرب��وط  ش��ماره ۱3946033000۱008۱6۷  رأی    -۱4 
۱39۱۱۱443000۱003568 آق��ای / خانم مهدی یزدیان فرزند محمد6دانگ یک باب 
ساختمان بمساحت 6۱ متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی ۱04۷3 -اصلی واقع در 
بخش۱ ثبت قم خریداری عادی مع الواسطه از اصغر فرهاد زاده احدی از وراث مصطفی 

فرهاد زاده. 
کلاس��ه  پرون��ده  ب��ه  مرب��وط   ۱3946033000۱0۱۱202 ش��ماره  رأی   -۱5
۱39۱۱۱443000۱00۷5۷8 آقای / خانم ابراهیم آب روشن فرزند خلیل6دانگ یک باب 
ساختمان بمساحت ۱3۱/25 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی ۱0936/۱50 -اصلی 

واقع در بخش۱ ثبت قم خریداری سند رسمی. 
کلاس��ه  پرون��ده  ب��ه  مرب��وط   ۱3946033000۱0۱2۷۷6 ش��ماره  ۱6-رأی 
۱39۱۱۱443000۱006552 آق��ای / خانم نقی دباغیان فرزند محمد علی 6دانگ یک 
باب ساختمان بمس��احت ۷4 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی ۱۱004 -اصلی 
واقع در بخش۱ ثبت قم خریداری عادی مع الواسطه از آقایان سید محمد مهدی و سید 

ضیاءپیش بین.
کلاس��ه  پرون��ده  ب��ه  مرب��وط   ۱3946033000۱00۱62۷ ش��ماره  رأی   -۱۷  
۱39۱۱۱443000۱00059۷ آقای / خانم کمند علی کیهانی مقدم فرزند عزیز 6دانگ 
یک باب ساختمان بمساحت 60 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی ۱۱243 -اصلی 

واقع در بخش۱ ثبت قم خریداری عادی مع الواسطه از وراث غلامرضا ولی.
کلاس��ه  پرون��ده  ب��ه  مرب��وط   ۱3946033000۱0۱۱556 ش��ماره  رأی   -۱8  
۱39۱۱۱443000۱006386 آقای / خانم ابراهیم شیدائی فرزند حسینعلی6دانگ یک 
باب ساختمان بمساحت ۱90/40 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی ۱0۷65 -اصلی 

واقع در بخش۱ ثبت قم خریداری سند رسمی. 
کلاس��ه  پرون��ده  ب��ه  مرب��وط   ۱3946033000۱0۱۱32۷ ش��ماره  ۱9-رأی 
۱39۱۱۱443000۱003302 آقای / خانم حسین مومنی فرزند محمد6دانگ یک باب 
ساختمان بمساحت ۱20 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی ۱۱039/2 -اصلی واقع 

در بخش۱ ثبت قم خریداری عادی مع الواسطه از محمد رضا نامیان.

کلاس��ه  پرون��ده  ب��ه  مرب��وط   ۱3946033000۱0۱000۷ ش��ماره  رأی   -20  
۱39۱۱۱443000۱00۱4۷9 آقای / خانم عباس ذوقیان فرزند ابوالقاسم 6دانگ یک باب 
ساختمان بمساحت ۱50 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی ۱۱224 -اصلی واقع در 

بخش۱ ثبت قم خریداری سند رسمی و خریداری عادی از احمد ذوقیان.
کلاس��ه  پرون��ده  ب��ه  مرب��وط   ۱3946033000۱0۱0005 ش��ماره  رأی   -2۱  
۱39۱۱۱443000۱00۱485 آقای / خانم عباس ذوقیان فرزند ابوالقاسم 6دانگ یک باب 
ساختمان بمساحت ۱5۱ متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی ۱۱224 -اصلی واقع در 

بخش۱ ثبت قم خریداری سند رسمی و خریداری عادی از احمد ذوقیان.
کلاس��ه  پرون��ده  ب��ه  مرب��وط   ۱3936033000۱036۱44 ش��ماره  رأی   -22  
۱39۱۱۱443000۱002400 آقای / خانم ساجده شکوفیان فرزند محمد ابراهیم 6دانگ 
یک باب ساختمان بمساحت ۱32 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی ۱۱24۱ -اصلی 

واقع در بخش۱ ثبت قم خریداری عادی مع الواسطه از علی مجیدی موحد.
کلاس��ه  پرون��ده  ب��ه  مرب��وط   ۱3946033000۱0۱059۷ ش��ماره  رأی   -23  
۱39۱۱۱443000۱00425۱ آقای / خانم س��ید ابوالفضل حس��ینی ثابت فرزند سید 
مرتضی 6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 80 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 

۱0586 -اصلی واقع در بخش۱ ثبت قم خریداری سند رسمی.
کلاس��ه  پرون��ده  ب��ه  مرب��وط   ۱3946033000۱0۱03۷6 ش��ماره  رأی   -24  
۱39۱۱۱443000۱00۷006 آقای / خانم رضا جانقربان فرزند حسینعلی6دانگ یک باب 
ساختمان بمساحت 8۱/۱4 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی ۱۱093/6 -اصلی واقع 

در بخش۱ ثبت قم خریداری عادی مع الواسطه از حسن یزدی.
کلاس��ه  پرون��ده  ب��ه  مرب��وط   ۱3936033000۱034536 ش��ماره  رأی   -25  
۱39۱۱۱443000۱00409۱ آقای / خانم مرضیه علی زاده فرزند سلیمان 6دانگ یک 
باب ساختمان بمساحت 50/۱5 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 944۱ -اصلی 
واقع در بخش۱ ثبت قم خریداری عادی مع الواسطه از محمود صالحی راد و مهری جامی 

طی وکالت نامه 96895مورخ 86/8/22دفتر خانه 5قم .
کلاس��ه  پرون��ده  ب��ه  مرب��وط   ۱3946033000۱0۱۱48۱ ش��ماره  رأی   -26  
۱39۱۱۱443000۱004089 آقای / خانم فضل اله روحی فرزند حسن6دانگ یک باب 
ساختمان بمساحت 40 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی ۱04۷3 -اصلی واقع در 
بخش۱ ثبت قم خریداری عادی مع الواس��طه از علی تشکری نیا احدی از وراث نصراله 

تشکری نیا.
کلاس��ه  پرون��ده  ب��ه  مرب��وط   ۱3946033000۱005۷0۱ ش��ماره  رأی   -2۷  
۱39۱۱۱443000۱004848 آقای / خانم حس��ن رمضان زاده قمی فرزند غلام6دانگ 
یک باب س��اختمان بمساحت 60/40 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی ۱۱۱9۱ 

-اصلی واقع در بخش۱ ثبت قم خریداری عادی مع الواسطه از فاطمه آزادگان . 
کلاس��ه  پرون��ده  ب��ه  مرب��وط   ۱3946033000۱008544 ش��ماره  رأی   -28
۱39۱۱۱443000۱006529 آقای / خانم ابوالفضل گل محمدی فرزند ابراهیم2دانگ 
مشاع از 6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 86 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 

۱۱۱24 -اصلی واقع در بخش۱ ثبت قم خریداری سند رسمی.
کلاس��ه  پرون��ده  ب��ه  مرب��وط   ۱3946033000۱008545 ش��ماره  رأی   -29  
۱39۱۱۱443000۱006530 آق��ای / خان��م ابراهیم گل محمدی فرزند محمد4دانگ 
مشاع از 6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 86 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 

۱۱۱24 -اصلی واقع در بخش۱ ثبت قم خریداری سند رسمی. 
کلاس��ه  پرون��ده  ب��ه  مرب��وط   ۱3946033000۱0۱۱400 ش��ماره  رأی   -30
۱39۱۱۱443000۱008۱02 آقای / خانم وجیهه احمدی پزوه فرزند قربانعلی 6دانگ 
یک باب ساختمان بمساحت ۱96/85 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی ۱۱۱2۱ 

-اصلی واقع در بخش۱ ثبت قم خریداری سند رسمی.
کلاس��ه  پرون��ده  ب��ه  مرب��وط   ۱3946033000۱0۱0293 ش��ماره  رأی   -3۱  
۱39۱۱۱443000۷۱08 آقای / خانم محمد نعیمی سیروئی فرزند ابوالفضل6دانگ یک 
باب ساختمان بمساحت ۱۷6/۷0 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی ۱0626 -اصلی 

واقع در بخش۱ ثبت قم خریداری سند رسمی.
کلاس��ه  پرون��ده  ب��ه  مرب��وط   ۱3946033000۱0۱0096 ش��ماره  رأی   -32  
۱39۱۱۱443000۱008452 آقای / خانم رسول حامدی فرزند علی محمد6دانگ یک 
باب ساختمان بمساحت ۱03/20 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی ۱0980 -اصلی 

واقع در بخش۱ ثبت قم خریداری عادی از حسن یزدانی. 
کلاس��ه  پرون��ده  ب��ه  مرب��وط   ۱3946033000۱0۱0099 ش��ماره  رأی   -33
۱39۱۱۱443000۱000۱95 آقای / خانم رحیم حامدی فرزند علی محمد3دانگ مشاع 
از 6دانگ یک باب ساختمان بمساحت ۱03/20 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 

۱0980 -اصلی واقع در بخش۱ ثبت قم خریداری عادی از حسن یزدانی . 
کلاس��ه  پرون��ده  ب��ه  مرب��وط   ۱3946033000۱008465 ش��ماره  رأی   -34
۱39۱۱۱443000۱002200 آقای / خانم قاس��م فراهانی فرزند حسن6دانگ یک باب 
ساختمان بمساحت ۱۱8/30 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی ۱0980 -اصلی واقع 

در بخش۱ ثبت قم خریداری عادی مع الواسطه از علی میرزائی. 
کلاس��ه  پرون��ده  ب��ه  مرب��وط   ۱3946033000۱00643۱ ش��ماره  رأی   -35
۱39۱۱۱443000۱003438 آقای / خانم زینب جندقیان فرزند جعفر6دانگ یک باب 
ساختمان بمساحت ۱۱۷/60 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی ۱0250/28 -اصلی 

واقع در بخش۱ ثبت قم خریداری سند رسمی. 
کلاس��ه  پرون��ده  ب��ه  مرب��وط   ۱3946033000۱0۱038۷ ش��ماره  رأی   -36
۱39۱۱۱443000۱009222 آقای / خانم روح اله خاوری مقدم فرزند حسن6دانگ یک 
باب ساختمان بمساحت ۱23/29 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی ۱083۱ -اصلی 

واقع در بخش۱ ثبت قم خریداری سند رسمی.
کلاس��ه  پرون��ده  ب��ه  مرب��وط   ۱3946033000۱0۱0538 ش��ماره  رأی   -3۷  
۱39۱۱۱443000۱004۱۱5 آقای / خانم مهدی سیفی فرزند محمد حسن6دانگ یک 
باب ساختمان بمساحت ۷5 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 2و3فرعی از ۱0293 

-اصلی واقع در بخش۱ ثبت قم خریداری سند رسمی.
کلاس��ه  پرون��ده  ب��ه  مرب��وط   ۱3946033000۱0۱00۱3 ش��ماره  رأی   -38  
۱39۱۱۱443000۱003363 آقای / خانم سید محسن طباطبایی فرزند سید مصطفی 
6دانگ یک باب ساختمان بمساحت ۱50/63 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 
۱082۱ -اصلی واقع در بخش۱ ثبت قم خریداری عادی مع الواسطه از ابوالفضل خواهان .

کلاس��ه  پرون��ده  ب��ه  مرب��وط   ۱3946033000۱0۱2۷۷9 ش��ماره  رأی   -39  
۱39۱۱۱443000۱00۷658 آقای / خانم اکرم سادات قاسمی فرزند مظفر6دانگ یک 
باب ساختمان بمساحت ۱00/50 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی ۱۱525 -اصلی 

واقع در بخش۱ ثبت قم خریداری سند رسمی.
کلاس��ه  پرون��ده  ب��ه  مرب��وط   ۱3946033000۱00596۱ ش��ماره  رأی   -40  
۱39۱۱۱443000۱005۱33 آق��ای / خانم احمد فرخی فرزند منصور6دانگ یک باب 
ساختمان بمساحت ۷۱/28 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی ۱۱064/۱ -اصلی 

واقع در بخش۱ ثبت قم خریداری سند رسمی. 
کلاس��ه  پرون��ده  ب��ه  مرب��وط   ۱3946033000۱0۱0002 ش��ماره  رأی   -4۱
۱39۱۱۱443000۱005۱66 آقای / خانم ابوالفضل هادی زاده فرزند غلامرضا6دانگ یک 
باب ساختمان بمساحت 54/03 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 5824 -اصلی 

واقع در بخش۱ ثبت قم خریداری سند رسمی.
کلاس��ه  پرون��ده  ب��ه  مرب��وط   ۱3946033000۱0۱24۷0 ش��ماره  رأی   -42  
۱39۱۱۱443000۱0062۱5 آقای / خانم محمد کاظم میرزائی فرزند حسن6دانگ یک 
باب ساختمان بمساحت 65/93 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی ۱۱24۱ -اصلی 

واقع در بخش۱ ثبت قم خریداری عادی مع الواسطه از سید الیاس عقیلی. 
کلاس��ه  پرون��ده  ب��ه  مرب��وط   ۱3946033000۱0۱0405 ش��ماره  رأی   -43
۱39۱۱۱443000۱008۱90 آقای / خانم مجید صادقی فرزند حسین3دانگ مشاع از 
6دانگ یک باب ساختمان بمساحت ۱06/20 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 
۱۱005 -اصلی واقع در بخش۱ ثبت قم خریداری عادی مع الواسطه از سید علی محمد 

تقوی  .
کلاس��ه  پرون��ده  ب��ه  مرب��وط   ۱3946033000۱0۱0406 ش��ماره  رأی   -44  
۱39۱۱۱443000۱008۱9۱ آقای / خانم زهرا فراهانی فرزند قربانعلی3دانگ مش��اع از 
6دانگ یک باب ساختمان بمساحت ۱06/20 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 
۱۱005 -اصلی واقع در بخش۱ ثبت قم خریداری عادی مع الواسطه از سید علی محمد 

تقوی  .
کلاس��ه  پرون��ده  ب��ه  مرب��وط   ۱3946033000۱0۱0۱86 ش��ماره  رأی   -45  
۱39۱۱۱443000۱005856 آقای / خانم یقین علی بدیعی فرزند علی6دانگ یک باب 
ساختمان بمساحت 80/40 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی ۱۱24۱ -اصلی واقع 

در بخش۱ ثبت قم خریداری عادی مع الواسطه از علی مجیدی موحد . 
کلاس��ه  پرون��ده  ب��ه  مرب��وط   ۱3936033000۱028230 ش��ماره  رأی   -46
۱39۱۱۱443000۱004۱59 آقای / خانم محمد غفاری فرزند حس��ن6دانگ یک باب 
س��اختمان بمساحت ۱۱۷/20 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی ۱0454 -اصلی 
واقع در بخش۱ ثبت قم خریداری عادی از حمید رضا پرواز طی وکالت نامه 6۱۱30مورخ 

90/۷/۱9دفتر خانه 24قم.
کلاس��ه  پرون��ده  ب��ه  مرب��وط   ۱3946033000۱0۱2۷89 ش��ماره  رأی   -4۷  
۱39۱۱۱443000۱009089 آقای / خانم ذکری رش��یدی فرزند علی3دانگ مشاع از 
6دانگ یک باب ساختمان بمساحت ۱۱8/46 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 

۱0434/2 -اصلی واقع در بخش۱ ثبت قم خریداری سند رسمی.
کلاس��ه  پرون��ده  ب��ه  مرب��وط   ۱3946033000۱0۱2۷88 ش��ماره  رأی   -48  
۱39۱۱۱443000۱009088 آقای / خانم علی خوش لهجه برنا فرزند حس��ین3دانگ 
مشاع از 6دانگ یک باب ساختمان بمساحت ۱۱8/46 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک 

ثبتی ۱0434/2 -اصلی واقع در بخش۱ ثبت قم خریداری سند رسمی. 
کلاس��ه  پرون��ده  ب��ه  مرب��وط   ۱3936033000۱036285 ش��ماره  رأی   -49
۱39۱۱۱443000۱0053۱3 آقای / خانم علی مراد بختیاری فرزند خدامراد6دانگ یک 
باب ساختمان بمساحت 85 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی باقیمانده ۱۱240 

-اصلی واقع در بخش۱ ثبت قم خریداری عادی مع الواسطه از سید احمد رضوی.
کلاس��ه  پرون��ده  ب��ه  مرب��وط   ۱3946033000۱0۱0622 ش��ماره  رأی   -50  
۱39۱۱۱443000۱008280 آقای / خانم اکرم اسماعیلی مفرد فرزند غلام 6دانگ یک 
باب ساختمان بمساحت 99/60 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی ۱۱۱50 -اصلی 

واقع در بخش۱ ثبت قم خریداری سند رسمی.
کلاس��ه  پرون��ده  ب��ه  مرب��وط   ۱3946033000۱0۱۱858 ش��ماره  رأی   -5۱  
۱39۱۱۱443000۱00۷849 آقای / خانم محمد رضا تقی پور فرزند غلام علی 6دانگ 
یک باب ساختمان بمساحت ۱20 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی ۱042۷ -اصلی 

واقع در بخش۱ ثبت قم خریداری عادی مع الواسطه از وراث محمود محمد بیگی. 
کلاس��ه  پرون��ده  ب��ه  مرب��وط   ۱3946033000۱0۱۱8۷5 ش��ماره  رأی   -52
۱39۱۱۱443000۱00۷۷00 آقای / خانم علی خالقی فرزند عبدالخالق 6دانگ یک باب 
ساختمان بمساحت 39/۷۷ متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی ۱۱5۷8/۱۱۱ -اصلی 

واقع در بخش۱ ثبت قم خریداری عادی مع الواسطه از احمد خلیفه قلی . 
کلاس��ه  پرون��ده  ب��ه  مرب��وط   ۱3946033000۱00۱222 ش��ماره  رأی   -53
۱39۱۱۱443000۱002434 آقای / خانم شهناز سخی فر فرزند محمد6دانگ یک باب 
ساختمان بمساحت 83/۱0 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 9554 -اصلی واقع در 

بخش۱ ثبت قم خریداری سند رسمی.
کلاس��ه  پرون��ده  ب��ه  مرب��وط   ۱3946033000۱0۱۱923 ش��ماره  رأی   -54  
۱39۱۱۱443000۱003396 آق��ای / خانم زهرا حلاج فرزند ابوالفضل6دانگ یک باب 
ساختمان بمساحت 64 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی ۱04۷3 -اصلی واقع در 

بخش۱ ثبت قم خریداری عادی مع الواسطه از وراث جواد وکیلی قمی .
کلاس��ه  پرون��ده  ب��ه  مرب��وط   ۱3946033000۱0۱۱533 ش��ماره  رأی   -55  
۱39۱۱۱443000۱00۱653 آقای / خانم س��ید مهدی س��یدی پاپکیاده فرزند سید 
کمال6دانگ یک باب س��اختمان بمساحت ۱۱5/28 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک 
ثبتی ۱043۷ -اصلی واقع در بخش۱ ثبت قم خریداری عادی مع الواسطه از عباس نظری 

فرزند احمد احدی از وراث عباس نظر.
 مورد تایید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده است پس از نشر آگهی و انقضاء موعد 
مقرر سند مالکیت رسمی صادر گردد با توجه به عدم دسترسی به مالکین مشاعی مراتب 
در دو نوبت به فاصله ۱5 روز آگهی تا چنانچه اشخاص ذینفع اعتراضی داشته باشند ظرف 
مدت 2 ماه از تاریخ انتش��ار آگهی نوبت اول اعتراض خود را به اداره ثبت اسناد منطقه۱ 
قم تسلیم و رسید آن را اخذ و ظرف مدت یکماه پس از تسلیم اعتراض به اداره ثبت به 
دادگاه مراجعه و دادخواست خود را به مرجع قضائی تقدیم و گواهی آنرا به این اداره تحویل 
نمایند لازم به توضیح است که صدور سند بر اساس قانون مذکور مانع از مراجعه متضرر 

به دادگاه نخواهد بود.
تاریخ انتشار اول: ۱394/06/۱0
تاریخ انتشار دوم: ۱394/06/25
جعفر کاظمی
رئیس ثبت اسناد منطقه یک قم

آگهی ماده 3 قانون تعيين تکليف اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی و مشاعی
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مهدی زاده کاراته کای قمی تیم ملی:

یاسين پيشرو قم هزینه های من را 
تامين خواهد کرد

 کاراته کای قمی تیم ملی با بیان اینکه باشگاه یاسین پیشروی قم تمامی 
هزینه های مالی وی را تقبل می کند، گفت: برای کسب عنوان قهرمانی آسیا 

محتاج دعای مردم هستم.
 امیر مهدی زاده اظهار داشت: از روز جمعه این هفته در مسابقات قهرمانی آسیا در 
ژاپن روی تاتامی می رویم و امیدوارم بتوانیم با کسب عنوان قهرمانی آسیا دل مردم 

را شاد کنیم. 
وی افزود: ژاپن مهد کاراته است و طبیعی است که کاراته ژاپن جدی ترین حریف 
ما برای کس��ب قهرمانی آسیا است و به طور معمول در دوره های پیشین مسابقات 
قهرمانی آسیا قهرمانی بین ایران و ژاپن تقسیم شده که البته سهم ژاپنی ها بیشتر 

بوده است. 
کاراته کای قمی تیم ملی گفت: سال گذشته توانستم مدال طلای بازی های آسیایی 
را به دست بیاورم و حالا انگیزه زیادی دارم که در مسابقات قهرمانی آسیا هم مدال 

طلا بگیرم البته حریفان من از شرق آسیا ورزشکاران قدرتمند و خوبی هستند. 
مهدی زاده بیان داشت: برای کسب عنوان قهرمانی آسیا محتاج دعای مردم هستم 
و امیدوارم تیم ملی ما که یکی از بهترین تیم های ملی ادوار کاراته ایران است بتواند 

سربلند به کشورمان بازگردد. 
وی درباره قرار گرفتن تحت پوشش مالی باشگاه یاسین پیشرو تصریح کرد: مسائل 
مالی همواره یکی از دغدغه های قهرمانان اس��ت و با نظر مثبتی که استانداری قم و 

باشگاه یاسین پیشرو داشتند مقرر شد این باشگاه هزینه های من را متقبل شود.
 کاراته کای قمی تیم ملی گفت: از نگاه مثبت استاندار قم و باشگاه یاسین پیشرو به 
مدال آوران تشکر می کنم و امیدوارم دغدغه همه قهرمانان ما که تلاش زیادی برای 

اهتزاز پرچم کشور در میادین بین المللی انجام می دهند رفع شود.

با عبور ۱۷ توپ از خط دروازه ها رقم خورد؛

پيروزی آبادگران، اتحاد و پيام 
در ليگ فوتبال جوانان قم

 در هفته س�وم مس�ابقات لیگ برتر فوتبال جوانان اس�تان قم تیم های 
آبادگران، اتحاد و پیام حریفان خود را شکست دادند و دیدار حساس عقاب 

و هما به تساوی انجامید.
پرونده هفته س��وم رقابت های فوتبال لیگ برتر جوانان اس��تان قم غروب یکشنبه 
بسته شد و این مسابقات با عبور ۱۷ توپ از خط دروازه ها جذاب تر و باکیفیت تر از 

قبل دنبال شد. 
در دیداره��ای این هفته، در مهم ترین مس��ابقه تیم های هما و عقاب برابر هم قرار 
گرفتند که در این مس��ابقه دو تیم در یک بازی نزدیک و فش��رده به تساوی یک بر 

یک رضایت دادند.
 در این مس��ابقه، جهانگیر کتابی در دقیقه 64 برای هما گلزنی کرد و حمیدرضا 

محمدی در دقیقه ۷6 با شوتی سنگین برای عقاب، کار را به تساوی کشاند. 
تیم فوتبال آبادگران نیز که جدی ترین مدعی کسب عنوان قهرمانی به شمار می رود 
این هفته در یک بازی یک طرفه شکس��تی س��نگین به تیم انتهای جدولی سفیر 

گفتمان تحمیل کرد و این تیم را 8 بر یک در هم کوبید. 
میثم شیردل ستاره این بازی بود که 5 بار به تنهایی دروازه حریف را فرو ریخت و 
امیرمهدی بهلولی، علیرضا مهجوری و علی غلامرضایی دیگر گل های آبادگران را به 

ثمر رساندند و امیرحسین دهقانی برای سفیر گفتمان گلزنی کرد. 
تیم فوتبال اتحاد نیز این هفته به نخس��تین برد خود دست یافت و در دیدار برابر 
سهیل با گل های علی اصغر محمدی پور در دقیقه 32 و علیرضا مولایی در دقیقه 58 
به برتری رسید.  پیام نیز در مصاف با سیاه جامگان موفق به کسب یک برد دلچسب 
شد و با یک پنالتی دیرهنگام از علی رضایی منش موفق شد یک بر صفر سیاه جامگان 
را شکست دهد تا شاگردان علی اصغر بیطرفان دومین پیروزی پی در پی را جشن 
بگیرند.  دیدار تیم های هنگ و افش��ین نیز با برتری 2 بر یک هنگ همراه بود و در 
روزی که افشین می توانست حداقل یک امتیاز از این بازی بگیرد، هنگ با گل های 
یونس عزیزی و حس��ین عرب زاده در برابر تک گل محمد چراغی از افشین از روی 
نقطه پنالتی تیم پیروز این بازی شد.  در پایان هفته سوم این مسابقات آبادگران در 

صدر است و تیم های هنگ، پیام و سیاه جامگان در رده های بعدی ایستاده اند.

قلعه نویی این روزها چه می کند؛
 سفرهای پرتعداد و نظارت بر تجارت!

س�رمربی ابتدای فصل ملوان و فصل گذشته استقلال این روزها را بی خبرتر 
از همیشه سپری می کند و در حال سفر و رسیدگی به امور تجاری اش است.

امیر قلعه نویی پس از س��الها کار فشرده و سخت و پر استرس این روزها کنار خانواده 
آرامش خاصی دارد، او پس از آنکه در انزلی متوجه شد مشکلات ملوان ساختاری است و 
حل شدنی هم نیست از انزلی با یکی از دوستانش به تهران برگشت و دیگر در مورد انزلی 
مصاحبه ای نکرد، همانطور که در مورد استقلال حرف نمی زند.  در واقع او درحال تجربه 
کردن آرامش مطلق و زندگی در کنار خانواده خود است، چیزی که سالهای سال بود برای 
او وجود خارجی نداش��ت و زندگی اش تحت تاثیر فشار های مردم و رسانه ها و بازیکنان 
بود. امیر قلعه نویی این روزها یا در حال سفر است یا در حال تدارک برای سفر به غرب 
و استراحت بیشتر. از امیر دشت در شمال کشور بگیرید تا برسید به تهران و رشت این 
روزها زیر لاستیک های اتومبیل امیر قلعه نویی می چرخند و البته هر کجا که باشد باید 
جوری برنامه ریزی کند که فوتبال ها را ببیند چه فوتبال های اروپایی و چه لیگ برتر ایران.

 ش��اید این روزها خانواده امیر قلعه نویی اصلا دوست نداشته باشند که امیر در تیمی 
سرمربی شود و یک فصل آرامش را حق خود بدانند.  امیر قلعه نویی البته در روزهایی که 
در تهران هم هست برنامه ویژه ای دارد.  او صبح ها به ورزشگاه انقلاب می رود و ورزش 
می کند، پس از ورزش به پروژه های تجاری اش سرکشی می کند و وقت نهار به رستوران 
خود می رود و دوستانش را ملاقات می کند، برای عصر اگر کار خاصی نداشته باشد به خانه 
می رود و استراخت می کند و به فرزندان خود رسیدگی می کند.  او این روزها البته اصلا 
خوشحال نیست، شاید عادت به کار سخت و عادت به بورس خبری و جنگ برای قهرمانی 
کمی او را از شرایط طبیعی خودش دور کرده باشد اما با وجود خوشحال نبودن نمی توان 

کتمان کرد که او آرام آرام است و بی دغدغه!

سونامی استفاده از مواد نیروزا و بی تفاوتی مسئولان؛

 مکمل های مرگ!
 باوجود اینکه سال هاست متخصصان و کارشناسان در مورد 
استفاده ورزشکاران از مواد نیروزا در رشته های مختلف هشدار 
می دهند اما ظاهرا اراده کافی برای برخورد با واردکنندگان و 

فروشندگان این موارد وجود ندارد.
 استفاده از مواد نیروزا سال هاست که در اکثر رشته های ورزشی به یکی 
از دغدغه های اصلی مسئولان تبدیل شده و هشدارهای زیادی نیز در 
این مورد داده شده اما نه تنها از میزان استفاده از این مواد کاسته نشده 
بلکه رشد روز افزونی نیز داشته و هرازچندگاهی شاهد فوت یکی از این 

ورزشکاران هستیم.
 در این میان مرگ برخی ورزشکاران که از شهرت بیشتری برخوردارند 
مورد توجه قرار می گیرد و خبر آن در رسانه ها بازتاب زیادی دارد اما 
برخی هم که نام و نشانی ندارند در سکوت به خاک سپرده می شوند 
و مسئولی هم متوجه عمق فاجعه و سونامی استفاده از مواد نیروزا 

نمی شود. 
به اعتقاد بسیاری از علاقمندان به ورزش و حتی کارشناسان، بیشترین 
استفاده از مواد نیروزا در رشته پرورش اندام و بدنسازی است که نیاز 
به قدرت بالا و البته فیزیکی تراشیده و درهم تنیده دارد و به همین 
خاطر ورزشکاران این رشته تمایل بیشتری برای استفاده از مواد نیروزا 
و مکمل ها دارند تا بدن هایشان را به آنچه می خواهند برسانند و حجم 

عضلاتشان را افزایش دهند. 
سال هاست که شعار برخورد با عوامل وارد کننده و توزیع کننده مواد 
نیروزا داده می شود اما تاکنون برخورد جدی با این معضل صورت 
نگرفته و با سرزدن به باشگاه های بدنسازی و پرورش اندام به چشم 
خواهید دید که استفاده از مکمل ها و مواد نیروزا حالا دیگر علنی شده 
و ورزشکاران ابایی برای استفاده از این مواد مقابل چشم دیگران ندارند 

و سرنگ های زیادی نیز در سطل زباله دیده می شود.
 این اتفاقات در شرایطی رخ می دهد که مسئولان ورزشی و غیرورزشی 
به عمق فاجعه آگاه هستند اما تاکنون اقدامی که میزان استفاده از این 
مواد را کاهش دهد صورت نگرفته یا حداقل آنقدر نبوده که بتواند 

برخی جوانان و نوجوانان را از گرایش به این مواد منصرف کند.
 رئیس سازمان غذا و دارو با تایید اینکه محصولات بد و تقلبی در حوزه 
مکمل ها وجود دارند از طرحی جدید برای برخورد با آنها خبر می 
دهد. اتفاقی که البته سالهاست در مورد آن صبحت می شود اما تاکنون 

برخورد جدی و تاثیرگذاری صورت نگرفته است. 
رسول دیناروند در مورد طرح جدید سازمان غذا  دارو برای مبارزه با این 
اتفاق تاثربرانگیز گفت: با همکاری وزارت ورزش، باشگاه های ورزشی را 

از مکمل های تقلبی پاک می کنیم.
 نکته مهمی که در این مورد وجود دارد این است که اگر مسئولان 
می دانند استفاده از موارد نیروزا و مکمل غیرمجار برای ورزشکاران 
و جوانان ضرر فراوان دارد چرا مقابل ورود این مواد به ایران نمی 

ایستند و اجازه می دهند در داخل ایران هم تولید شود و به موادی 
که از خارج وارد می شود افزودنی هایی اضافه شود که ضررش را 

چند برابر می کند؟
 رسول دیناروند در پاسخ به سوالی مبنی بر اینکه با توجه به قاچاق 
بودن بخش قابل توجهی از واردات، چرا امکان شناسایی و جلوگیری از 
مبادی ورودی امکانپذیر نیست، می گوید: متاسفانه در کشور ما معضل 
قاچاق موضوعی جدی است یعنی ما نمی توانیم مبادی ورودی را 
شناسایی کنیم و در سطح عرضه هم با مشکل مواجه هستیم و تاکنون 

نتوانسته ایم آنگونه که باید با قاچاق مبارزه کنیم. 
اما استفاده از این مواد چه عواضی برای ورزشکاران دارد؟ آیا هر مکملی 

برای بدن ورزشکاران و حتی افراد عادی ضرر دارد یا تنها برخی 
مکمل ها هستند که می توانند عوارض جبران ناپذیری برای ورزشکاران 

و افراد مختلف ایجاد کنند.
 دکتر لطفعلی پورکاظمی رئیس پیشین فدراسیون پزشکی ورزشی 
در این مورد به خبرنگار مهر گفت: به طور کلی مکمل ها سه دسته 
هستند. اول مکمل های غذایی که هر فرد عادی در زندگی اش 
استفاده می کند. دوم مکمل های دارویی که با توصیه پزشکان برای 
برطرف شدن مشکلاتی نظیر کمبود خون، کلسیم، کمبود ویتامین، 

روی ، سدیم و ... تجویز می شوند و کاملا مجاز هستند. 
وی ادامه داد: اما دسته سوم مکمل ها خود به دو بخش تقسیم 

می شود. اول مکمل هایی که برای ورزشکاران حرفه ای و برای ورزش 
قهرمانی تجویز می شود و زیر نظر پزشکان متخصص است. این 
مکمل ها توسط ورزشکاران سراسر جهان استفاده می شود و ما 
هم برای ورزشکاران خودمان تجویز می کنیم و کاملا کنترل شده 
هستند. اگر ورزشکاران حرفه ای از این مکمل ها استفاده نکنند از 

رقیبانشان عقب می افتند.
 پورکاظمی در مورد دسته دوم از گروه سوم مکمل ها گفت: این گروه 
شامل ورزشکاران و افرادی هستند که در باشگاه های بدنسازی فعالیت 
دارند. در میان آنها تنها 5 درصد برای ورزش قهرمان و حرفه ای از 
موارد نیروزا و مکمل ها استفاده می کنند اما 95 درصد این افراد برای 
زیبایی اندام و خوش هیکل شدن از مواد استفاده می کنند که متاسفانه 

عوارض بدی برایشان دارد.
 رئییس پیشین فدراسیون پزشکی - ورزشی در مورد عوارض استفاده 
از مواد نیروزا و مکمل ها گفت: با وجود کلاس های آموزشی و توصیه 
هایی که در این زمینه صورت گرفته است بازهم شاهد استفاده بیش از 
حد از این مواد هستیم که متاسفانه شاهد اتفاقات ناگواری هم به دنبال 

استفاده از این مواد هستیم. 
پورکاظمی خاطرنشان کرد: یکی از مهمترین عوارض استفاده از این 
مواد غیرمجاز مرگ آنی و ناگهانی استفاده کننده است که سالها موارد 
زیادی به ما گزارش شده است. در برخی موارد فرد استفاده کنند در 
همان بار اول به خاطر بین نظمی در ضربان قلب دچار ایست قلبی و 

مرگ آنی می شود. 
وی در مورد سایر عوارض این مواد گفت: سکته های قلبی و مغزی، 
نارسایی کبدی و کبد چرب، نارسایی کلیه، اختلافات دستگاه گوارش، 
بیماری های ریوی و تنفسی، ناهنجاری های مفاصل، اختلالات باروری 
و نازایی، اختلالات مغزی به صورت افسردگی و جنون و پرخاشگری و 

.... از جمله عوارض خطرناک استفاده از مواد نیروزا هستند. 
با وجود همه خطرات و عوارضی که استفاده از این مواد دارد، بازهم 
شاهد فروش مواد نیروزا و مکمل ها در بازارهای مختلف، سوپرمارکت ها 
و باشگاه های ورزشی هستیم که کمتر نظارتی روی آن صورت 
می گیرد.  در این میان انتظار این است که فدراسیون پرورش اندام 
نظارات بیشتری بر باشگاه ها داشته باشد اما به گفته برخی منابع آگاه 
سودهای کلانی که از فروش این مواد عاید افراد می شود و آلوده شدن 
برخی مسئولان در این بازار پرسود، اجازه برخورد با واردکنندگان و 

عوامل فروش را نمی دهد.
 به گفته برخی منابع آگاه وارد کردن این مواد و فروش به ورزشکاران 
سود چند میلیاردی دارد که طبیعتا در اختیار برخی افراد خاص است. 
این گروه با تشکیل باندهای فروش و در اختیار گرفتن بازار برخی 
مسئولان را هم در سود آن سهیم می کنند تا دیگر پیگیر موضوع 

نشوند و سرشان به کار خودشان باشد!

امشب در تالار آب شرکت آب و فاضلاب استان:

  آیين رونمایی از لباس داوران فوتبال قم
 برگزار می شود

 حامی مالی داوران فوتبال و فوتسال قم در نشست خبری گروه ساختمانی 
نقش برتر با اعلام این که از داوران فوتبال و فوتسال قم حمایت می کنیم گفت: 

آیین رونمایی از البسه داوران برگزار می شود.
 محمدرضا شکارچی در نشست خبری با اصحاب رسانه اظهار داشت: به طور معمول 
حامی��ان مالی و بخش خصوصی تمایل به تیمداری در ورزش دارند اما مجموعه نقش 

برتر تصمیم گرفت از داوران فوتبال و فوتسال که مظلوم واقع می شوند حمایت کند.
وی افزود: می خواهیم در کنار برنامه های اقتصادی خود، حامی ورزش و جامعه داوری 
اس��تان قم باشیم تا این قشر در تمام عرصه های مسابقاتی بتوانند بهترین عملکرد را 

داشته باشند و بخشی از دغدغه های آن ها رفع شود.
حامی مالی داوران فوتبال قم گفت: قرار است البسه داوران فوتبال و فوتسال استان قم 
تامین ش��ود و داوران فوتبال و فوتسال قم در هر دو بخش مردان و زنان تحت پوشش 

قرار بگیرند.
شکارچی بیان کرد: علاوه بر حمایت مالی از داوران ، مقرر شد بزرگترین آیین تجلیل 
از داوران فوتبال در قم برگزار ش��ود و به طور رس��می از البسه داوران فوتبال و فوتسال 

قم رونمایی شود.
وی عنوان کرد: این مراس��م  امش��ب و همرمان با روز داور در قم برگزار می شود و در 
این مراسم از پیشکسوتان داوری ، پیشکسوتان فوتبال قم و رسانه های همیار فوتبال 

قم تقدیر به عمل می آید.
حامی مالی داوران فوتبال قم تصریح کرد: برگزاری این مراس��م در س��طح کشور بی 
نظیر است و تاکنون چنین برنامه جامعی برای تجلیل از مقام داوران که این روزها مورد 

هجمه های زیادی قرار می گیرند در سطح کشور برگزار نشده است.
شکارچی خاطرنشان کرد: به دنبال اجرای یک طرح حمایتی مستمر ار داوران هستیم 
و امسال از حدود 80 داور فوتبال و فوتسال استان قم با تامین البسه این داوران که 4 

سال است حامی مالی نداشته پشتیبانی می کنیم.
وی اف��زود: گروه س��اختمانی نقش برتر مجموعه کام��ل عمرانی در همه بخش های 
ساختمانی است و شعار ما این است که نقش اعتماد شما برتری ماست و اعتماد و باور ما 
در برنامه ریزی برای آینده است زیرا معتقدیم بدون برنامه آینده ای وجود نخواهد داشت.

حامی مالی داوران فوتبال قم گفت: هم اندیش��ی در بخش ساختمان، استفاده از فن 
آوری های نوین در صنعت ساختمان، عملیاتی کردن اصول مدیریت بهداشت و کیفیت 
در س��اختمان و پیاده س��ازی فرآیندهای برندینگ در این صنعت از جمله اهداف این 
مجموعه است. شکارچی بیان کرد: گروه ساحتمانی نقش برتر تاکنون ۱00 فرصت شغلی 
مستقیم ایجاد کرده است و در این زمینه کمک شایانی برای استان در بخش اشتغال زایی 

و کمک به توسعه شهری بوده است.
وی عنوان کرد: پروژه برج نس��ترن در تقاطع خیابان های جمهوری و عطاران یکی از 
پروژه های بزرگ و فاخر ماس��ت که در مرحله اجرای سقف منهای 2 قرار داشته و در 
۱3 طبق��ه با معماری مدرن و زیبا در یکی از تقاطع های اصلی ش��هر به بهره برداری 

خواهد رسید.
حامی مالی داوران فوتبال قم تصریح کرد: مجتمع مسکونی سردشت در خیابان 30 
متری قائم در 9 طبقه احداث شده است که ساختمانی مسکونی و تجاری است و یکی 

از بهترین بناهای قم از نظر استاندارد و کیفیت سازه است.
320 دست البسه بین داوران قم توزیع می شود

داور قمی لیگ بر تر فوتبال کشور همچنین در این نشست گفت: داوران لیگ بر تر فاقد 
البسه مناسب و دستمزد کافی هستند و در این زمینه به داوران اجحاف می شود.

 علی صفایی اظهار داشت: با توجه به هجمه هایی که علیه داوران وجود دارد امیدوارم با 
ورود حامیان مالی به بخش داوری، دغدغه های داوران کم شود و نگاه منصفانه ای به این 
قشر ایجاد شود. وی افزود: در شرایطی یک حامی مالی قرار است از داوران قم حمایت 
کند که در سطح کشور در این زمینه مشکلات زیادی وجود دارد و حتی داوران لیگ بر تر 
ما هنوز لباس متحد الشکل ندارند و در این زمینه و به طور کلی مسائل مالی و پشتیبانی 
از داوران، به این قشر اجحاف می شود. داور قمی لیگ بر تر فوتبال کشور گفت: یک داور 
درجه یک فوتبال ایران که برای مثال حداکثر 20 بازی را در لیگ بر تر قضاوت کند ممکن 
است ۱2 میلیون تومان دستمزد بگیرد که بخشی از آن برای مالیات و سایر کسورات کم 
می شود و کلیه هزینه های جانبی نیز بر عهده خود داور است و این شرایط برای یک داور 

حرفه ای مناسب نیست.
صفایی درباره پشتییبانی حامی مالی از داوران قم بیان کرد: 320 دست البسه داوری با 
بهترین کیفیت برای تحت پوشش قرار دادن 80 داور استان قم در نظر گرفته شده است 

و قرار است از این البسته روز ۱0 شهریور ماه طی مراسمی رونمایی شود.
وی عنوان کرد: حدود ۱5 داور ملی در قم وجود دارد و بقیه داوران ما شامل داوران درجه 
یک، 2 و 3 هستند ضمن اینکه 4 داور فعال در فوتبال و فوتسال بانوان داریم و 25 داور 

فعال نیز در رشته فوتسال به طور تخصصی قضاوت می کنند.
داور قمی لیگ بر تر فوتبال کشور تصریح کرد: قرار است 25 داور پیشکسوت فوتبال 
استان قم طی مراسم آیین رونمایی از البسه داوران و تجلیل از مقام داور نیز مورد تجلیل 

قرار بگیرند.

و  ورزش  وزارت  حر فه ای  و  قهرمانی  ورزش  معاون 
جوانان، با تاکید بر توجه ویژه  وزارت ورزش و جوانان 
از رشته ها ی المپیکی گفت: رشته های مدال آور 25 
درصد بیشتر از سایر فدراسیون های دیگر بودجه 
دریافت می کنند و تاکنون نیز بیش از نیمی از بودجه 

تخصیص یافته را دریافت کرده اند.
نصرالله سجادی در حاشیه بازدید از مسابقات لیگ برتر 
دوچرخه سواری پیست، اظها ر کرد: به رشته ها ی مختلف 
است  قرار  که  آنجایی  از  و  می کنم  سرکشی  ورزشی 
دوچرخه سوارانی که در مسابقات انتخابی کسب سهمیه 
المپیک شرکت کنند در لیگ برتر دوچرخه سواری حضور 
دارند به اینجا آمده ام تا از نزدیک وضعیت آنها را مشاهده 
کنم که خو شبختا نه از نظر رنکینگ در وضعیت خوبی قرار 
داشتند و از آنجا که در مسابقات جاده سه نفر برای حضور در 
ر قا بتهای المپیک سهمیه گرفته اند امیدواریم دو تا سه نفر نیز 
برای مسابقات پیست سهمیه المپیک را بگیرند تا ان شا ء الله 
با تعداد خوبی از ورزشکاران دوچرخه سواری در المپیک 
شرکت کنیم. معاون ورزش قهرمانی و حر فه ای وزارت ورزش 
و جوانان درباره برنامه وزارت ورزش و جوانان برای حمایت از 
بیشتر را رشته هایی نظیر دوچرخه سواری، خاطر  نشان کرد: 
از زمانی که در بیست و یک ماه گذشته شروع به فعالیت 
کردیم تلاش کردیم تعداد فدراسیون های مدال آور در آسیا 
و جهان کار استعدادیابی را به صورت نظام مند دنبال کنند 
که با همکاری فدراسیون ها این اتفاق رخ داده است و در 25 

فدراسیون عمل استعدادیابی را آغاز کرده اند. شاید نتیجه  آن 
به زودی مشخص نشود و نتیجه  آن شش تا هشت سال 
دیگر خود را نشان دهد، اما کار استعدادیابی جزو محورهای 
اصلی برنامه های وزارت ورزش و جوانان است و امسال نیز 
منابع خوبی برای این کار در نظر گرفته ایم. همچنین در تاریخ 
نوزدهم و بیستم مهر ماه نمایشگاه رونمایی از فعالیت های 

استعدادیابی فدراسیون ها طی دو روز برگزار خواهد شد.
وی ا دا مه  داد: این نوع کارها باید در ورزش نهادینه شود و 
نباید عادت کنیم به دنبال کارهای کوتاه مدت برویم، چرا که 
بر نامه ریزی های بلند مدت برای ورزش ایران ماندگار خواهد 
شد. سجادی درباره لزوم توجه هر  چه  بیشتر به رشته ها ی 
ورزشی مدال آور در مسابقات المپیک، ا ضافه  کرد : ابتدای 
سال  تفاهمنامه ای را به امضا رساندیم که بر اساس آن 
رشته ها ی المپیکی 25 درصد بیشتر از سایر رشته ها  بودجه 
دریافت کنند که بر اساس برنامه و تقویم فدراسیون ها این 
بودجه به آنها اختصاص داده خواهد شد. در حال  حاضر با 
این که در ماه ششم سال قرار داریم رشته ها ی المپیکی دقیقا 
50 تا 53 درصد بودجه تخصیص داده شده را گرفته اند و تا 
پایان شهریور ماه 60 تا 65 درصد از بودجه را به آنها خواهیم 
داد تا ان شا ء الله مشکلی برای آماده سازی ورزشکاران جهت 
حضور در المپیک و کسب سهمیه المپیک نداشته باشند.  
معاون ورزش قهرمانی و حر فه ای وزارت ورزش و جوانان 
در ادامه درباره عملکرد ضعیف احسان حدادی در مسابقات 
جهانی، اظها ر کرد: امکاناتی را که فدراسیون و وزارت ورزش و 

جوانان باید برای او مهیا می کرد، فراهم شده و او به مسابقات 
و اردوهای مختلف اعزام شد. حدادی کمبودی نداشته است 
که بخواهد در این مسابقات موفق نشود و این که چرا او 
عملکرد بدی در این مسابقات داشت را باید از خودش سوال 
کرد.  وی درباره انتخابات فدراسیون شطرنج و این که گفته 
می شود شاید امیر حسینی، سرپرست این فدراسیون از 
سمت خود کناره گیری و در انتخابات شرکت کند، گفت: از 
این موضوع اطلاعی ندارم و بهتر است این سوال را از خودش 
سوال کنید، از شنبه ثبت نا م از کاندیداهای ریاست فدراسیون 
شطرنج آغاز خواهد شد.  سجادی همچنین در پاسخ به این 
سوال که با توجه به نزدیک شدن به زمان انتخابات فدراسیون 
د و و مید ا نی آیا شخص کاربلدی در میان کاندیداها برای اداره 
فدراسیون وجود دارد یا خیر؟ گفت: ان شا ء الله در نهایت 
فردی که سکان این فدراسیون را در دست می گیرد بتواند 
به بهترین شکل آن را اداره کند و برای انتخاب رییس این 
فدراسیون مجمع تشکیل خواهد شد و اعضای این مجمع 
ان شا ء الله به بهترین فرد رای خواهند داد.  معاون ورزش 
قهرمانی و حر فه ای وزارت ورزش و جوانان درباره علت برگزار 
نشدن مراسم معارفه رییس فدراسیون گلف با وجود گذشت 
بیش از بیست روز از برگزاری انتخابات این فدراسیون، خاطر  
نشان کرد: باید در کنار رییس فدراسیون، اعضای هیات 
رییسه نیز انتخاب شوند و ان شا ء الله این کار طی چند روز 
آینده انجام خواهد شد تا سعیدی در فدراسیون گلف کارش 

را شروع کند. مشکلی در این زمینه وجود ندارد. 

همسر قهرمان فقید پرورش اندام ایران می گوید در زمان بیماری همسرش برخی 
از مسوولان و دستگاه ها همکاری لازم و مناسبی را برای طی کردن مراحل درمان 

زنده یاد بیت الله عباسپور نداشتند.
از چگونگی مطرح شدن  دلخوری  ابراز  با  عباسپور  بیت الله  زنده یاد  عباسپور، همسر   

صحبت هایش در زمینه کمک نشدن به قهرمان پرورش اندام ایران، اظهارکرد: متاسفانه 
منظور من در این باره به شکلی نادرست مطرح شد. تمام مبالغی که برای کمک به بیت الله 
عباسپور در داخل کشور جمع آوری شده بود به دست ما رسید و برای کمک های خارجی نیز 

یک نفر معتمد برای دریافت این کمک ها راهی خارج کشور می شود. 
وی ادامه داد: پس از آنکه دستیار ویژه رییس جمهور به ملاقات همسرم آمد قول داد تا تمام 
هزینه های درمانی او از سوی دولت پرداخت شود، اما متاسفانه در این میان دو هفته طول 
کشید تا دستور دستیار ویژه رییس جمهور پیگیری شود و بیشتر دلخوری من در این زمینه 
است.  همسر زنده یاد عباسپور با بیان اینکه بیمارستان برای عمل جراحی همسرش شرط 
پرداخت هزینه ها را گذاشته بود، اظهارکرد: حتی برای آخرین عمل او نیز بیمارستان شرط 
کرده بود که تا پول را واریز نکنید عمل جراحی انجام نمی پذیرد و برای همین مشکلاتی 
بوجود آمد.  او هم چنین با ابراز گلایه از برخی از مسوولین و دستگاه ها در زمینه عدم حمایت 
از همسر فقیدش، گفت: از برخی از دستگاه ها برای کم توجهی به بیت الله عباسپور گله مند 
هستم، بخصوص وزارت بهداشت. ما مدت ها به دنبال این بودیم که یک تیم پزشکی را 
با همکاری وزارت بهداشت برای پیگیری درمان همسرم به بیمارستان آتیه بیاوریم، ولی 
متاسفانه این اتفاق رخ نداد و با همکاری برخی از دوستان توانستیم یک تیم پزشکی را برای 
پیگیری درمان به بیمارستان بیاوریم.  وی درپایان خاطرنشان کرد: از تمام مردم و ورزشکارانی 
که در این مدت حمایت های بسیاری را از همسرم کردند تشکر می کنم و می خواهم از طریق 
این رسانه به آنها بگویم که من خاک پای همه آنها هستم. مردم همیشه به ما لطف دارند و 

بخاطر حمایت هایی که از ما داشتند و دارند از آنها متشکرم. 

 وحید شمسایی می گوید با توجه به نبود وقت برای 
گرفتن ویزای شینگن برای بازیکن ها، افتخاری از او 
خواسته چند بازیکن را به تیم ملی فوتسال پیشنهاد 

دهد.
  وحید شمسایی درباره اینکه گفته می شود لیست 25 نفره 
بازیکنان تیم ملی را او به فدراسیون داده گفت: افتخاری از من 
درباره انتخاب بازیکنان تیم ملی پیشنهاد خواست و من هم 
به عنوان یک سرباز و نه به عنوان کسی که مسوولیت دارد یا 

سرمربی است پیشنهادهای خود را ارائه کردم. 
وی ادامه داد: آقای افتخاری از خسوس هم نظراتی گرفته بود 
و ذهنیت هایی در این مورد داشت. از من از این بابت که تیم و 
افراد فوتسالی را خوب می شناختم نظر خواستند و مطابق این 

نظرات 25 بازیکن را به فدراسیون معرفی کردند.
 شمسایی درباره احتمال سرمربیگری خودش در تیم ملی 
فوتسال هم اظهار کرد: من هم یک گزینه هستم و البته 
یکسری خواسته ها و کارها دارم که باید انجام شود و آنها هم 
یک سری نظرات از من دارند و این خواسته ها دو طرفه است.

 او افزود: همانطور که می دانید من با باشگاه تاسیسات دریایی 
قرارداد دارم و افتخاری هم جلسه ای با منوچهری که رییس 
کل تاسیسات کشور و معاون وزیر نفت است، داشته و اکنون 
تاسیسات باید نظرش را ارائه کند.  شمسایی ا دا مه  داد: یکسری 
خواسته هایی دارم و یکسری خواست ها باشگاه تاسیسات دارد 
و یک خواسته هایی هم در تیم  ملی است. اگر به تعاملی برسیم 
و اگر روی من به عنوان یک گزینه نظر مثبت داشته باشند 
این اتفاق می افتد اگر هم که این اتفاق نیفتاد من برای تیم 
 ملی مان مثل همشیه آرزوی موفقیت می کنم.  وی در پاسخ 
به این سوال که ترازو به کدام سمت سنگین می کند و آیا 
تاسیاست راضی می شود، گفت: بالاخر اگر قرار است اتفاقی 
رخ دهد باید تعاملی صورت بگیرد. باشگاه تاسیسات دریایی 

بر نامه ریزی مدونی کرده است. اگر ما امروز موفقیت های در 
سطح لیگ و باشگاه آسیا داریم به خاطر مدیریت کلان و 
قوی این مجموعه بوده است و آنها هم نباید متضرر شوند. تیم 
 ملی هم نباید متضرر شود. اگر قرار است من باشم باید تعاملی 

صورت گیرد و هیچ طرفی ضرر نکند.
 شمسایی درباره خواسته های خود نیز اظها ر کرد: ما امکانات 
بر نامه ریزی  اردو و گروه فنی خوبی می خواهیم.  از جمله 
خوبی می خواهیم، باید ببینیم اهدافمان چه مدتی است. همه 
مربیانی که در این چند وقت آمد ه اند با فرصت کافی آمد ه اند 
بعد رسیده اند به آسیایی و بعدش جا م جها نی . اهداف کوتاه 
مدت، میان مدت و دراز مدت باید بر نامه ریزی شده باشد ما 
نمی خواهیم برای این که یک جایگاهی را بگیریم از اهدافمان 
بگذریم.  شمسایی در پاسخ به این سوال که اگر به عنوان 
گزینه بخواهد در مورد مدت قراردادش صحبتی کند و نظری 

دهد، تصریح کرد: پروسه مربیان که در ایران آمد ه اند چهار 
ساله بوده. از جمله انصاری فرد، شمس، صانعی به دلایلی 
دو، سه ساله شد و خسوس هم قراردادش سه ساله شد و 
سال آخر را با اراده خودش ادامه نداد. من فکر می کنم باید 
ما فرصت کافی داشته باشیم تا بتوانیم آنچه برای تیم  ملی در 
ذهن داریم به تیم القا کنیم و در راستای موفقیت قدم برداریم. 

همین کاری که در تیم تاسیسات دریایی اتفاق افتاد.
 وی ا دا مه  داد: ما خوشحالیم که کفاشیان، رییس کمیته  
فوتسال آسیا شده است و ما باید از این بابت و از حضور او 
استفاده بهینه کنیم.  شمسایی ا دا مه  داد: کمیته  فوتسال 
زیر نظر فدراسیون فو تبا ل کارش را انجام می دهد و آرزوی 
قلبی من برای فوتسال این است که یک بخش شود که 
برای خودش درآمدزایی کند و برای خودش اسپانسر بگیرد 

و تصمیمات لازم را خودش اتخاذ کند. 

سجادی: برای حدادی چيزی کم نگذاشتيم

گلایه همسر مرحوم بيت الله عباسپور از برخی مسوولان و دستگاه ها

شمسایی: به عنوان یک سرباز ليست بازیکنان تيم ملی را دادم



علمی و سلامت

آرتروز درمانی بهتر از ورزش ندارد 
برخلاف اغلب تصورات، آرتروز درمانی بهتر از ورزش ندارد و افرادی که ورزش 
نمی کنند، علاوه بر اینکه بیشتر در معرض آرتروز هستند بلکه در صورت ابتلا 

درمان بیماری آنها دشوارتر و طولانی تر است.
مهدی آزما متخصص طب فیزیکی و توانبخشی اظهار داشت: در حالیکه درمان عارضه های 
مفصلی و استخوانی معمولاً کاری پرهزینه و دشوار بوده و فرد مبتلا دچار مشکلات و 
محدودیت های زیادی می شود، اما پیشگیری از این بیماری ها بسیار کم هزینه تر و راحتتر 

بوده و به کمی مراقبت و توجه نیاز دارد. 
وی تصریح کرد: ورزش نکردن، بلند کردن اجسام سنگین، انجام حرکات سخت ورزشی، 
بالارفتن زیاد از پله ها، بدنشستن، ایستادن های طولانی و تغذیه نامناسب از دلایل گسترش 

آرتروز و کاهش سن ابتلا به آن است. 
آزما افزود: اگر ماهیچه های اطراف مفاصل ضعیف باشند، انسان نه تنها بار کمتری را 
می تواند حمل کند و زود هم خسته می شود، بلکه مفاصل نیز دچار سائیدگی شده و فرد 

به آرتروز مبتلا می شود. 
وی با اشاره به نقش ورزش و تحرک بدنی در کاهش خطر آرتروز و حتی درمان این 
بیماری، تاکید کرد: برخلاف اغلب تصورات، آرتروز درمانی بهتر از ورزش ندارد و افرادی که 
ورزش نمی کنند، علاوه بر اینکه بیشتر در معرض آرتروز هستند بلکه در صورت ابتلا درمان 

بیماری آنها دشوارتر و طولانی تر است. 
آزما گفت: ورزش نکردن موجب می شود که خون کمتر به غضروف ها برسد، در نتیجه 

غضروف ها آب می شوند و با آهکی شدن آنها، مفاصل کم تحرک می شوند. 
وی یادآور شد: وقتی مفاصل کم تحرک می شوند، در این صورت زاویه انحنای مفاصل 

کمتر می شود که در اصطلاح به این وضعیت خشک شدن مفصل می گویند. 
آزما خاطرنشان کرد: برخی از بررسی ها نشان می دهند که ورزش نکردن و نداشتن تحرک 
بدنی، ممکن است تا دو برابر خطر سائیدگی زانو را افزایش دهد این مشکل در افراد چاق و 

دارای اضافه وزن بیشتر است.

بيماری های ارتوپدی
 در ردیف پنج بيماری شایع دنيا 

بیماری ها و آسیب های ارتوپدی در ردیف پنج بیماری شایع در اغلب مناطق 
دنیا بوده و این بیماری ها سالانه موجب ناتوانی و مرگ میلیون ها نفر در سراسر 

جهان می شود.
پیش  تا حدود ۱0 سال  افزود:  ایران  پزشکی  علوم  دانشگاه  استادیار  نورایی  سعید 
بیماری های عفونی در بسیاری از مناطق دنیا جزء شایعترین بیماری ها محسوب می شوند و 

هزینه های زیادی را اعم از جانی و مالی به کشورها تحمیل می کردند.
 وی گفت: با کنترل بیماری های عفونی و واگیردار در بسیاری از کشورها، شیوع مرگ و میر 
ناشی از این بیماری ها کاهش یافت و در مقابل بیماری هایی نظیر بیماری های قلبی و 
عروقی، سرطان، دیابت، بیماری های کلیوی، مغزی، عصبی، ارتوپدی و عارضه های روحی 

و روانی گسترش یافت. 
نورایی با بیان اینکه از جمله مهمترین بیماری های شایع و پرهزینه بیماری های ارتوپدی 
است، تاکید کرد: گزارش های جهانی نشان می دهند که بیماری ها و آسیب های ارتوپدی در 
ردیف پنج بیماری  شایع در اغلب مناطق دنیا بوده و این بیماری ها سالانه موجب ناتوانی و 

مرگ میلیون ها نفر در سراسر جهان می شود. 
وی اظهار داشت: با توجه به بالا بودن آمار تصادفات و بروز حوادث طبیعی و غیر مترقبه، 
بسیاری از آسیب های استخوانی، مفصلی و عضلانی ناشی از عوامل فوق است و عوامل دیگر 

معمولاً بعد از تصادفات  و حوادث طبیعی قرار دارند. 
نورایی با اشاره به اینکه از جمله دلایل مهم مراجعات مردم به اورژانس ها و مراکز درمانی 
آسیب استخوانی و مفصلی و عضلانی است، یادآور شد: شکستگی های ناحیه مچ دست و پا، 

بازو، شانه، لگن،ران و ساعد از مهمترین آسیب های ارتوپدی در بین مردم است. 
وی خاطرنشان کرد: برخلاف بسیاری از تصورات عارضه های ارتوپدی که علت ژنتیکی و 
مادرزادی داشته باشند در مقایسه با آسیب های ناشی از ضربات مستقیم، تصادف و حوادث 

غیر مترقبه بسیار کمتر است.

کودکتان را کنار خود نخوابانيد! 
کودک در هنگام خوابیدن نباید به اتاق خواب والدین عادت کند یعنی در واقع 

احساس امنیت در اتاق خود نمی کند.
میترا حکمی شوشتری دانشیار دانشگاه علوم پزشکی ایران، با اشاره به عوارض و نتایج 
جداکردن اتاق خواب کودک از والدین افزود: از نظر فرهنگی باید به ابعادی توجه کنیم که 
خیلی مهم هستند، بیشتر مادرها از 6 ماهگی و 8 ماهگی اتاق خواب کودک را جدا می کنند 
و با این کار به بچه کمک می شود تا در آن محیطی که می خوابد به نبودن والدین عادت 
کند و آن محیط را می پذیرد ولی غالبا والدین این کار را انجام نمی دهند و می گذارند بعد از 
اینکه بچه نسبت به محیط شناخت پیدا کرد و عملا تا دو سالگی با مقاومت زیادی روبه رو 

می شوند ولی بچه نمی خواهد اتاق جدا داشته باشد. 
 وی در ادامه با بیان اینکه والدین باید در اتاق خواب بچه باشند تصریح کرد: اگر والدین 
نمی توانند بچه را تنها بخوابانند رختخواب کودک را بین خودشان نگذارند حداقل کنار مادر 
باشد و گزینه دیگری که امکان جدایی اتاق کودک از والدین نیست این است والدین با 
کودکان خود در اتاق آنها باشند تا اینکه کودک عادت کند به اتاق خواب والدین چون از بین 
نبردن این عادت سخت تر است یعنی کودک احساس امنیت در اتاق خود را ندارد و بچه 
مدت طولانی با والدین می ماند و وابسته تر هم می شود و این احساس به او دست می دهد 
که همه مسائل را والدین باید مدیریت کند حتی نیازهایی که ممکن است شب به آن احتیاج 
داشته باشد به هر حال در مراحل بعدی زندگی خود وقتی می خواهد به جایی برود و دور 
از والدین باشد عملا برایش سخت می گذرد و در واقع به عنوان یک آدم وابسته در جامعه 
شناخته می شود و ممکن است ترس از تاریکی، ترس از تنهایی در آن شدیدتر شود و به 
آن عادت کرده که همیشه چشم باز می کند یکی را کنارش ببینید و احساس تنها بودن را 

بخشیده و فرصت این کار را به بچه ندادند.
میترا حکیم شوشتری با بیان کم شدن اعتماد به نفس کودکان در این مسأله اظهار داشت: 
اگر با تهدید و توبیخ و به زور بچه را در جای خودش بخوابانند باعث می شود که رابطه والدین 
با کودک خراب شود و احساس ترس و احساس بی اهمیتی به کودک دست دهد و این ها 

می تواند در دراز مدت ایجاد شود.
وی تأکید کرد: گاهی اوقات که بچه ها بعد از مدتی تنها می خوابند دوباره اصرار دارند 
کنار والدین خود بخوابند که باید به دنبال مشکلات اضطرابی درون کودک باشیم و دنبال 
اینکه یک محرک ترسناک در محیط وجود دارد که یکسری اطلاعات ترسناک به کودک 
می دهد و این عوامل باعث می شود که دور از والدین چیزهایی را تجربه کنند که در واقع 

درآن سهیم نیستند. 
دانشیار دانشگاه علوم پزشکی ایران خاطر نشان کرد: والدین خیلی حساس به این هستند 
که اتفاق خاصی برای کودکشان می افتد، بعضی از این والدین جلوی بچه در مورد مسائل 
جنسی چیزی نشان نمی دهند ولی خیلی تأکید می کنند که باید در اتاقت باشی یا اجازه 
ورود به اتاق خودش را نمی دهند و با این کار خیلی کودک را کنجکاو می کنند و چون 
الان بچه ها بخشی از اطلاعات را متأسفانه ممکن است از طریق رسانه های مختلف مانند 
ماهواره اطلاعات جنسی کسب کنند به همین دلیل دنبال این طور روابط بین پدرومادر 
خود می گردند و این باعث می شود که حس ترس و ناامنی در کودک به وجود آید زیرا 

بچه ها حس های واقع تری برای مادر خود دارند و نسبت به مادر خود پرخاشگر می شوند.

تغذیه نادرست علت اصلی 
التهابات مفصلی است 

بر طبق بررسی های اخیر تغذیه نادرست علت اصلی التهابات مفصلی بوده و در 
بسیاری از موارد فرد مبتلا تا مدت ها از بروز التهاب در مفصل خود بی خبر است.

محمدرضا درستکار متخصص طب فیزیکی و توانبخشی تصریح کرد: در هر حالت باید از 
فشار بر روی مفاصل پرهیز شود و این موضوع باید همراه با ورزش و تغذیه صحیح باشد.

 وی گفت: در بسیاری از موارد التهاب مفاصل علت خاصی ندارد و در بسیاری دیگر از موارد 
عوامل غذایی موجب ملتهب شدن مفصل می شوند. 

درستکار تاکید کرد: برطبق بررسی های اخیر تغذیه نادرست علت اصلی التهابات مفصلی 
بوده و در بسیاری از موارد فرد مبتلا تا مدت ها و تا زمان بروز عوارض شدید، از بروز التهاب 

در مفصل خود بی خبر است. 
وی با بیان اینکه مصرف زیاد گوشت، چربی و شیرینی جات موجب ایجاد رسوب در 
مفاصل می شود، تصریح کرد: در یک مفصل سالم رسوبات فوق را ندارد چراکه رسوبات 

مانند یک جسم بیگانه التهاب به وجود می آورند. 
درستکار گفت: وقتی رسوب به شکل یک جسم بیگانه در مفصل ایجاد شود، معمولاً 

مفصل ورم می کند، گرم می شود و پوست روی آن قرمز می شود. 
وی با اشاره به اینکه اگر التهاب ایجاد شده تب نیز بروز کند فرد ممکن است دچار 
روماتیسم شده باشد، افزود: در صورتیکه همراه با التهاب تب وجود نداشته باشد، التهاب 
مفصل مشکلات کمتری را به وجود می آورد و در این حالت التهاب معمولاًً با چند روز 

استراحت و استفاده از کمپرس آب سرد بهبود یافته و یا از شدت آن کاسته می شود.
 درستکار اظهار داشت: یکی از مهمترین عوامل دیگر مرتبط با التهاب مفاصل، نحوه 
نشستن نادرست افراد پشت میز، روی صندلی، جلوی تلویزیون و در هنگام رانندگی و حتی 

شنیدن یک سخنرانی است.  
وی خاطرنشان کرد: اگر چه باید از فشاری بر روی مفاصل پرهیز کرد، اما اگر فرد بیش 
از اندازه در یک محل نشسته و یا بیماری زیاد استراحت کند و تحرک نداشته باشد، در 

آن صورت فرد مستعد ابتلاعارضه هایی نظیر سائیدگی مفصل یعنی همان آرتروز می شود.
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دانشمندان ماده ای ساخته اند که با قرار گرفتن در بدن مانند قلب کار می کند.
مهمترین ویژگی این قلب سنتزی ساخته شدن آن از لایه های گوناگون است به طوریکه 

قابلیت چسبیده شدن به بافتهای بدن یا جدا شدن از آنها را پیدا می کند.
 دانشمندان برای ساخت بافت قلبهای سنتزی معمولا مواد شیمیایی زیست تجزیه پذیر 
ساخت دست انسان را در آزمایشگاه با سلولهای زنده ترکیب کرده تا به نتیجه نهایی دست پیدا 
کنند. بافتی که بدین ترتیب حاصل می شود عملکرد خوبی دارد اما همین سطح از عملکرد با 
محدودیتهایی همراه است.  بارها مشاهده شده که محصول نهایی چنین پروژه هایی از شکل و 
شمایلی برخوردارند که پیش از نهایی شدن، قابل پیش بینی نبوده و یا ریزساختارهای تشکیل 
دهنده آنها نیز به خوبی روی یکدیگر سر هم نمی شوند.  از آن گذشته در سالهای اخیر قلبهای 
سنتزی تولید شده با فناوری چاپ زیستی نیز خبرساز شده اند اما آنها نیز به رغم عملکرد خوبی 

که دارند، عدم امکان تفکیک لایه های تشکیل دهنده مهمترین نقص آنها به شمار می آید. 
اکنون دانشمندان دانشگاه تورنتو در کانادا بافت قلب سنتزی ساخته اند که مهمترین ویژگی 
آن چسبندگی و امکان افزودن با برداشتن لایه هایش است.  این بافت قلبی Velcro نام دارد 
که یک سمت آن دارای یک سری ریز حلقه های فیبری و سمت دیگر آن برخوردار از قلابهایی 
از جنس همین ماده است.  دانشمندان دانشگاه تورنتو با قرار دادن این بافت سنتزی در بدن 
موش آزمایشگاهی متوجه شروع به تپیدن آن پس از چند روز شدند.  البته بافت قلبی که این 
دانشمندان تولید کرده اند با لایه ای از سلولهای اندوتلیل پوشیده شده تا از آن در برابر تجزیه 

شدن در بدن محافظت کند.

توليد پروبيوتيک ضدباکتری بومی دستگاه گوارش مرغ گوشتی در کشور

اسپری ضد افسردگی از راه رسيد

نمونه برداری دقيق از بافت ها با سوزن رباتيک

خوانش علائم حياتی در کمتر از 10 ثانيه با دستگاه چاپی سه بعدی

دانشمندان دانشگاه توئنته در هلند سیستم رباتیکی ارائه داده اند که نویدی 
برای فرآیندهای پزشکی نیازمند استفاده دقیق از سوزن است.

این سامانه به سوزن های انعطاف پذیر امکان حرکت دقیق در زمان واقعی به سمت 
هدف را فراهم می کند.  

سوزن هایی که حتی اندک میلی مترهایی دورتر از هدفشان در بدن فرو می روند، موجب 
بروز مشکلاتی هم در تشخیص و هم درمان می شوند. این سوزن ها چنانچه جاگیری 
اشتباهی داشته باشند، می توانند موجب ناکارآمدشدن درمان  شوند یا حتی باعث می شوند 
از بخش اشتباهی از کبد یا ریه یا اندام های دیگر بدن در جستجو برای تومورهای احتمالی 
نمونه برداری شود.  در این سامانه، سوزن می تواند تغییر جهت دهد، زیرا دارای نوک 
نامتقارن موربی است. این نوک موجب خمیدگی طبیعی سوزن می شود بنابراین هدایت 

آن هنگام رفتن به عمق بیشتر بافت، فقط نیازمند چرخاندن آن است.
 محققان حاضر در این مطالعه، الگوریتمی ارائه دادند که به یک بازوی ربات امکان 
رهگیری و کنترل مکان سوزن را با استفاده از تصویربرداری فراصوت می دهد و امکان 
دستیابی آن به سطوح با دقت زیرمیلی متری را فراهم می کند. سیستم رباتیک جدید، 

بازخوردی دیداری و لمسی را برای هدایت سوزن ارائه می دهد.
 این ابزار تاییدشده در سامانه ای موسوم به اسکنر افزایش یافته حجم پستان ادغام 
می شود؛ این اسکنر معمولا برای ایجاد فراصوت های سه بعدی، از هر دو پستان زنان جهت 

غربالگری و با هدف شناسایی سرطان استفاده می کند.
 فناوری ابداعی به این زودی در بیمارستان ها قابل مشاهده نخواهد بود و محققان 

معتقدند چندین سال  تا آغاز آزمایشات بالینی آن بر روی انسان ها فاصله است.

دستگاه  یک  هاپکینز  جانز  دانشگاه  مهندسان 
باتری خور دستی تولید کرده اند که می تواند بسرعت 
علائم حیاتی را با استفاده از لبها و سرانگشتان بیمار 

تشخیص دهد.
از   MouthLab دستگاه هوشمند چاپی سه بعدی 
حسگرهای روی لب و انگشت شست برای آزمایش سریع 
فشار خون، تنفس، میزان اکسیژن درون خون، ضربان قلب 

و الگوی نبض بیمار استفاده می کند.
 این دستگاه همچنین می تواند یک نوار مغز ساده بگیرد.

 به گفته محققان، این دستگاه می تواند توسط افراد بدون 
آموزش خاص در خانه یا میدان جنگ مورد استفاده قرار 

بگیرد. 
دستگاه MouthLab ممکن است بتواند علائم اولیه 
رویدادهای پزشکی اورژانسی مانند حمله قلبی را شناسایی 

کرده یا از مراجعه غیرضروری به بیمارستان یا اتاق اورژانس 
در زمان مساعد بودن علائم حیاتی بیمار خودداری کند.

 از آنجایی که این دستگاه به بررسی علائم حیاتی از راه 
دهان می پردازد، نسخه های آینده این دستگاه قادر خواهند 
بود سرنخ های شیمیایی درون خون، بزاق و تنفس را که به 
عنوان نشانگرهایی برای بیماری های جدی عمل می کنند، 

تشخیص دهند.
 سیستم مذکور می تواند جایگزین مانیتورهای بزرگ و 
محدودکننده ای باشد که در حال حاضر برای نمایش علائم 

حیاتی بیماران در بیمارستان ها مورد استفاده هستند. 
نمونه پیش ساخت MouthLab شامل یک دهان گیر 
کوچک انعطاف پذیر مانند نمونه های مورد استفاده توسط 
غواصان است که به یک واحد دستی به اندازه گوشی تلفن 
متصل می شود. درون این دهان گیر یک حسگر دما و یک 

حسگر حجم خون قرار دارد.
 پد انگشت روی دستگاه دستی از یک پالس اکسیمتر 
برای  نور  پرتوهای  از  که  است  برخوردار  مینیاتوری 

اندازه گیری سطوح اکسیژن خون بهره می برد.
 حسگرهای دیگر نیز به سنجش تنفس از دهان و بینی 

می پردازند. 
این واحد دستی توسط وای فای به انتقال داده ها به یک 
لپ تاپ یا دستگاه هوشمند نزدیک پرداخته و نتایج فورا 

بصورت نمودار در آن ها به نمایش گذاشته می شود.
 به گفته سازندگان، نسخه بعدی این دستگاه بدون نیاز 
به لپ تاپ، به نمایش داده های بدست آمده از خوانش ها 
می پردازد.  در نهایت بیماران می توانند خوانش های خود 
را توسط تلفن همراه به پزشکشان فرستاده تا آن ها توسط 
یک برنامه، داده های دریافتی را در پرونده بیمار ثبت کنند. 

شيشه کاملا تاشو ساخته شد
 شیشه به تردی و شکنندگی اش معروف است اما حالا شیشه ای تولید شده 

که کاملا تا می شود. 
اگرچه در سال های گذشته ابداعاتی در صنعت شیشه صورت گرفته و محصولاتی نظیر 
شیشه انعطاف پذیر )با قابلیت به کارگیری در تولید نمایشگرهای منحنی و تلفن های همراه 
هوشمند( و همچنین شیشه های بسیار باریک )با ضخامت حدود 0.۱ میلیمتر( ارایه شده 
اما تولید شیشه با قابلیت تا شدن به طور کامل در حد یک رویا بوده است.  به طور معمول 
هر چه وسایل و دستگاههایی که ساخته می شود ضخامت کمتری داشته باشد، انعطاف 
پذیری آنها نیز بیشتر می شود.  پیشتر محققان در زمینه تجهیزات الکترونیکی انعطاف پذیر 
پیشرفت هایی داشته اند که از آن جمله می توان به تجهیزات الکترونیکی گرافنی قابل 
تاشدن، سلول های خورشیدی قابل تاشدن بر مبنای اریگامی و باتری های لیتیوم یونی 
 Yonsei تاشدنی اشاره کرد.  به عقیده محققان دپارتمان مهندسی و علوم مواد دانشگاه
کره جنوبی، استفاده از زیرلایه های بسیار باریک )با ضخامت ۱ تا 2 میکرون( در مواردی 
نظیر ساخت حسگرهای پوست کاربرد زیادی دارند حال آنکه استفاده از آنها در نمایشگرها یا 
سایر تجهیزات الکترونیکی به دلیل ناپایداری مکانیکی امکانپذیر نیست و به همین دلیل ریز 
تجهیزات و قطعاتی که بر روی آنها سوار می شود به راحتی در هم خرد می شوند.  اکنون 
محققان این دانشگاه پلت فورم های زیرلایه ای از شیشه و پلاستیک ساخته اند که خبری 
از نقص مکانیکی یا در هم خردشدگی در آنها نبوده و در نتیجه خللی در عملکرد قطعات و 
مدارهایی که بر روی آنها سوار می شود ایجاد نمی کنند.  آنها زیرلایه های مورد نظرشان را به 
ریزبخش های متعددی مهندسی کرده اند تا امکان تاشدن آنها بدون وارد آمدن لطمه ای به 
ساختار اصلی محقق شود.  لایه شیشه ای که بدین ترتیب ساخته می شود به راحتی تا شده 
و جالب اینکه در این فرآیند نیازی به فناوری هایی نظیر نانولوله ها، نانوسیم ها و گرافن نیست.

دانشمندان قلب چسبنده ساختند

محققان نروژی موفق به ساخت اسپری متفاوتی برای انجام معالجات هورمونی بر 
بیماری های روانی شده اند که بسیار کارآمد و سودمند است.

هورمون Oxytocin Hormone توسط غده هیپوتالاموس تولید و در غده هیپوفیز ذخیره 
می شود. این هورمون کاهنده اضطراب، استرس و هورمون افزایش دهنده ارتباط اجتماعی نام 
گرفته است.  این هورمون را به دو شیوه متفاوت می توان به مغز رساند، از طریق خون یا به 
شیوه غیر مستقیم و با کمک مسیرهای عصبی. محققان دانشگاه »اسلو« موفق به ساخت اسپری 
جدیدی شده اند که می تواند در معالجات هورمونی بیماری های روانی و ذهنی استفاده شود. 
در این روش، هورمون از طریق بینی وارد بدن بیمار می شود تا دارو بهتر به مغز منتقل شده و از 

عوارض جانبی آن نیز کاسته شود. 
مطالعات محققان دانشگاه UiO نشان می دهد، دوز پایین هورمون Oxytocin می تواند 
با ابتلا به بیماری های روحی در ارتباط بوده و در نتیجه جبران این کمبود می تواند به ادراک 
بهتر سیگنال های اجتماعی کمک کرده و در معالجه بیماری های ذهنی سودمند باشد. اما این 

هورمون مولکول نسبتا بزرگی است و به سادگی نمی تواند از مانع بین مغز و خون عبور کند.
 در نتیجه محققان تصمیم گرفتند برای افزایش میزان این هورمون در بیماران و برداشتن سد 
بین مغز و خون، این ماده را از طریق بینی و به طور مستقیم به مغز منتقل کنند تا مشکلی وجود 
نداشته باشد.  پرفسور Ole A. Andreassen در رابطه با این پروژه می گوید: » نتایج تحقیقات 
نشان داد، دریافت دارو از طریق بینی بر عملکرد مغز تاثیر مفیدی دارد. در این پژوهش، به مقایسه 

اثرات دریافت دوز مشخصی از  هورمون Oxytocin از طریق خون و بینی پرداخته شد.« 
افرادی که دوز پایینی از هورمون Oxytocin را دریافت کرده بودند، شاهد تغییر در ادراک 
نشانه های اجتماعی بودند. زیرا دریافت دوز پایین از هورمون در عین حال که بر درمان بیماری 
اثر می گذارد عوارض جانبی کمتری را نیز متوجه سایر دستگاه های بدن می کند اما دوزهای بالا 

ممکن است تاثیر معکوسی بر رفتار اجتماعی افراد داشته باشد.
 دانشمندان دریافتند، افرادی که از حفره های بینی بزرگتری برخوردارند پاسخ بهتری در برابر 

دریافت دوز  پایین هورمونOxytocin از خود نشان می دهند.

 به خاطر این 7 دليل نباید قوز کنيد
وضعیت قرارگیری مناسب بدن به اندام های داخلی شکم این امکان را می دهد 
که بدون فشار اضافی که می تواند باعث اختلال درجریان طبیعی و عملکرد 

دستگاه گوارش شود، وضعیت طبیعی شان را به خود بگیرند.
وضعیت قرارگیری خوب بدن چیست و چرا اینقدر مهم است؟ اساسا وضعیت قرارگیری 
خوب بدن به هم ترازی بدن با توجه به نیروی همیشه حاضر گرانش اشاره دارد. ما چه در 
حال ایستاده باشیم، یا نشسته و درازکش، جاذبه ی زمین، نیرویی بر مفاصل، رباط  ها، و 
عضلات ما وارد می کند. وضعیت قرارگیری خوب، مستلزم توزیع نیروی گرانش از طریق بدن 

ماست، به نحوی که به هیچ یک از ساختارهای بدن فشار بیش از حد وارد نشود.
چرا وضعیت قرارگیری خوب بدن برای سلامتی مهم است : ۱- صاف ایستادن تصویری 
بهتر و مطمئن تر از شما نشان می دهد: وضعیت قرارگیری خوب بدن، اعتماد بنفس را 
افزایش خواهد داد. این را امتحان کنید: در مقابل یک آینه، یک نفس عمیق بکشید و صاف 
بایستید. سپس قوز کنید. این کار را چند بار تکرار کنید. تفاوت را می بینید؟ در مورد افراد 
پیرامون تان که از نظر شما با اعتماد به نفس هستند فکر کنید. من فکر می کنم که بسیاری 
از این افراد، صاف می ایستند و وضعیت قرارگیری بسیار خوبی دارند. این قطعا اعتماد بنفس 
را نشان می دهد. 2- وضعیت قرارگیری صحیح بدن باعث می شود تنفس راحت تر 
شود: در مطب پزشکان، اغلب از ما خواسته می شود که زمان گوش دادن به صداهای ریه، 
صاف بنشینیم. این کار بندرت اثر دائمی دارد، زیرا تا زمانی که لازم باشد به اشخاص یادآوری 
شود که این کار را انجام دهند، یعنی بدن آنها عادت کرده که در حالت خمیده راحت تر باشد. 
وقتی آنها سعی می کنند صاف بنشینند، عضلات و تاندون های جلویی را که در حال حاضر 
بیش از حد کوتاه شده اند را سفت می کنند و این باعث محدودیت هایی در سهولت حجم 
تنفس می شود. حتی کمی سفت کردن این عضلات برای صاف کردن بیشتر شخص، باعث 
سفتی در کل بالا تنه می شود و تنفس عمیق را مشکل می سازد. 3- وضعیت قرارگیری 
مناسب بدن گردش خون و گوارش را بهتر می کند: وقتی صحبت از دستگاه گوارش 
می شود، وضعیت قرارگیری مناسب بدن به اندام های داخلی شکم، این امکان را می دهد 
که بدون فشار اضافی که می تواند باعث اختلال در عملکرد طبیعی دستگاه گوارش شود، 
وضعیت طبیعی شان را به خود بگیرند. وضعیت قرارگیری نامناسب بدن و قوز کرده بعنوان 
یک عامل موثر در مشکلات گوارشی متعدد، از برگشت اسید معده گرفته تا یبوست و حتی 
فتق، در نظر گرفته می شود. 4- وضعیت قرارگیری صحیح بدن به عضلات و مفاصل  
کمک می کند: وضعیت قرارگیری خوب بدن به ما کمک می کند تا استخوان ها و مفاصل 
را در هم ترازی درستی نگه داریم، طوری که از عضلات ما به درستی استفاده شود و پوشش 
غیر طبیعی سطوح مفصل که می تواند منجر به آرتریت و درد مفاصل شود، کاهش یابد. 
همچنین فشار بر روی رباط  هایی که مفاصل ستون فقرات را کنار هم نگه می دارند، کاهش 
داده و احتمال آسیب دیدگی را به حداقل می رساند. یک وضعیت قرارگیری خوب به عضلات 
امکان می دهد که موثرتر کار کنند و باعث می شود که بدن از انرژی کمتری استفاده کند، 
در نتیجه از خستگی عضلات ، کشش عضلانی، اختلالات بیش کاری و حتی درد عضلانی 
و درد پشت نیز جلوگیری می کند. 5- وضعیت قرارگیری مناسب بدن قالب ذهنی تان 
را تغییر می دهد: وضعیت قرارگیری بدن می تواند بر قالب ذهنی شما تاثیر بگذارد و قالب 
ذهنی شما نیز می تواند وضعیت قرارگیریتان را تحت تاثیر قرار دهد! بنابراین هنگامی که شما 
خوب و شاد هستید و بر همه چیز تسلط دارید، معمولا وضعیت قرارگیری تان درست است. 
در مقابل، افرادی که افسرده هستند و درد مزمن دارند، اغلب به حالت خمیده می ایستند 
یا می نشینند. دفعه ی بعدی که احساس افسردگی کردید، یا بخاطر چیزی مضطرب بودید، 
سعی کنید وضعیت قرارگیریتان را تغییر دهید، صاف بایستید و نفس عمیق بکشید. داشتن 
وضعیت قرارگیری خوب در نشستن و ایستادن، تنفس کامل و طبیعی را آسان تر کرده و به 
آرامش و تمرکز کمک می کند. بسیاری از تمرینات شرقی مانند یوگا و تای چی روی وضعیت 
بدن )وضعیت قرارگیری( کار می کنند. 6- قرار گرفتن بدن در وضعیتی مناسب باعث 
می شود لاغرتر و جوان تر بنظر برسید: وقتی یک وضعیت قرارگیری خوب داشته 
باشید، فورا ۱.5 تا 3 کیلوگرم از وزن ظاهری تان کاسته می شود! این کار باعث می شود که 
شما باریک تر و جوان تر بنظر برسید و لباس هایتان بهتر بنظر خواهند آمد.   ۷- قرارگیری 
صحیح بدن ستون فقرات را سالم نگه می دارد: وضعیت قرارگیری صحیح بدن، یک 
راه آسان اما بسیار مهم برای سالم نگه داشتن چندین ساختار پیچیده در پشت و ستون 
فقرات است. حمایت از پشت بخصوص برای افرادی مهم است که ساعات زیادی پشت میز 
می نشینند و یا در طول روز سر پا هستند. نداشتن وضعیت قرارگیری خوب و عدم حمایت 
کافی از پشت می تواند کشش را بر عضلات افزایش داده و بر ستون فقرات فشار وارد کند. 
فشار ناشی از وضعیت قرارگیری بد به مرور زمان می تواند ویژگی های آناتومیک ستون فقرات 
را تغییر دهد و منجر به احتمال انقباض عروق خونی و اعصاب شود. نشستن و ایستادن با 
هم ترازی مناسب، به شما این امکان را می دهد که با خستگی و فشار کمتر روی رباط ها و 

مفاصل بدنتان، بطور موثرتری کار کنید. 

سه شنبه -دهم شهریور ماه 1394 - سال هجدهم - شماره 3806

 جو دو سر منبع خوبی از انرژی، پروتئین و چربی برای انسان و مخصوصاً بچه ها 
است

  جوی دوسر می تواند میزان قند خون را کنترل کند. این ماده ی غذایی برای کنترل و ایجاد 
تعادل در دستگاه عصبی نیز مفید است چون باعث تقسیم بندی میزان مناسب سروتونین در 

مغز می شود. 
استرس و اضطراب جزو احساسات منفی و گاهی فلج کننده است. انسان مستحق این است 
که در آرامش و خوشبختی زندگی کند. متأسفانه میلیون ها نفر در سرتاسر جهان به صورت 
گذرا یا دائمی تحت استرس و تنش های روحی قرار دارند و به دنبال روش هایی برای مقابله با 

این حالت های روحی می گردند. 
بدون شک روش ها و حتی داروهای زیادی برای مقابله با این وضعیت وجود دارد. اما می دانید 
که هرکدام از این داروهای شیمیایی عوارض جانبی آزاردهنده ای ایجاد می کنند. راز اصلی مقابله 
با استرس کنترل احساسات روزانه است و می توان با روش های ساده و غیر دارویی به مصاف 
آن رفت. یکی از این روش های طبیعی و ساده استفاده از جوی دوسر است که به دلیل دارا 
بودن خواص ویژه، شما را از علائم جسمی اضطراب نجات می دهد. با ما باشید تا بیشتر در این 

خصوص صحبت کنیم.  
خواص جو دو سر

جو دو سر گیاهی است علفی به ارتفاع تا یک متر یا بیشتر، دارای میوه های شبیه به جو و 
منتهی به دو نوک باریک.

 برگ های این گیاه باریک، بلند و نوک تیز است. ساقه ی آن نسبتاً نازک و قسمت مورد 
استفاده ی گیاه، دانه ی آن است. جو دو سر از خانواده گندمیان است و دارای گل های بسیار ریز 
و نامشخص بوده و این گل ها در دستجاتی که اصطلاحاً سنبله نامیده می شوند قرار گرفته اند. 
هر سنبله توسط دو برگچه کوچک که پوش یا گلوم نامیده می شوند احاطه شده است و گلوم 

ها دارای زواید دراز نخی شکل می باشند که ریشک نامیده می شود. 
 جوی دوسر برای درمان علائم جسمی اضطراب

به عقیده ی محققان آمریکایی بسیاری از مردم در خفا از افسردگی و اضطراب رنج می برند و به 
دنبال کمک حرفه ای و درمان مشکل خود نیستند. در اکثر مواقع، این وضعیت نامناسب روحی 
به طور موقت دامان فرد را می گیرد و بعد از ایجاد تغییراتی در زندگی، تفریح و غیره برطرف 
می شود. اما مشکل زمانی بروز می کند و زنگ خطر را به صدا در می آورد که اضطراب به مدت 
طولانی ادامه داشته باشد و تبدیل به یک مشکل مزمن شود. در این شرایط بدن به طور واضح 
دچار مشکل می شود و مشکلاتی مانند فشارخون بالا، افزایش ضربان قلب، حالت تهوع و غیره 

به مرور خود را نشان می دهند.
 فرقی نمی کند که شما برای غلبه بر این شرایط متوسل داروها شوید و یا اینکه در برنامه ی 
زندگی روزانه ی خود تغییراتی ایجاد کنید و به شیوه های کنترل استرس رو بیاورید. در هر دو 
حالت محققان مایوکلینیک بر این عقیده هستند که مصرف کربوهیدرات های حاصل از مواد 
غذایی کامل می تواند به شما در جهت کاهش علائم جسمانی استرس و اضطراب کمک کنند.

جوی دوسر می تواند میزان قند خون را کنترل کند. این ماده ی غذایی برای کنترل و ایجاد 
تعادل در دستگاه عصبی نیز مفید است چون باعث تقسیم بندی میزان مناسب سروتونین در 
مغز می شود. کافی بودن سروتونین نیز از بروز تغییرات خلق وخوی جلوگیری کرده و ایجاد 

آرامش می کند
 کربوهیدرات های موجود در جوی دوسر به شما کمک می کنند تا میزان سروتونین مغزتان 
افزایش پیدا کند. سروتونین هورمونی است که احساس آرامش ایجاد می کند و به بدن کمک 
می کند تا اضطراب، عصبانیت و حتی بی خوابی را کنترل کند. حواستان باشد که باید از مصرف 
کربوهیدرات های موجود در مواد غذایی تصفیه شده مانند نان های شیرمال، قند سفید، برنج 
سفید پرهیز کنید. این مواد غذایی قند خون را بالا می برند و با وجود اینکه انرژی را افزایش 
می دهند اما شما را سیر نمی کنند. مواد غذایی کامل مانند نان تهیه شده از آرد سبوس دار و غیره 

در الویت هستند و تأثیر زیادی در مقابله با استرس دارند.    
 چای تهیه شده از جو دو سر در تسکین آرتروز و روماتیسم موثر است

 جوی دو سر برای کاهش اضطراب
جوی دوسر خوشمزه و انرژی زا است و تا حد زیادی شما را از شر استرس و اضطراب خلاص 
می کند. شما می توانید از این ماده ی غذایی مفید برای صبحانه استفاده کرده و علاوه بر کسب 
انرژی لازم استرس هایتان را نیز کنترل کنید. در واقع جوی دوسر یک مکمل طبیعی محسوب 
می شود که میزان سروتونین خون را بالا برده و دل نگرانی های شما را رفع می کند. البته امکان 
اینکه صرفاً با تکیه بر یک ماده ی غذایی بتوانید موفق به کنترل اضطراب هایتان شوید کمی دور 
از ذهن است. لازم است که تغییراتی در سبک زندگی تان نیز ایجاد کنید. حتماً ورزش های 
آرام بخش انجام دهید. به دل کوه و طبیعت بزنید و در کنار آن از مواد غذایی مفید مانند جوی 

دوسر نیز غافل نشوید.
  اثرات مهم جو دو سر 

* جو دو سر منبع خوبی از انرژی، پروتئین و چربی برای انسان و مخصوصاً بچه ها است.
 * هم چنین به خاطر داشتن گلوتن خاص، دارای اثراتی ویژه جهت پوست های خشک و 

خارش داراست.
 * محصولات حمام از جمله محلول های کلوییدی، صابون، ژل و پودرهای حاوی عصاره ی 

جو دو سر در بازار عرضه شده اند.
 * از عصاره نوعی جو دو سر در طب سنتی آیورودا جهت ترک اعتیاد تریاک استفاده می شده 

است. 
* از خواص مهم دیگر جو دو سر، اثر کاهش چربی خون آن است با توجه به این که فیبرهای 
محلول در آب، کاهش کلسترول بیشتری نسبت به نوع نامحلول ایجاد می کنند و در جو دو سر 
میزان فیبر محلول نسبتاً بالا است، لذا اثر مذکور در آن چشم گیر است. به احتمال زیاد فیبرهای 
محلول با کلسترول و اسیدهای صفراوی روده باند شده، در نتیجه از جذب آن جلوگیری به 
عمل می آید. هم چنین این مواد ممکن است در جلوگیری از سنتز کلسترول نقش داشته 
باشند. از میزان 4/۱ گرم فیبر موجود در جو دو سر، ۱/9 گرم آن محلول و 2/2 گرم آن فیبر 

نامحلول هستند. 
یک تحقیق نشان داد که مصرف روزانه ی ۱00 گرم جو دو سر خشک به مدت سه هفته 
باعث کاهش 23درصد کلسترول تام، 23 درصد کلسترول LDL، 2۱ درصد تری گلیسیرید، و 

20درصد کلسترول HDL شده است.
 * از اثرات دیگر جو دو سر که در مطالعات اخیر اثبات گردیده است، اثر کاهش اسید اوریک 

آن است.
 * چای تهیه شده از جو دو سر دارای اثرات آرام بخش، مسکن و ادرارآور بوده و در تسکین 

آرتروز و روماتیسم موثر است.   
   جوشانده جو دو سر در برطرف کردن بیماری های پوستی و اخلاط خونی مؤثر است

   جو دو سر در طب سنتی 
جو دو سر از نظر طب قدیم معتدل یعنی نه سرد است و نه گرم. البته عده ای عقیده دارند که 

این گیاه کمی خشک است.
 ۱- جو دو سر طبق تحقیقاتی که جدیداً انجام گرفته در کاهش کلسترول خون اثر معجزه 

آسایی دارد.
2- مقوی اعصاب است.

3- ضد عفونی کننده بدن می باشد.
4- تقویت کننده بدن می باشد.

5- ادرار آور و ملین است و یبوست را برطرف می کند.
6- مقوی قلب و خون است.
۷- تسکین دهنده درد است.

8- جوشانده جو دو سر در برطرف کردن بیماری های پوستی و اخلاط خونی نیز مؤثر است.
9- برای لاغر شدن هر روز جو دو سر بخورد.

۱0- اگزما را درمان می کند.
۱۱-  و بالاخره این گیاه اثر ضد سرطان دارد. استفاده مدام این گیاه از سرطان جلوگیری 

می کند. 
 مضرات جو دو سر :

مضرات خاصی برای آن بیان نشده است.

جوی دو سر برای کاهش اضطراب 

محققان دانشگاه فردوسی مشهد موفق به تولید 
پروبیوتیکی با قابلیت اصلاح فلور میکروبی دستگاه 

گوارش مرغ گوشتی شدند.
فرایند تولید لاکتوباسیل پروبیوتیکی با قابلیت اصلاح فلور 
رضا  دکتر  توسط  گوشتی  مرغ  گوارش  دستگاه  میکروبی 
مجیدزاده هروی، استادیار گروه آموزشی علوم دامی، دکتر 
حسن کرمانشاهی، استاد گروه آموزشی علوم دامی، دکتر 
آموزشی علوم دامی  دانشیار گروه  علیرضا هروی موسوی، 
و دکتر محمدرضا نصیری، استاد گروه آموزشی علوم دامی 
دانشکده کشاورزی دانشگاه فردوسی مشهد با شماره ثبت 
84۷62 در دفتر اسناد و املاک کشور ثبت اختراع شده است.

 دکتر رضا مجیدزاده هروی، مجری طرح در توضیح این 
طرح با اشاره به مشکل دستگاه گوارش در پرورش طیور گفت: 
درمان معمول برای این مشکل استفاده از آنتی بیوتیک ها است 

که تنها اثرات پیشگیری دارند.
 وی با بیان مشخصات طرح خود و پروبیوتیک ارائه شده در 
این طرح خاطرنشان کرد: پروبیوتیک ارائه شده در این طرح 
اثرات ضد باکتری های پاتوژن دارد که به صورت پودر تهیه و در 

داخل جیره مرغ های گوشتی قرار داده می شود.

 مجیدزاده از نوآوری های موجود در این طرح خبر داد و 
گفت: در این طرح باکتری هایی که جدا می شود، بومی دستگاه 

گوارش خود طیور است و اثرات آنتی بیوتیکی دارد. 
وی همچنین با اشاره به اثرات درمانی این آنتی بیوتیک، 
اظهار کرد: پروبیوتیک های موجود در بازار وارداتی است و این 
اولین ترکیب پروبیوتیکی است که به صورت بومی و از منشا 

دستگاه گوارش مرغ گوشتی تهیه شده است. 
مجیدزاده از عدم همکاری کارخانه های تولید آنتی بیوتیک با 
این محصول خبر داد و خاطرنشان کرد: کارخانه هایی که مخمر 
خاصی تولید می کنند با اشاره به مسئله آلودگی محیط و طیور 

حاضر به فعالیت بر روی این محصول جدید نیستند. 
وی ادامه داد: طی مذاکراتی با جهاد دانشگاهی مشهد قرار 
شده است که با استفاده از امکانات آزمایشگاهی، این مرکز 
تولید صنعتی این محصول را پیگیری کرده و مشکلات اولیه 
شناسایی و رفع شود. مجیدزاده این طرح را پایان کار ندانست 
و گفت: ما در ادامه به دنبال گونه های پروبیوتیکی هستیم 
که اثرات ضدباکتری داشته باشد و همچنین بتواند قابلیت 

دسترسی مواد مغذی در دستگاه گوارش را افزایش دهد.
 وی همچنین ابراز امیدواری کرد که این پروبیوتیک در سایر 

پرندگان نیز کارایی داشته باشد و در پایان ورژن جدیدی از 
این محصول با معرفی یکسری باکتری ها با گونه های جدید 

تهیه شود.
از رساله دکتر   بر اساس این گزارش، این طرح بخشی 
مجیدزاده با عنوان »بررسی امکان تولید گونه های پروبیوتکی نو 
ترکیب با قابلیت تجزیه سیتات گیاهی در جوجه های گوشتی« 
بوده است که با همکاری دانشگاه پزشکی مشهد و اعضای هیأت 
علمی دانشکده کشاورزی دانشگاه فردوسی مشهد انجام شده 

است.



اجتماعی 6

هشدار های 
انتظا می

تفاوت زمان در رانندگی شتابزده  
و رانندگی با سرعت مطمئن، بیش 

از چند دقیقه نمی باشد

دل تان گنجشکی نباشد
گاهی دیگران را بی پروا نقد می کنید، حواستان نیست که شاید طرف مقابل 
از شما دلگیر شود. این امر را زمانی متوجه می شوید که خودتان مورد نقد قرار 
می گیرید. هنوز صحبت فرد تمام نشده است، ابروهایتان در هم گره می خورد و 

حالت تدافعی به خود می گیرید.
 یکی از رموز موفقیت هر فردی، بالا بردن ظرفیت انتقاد پذیری اس��ت، انتقادپذیری و  
نرنجیدن از انتقاد نشانه رشد روحی واخلاقی است. به بیان دیگر هرفردی نیاز به خیرخواهی 

نصیحت و انتقاد دیگران دارد، به شرط اینکه هدف چیزی دیگری نباشد.
معمولا ما از شنیدن نظر مخالف خود احساس خوبی نداریم و دوست داریم بیشتر از ما 
تعریف شود تا انتقاد! ولی اگر درباره انتقاد هم درست فکر کنید می توانید برخورد بهتری 
با آن داشته باشید و نتیجه بهتری از آن بگیرید. حال سوال این است، شرایط یک انتقاد 
درست چیست و چطور از یکدیگر انتقاد کنید تا ضمن رنجش خاطر کمتر به نتیجه بهتری 
برسید؟ برای اینکه بتوانیم نتیجه بهتری از انتقاد بگیریم، بهتر است ابتدا دید درستی نسبت 
به آن داشته باشیم. فراموش نکنید شما هر شغل و مقامی که داشته باشید، دیگران نسبت 
به شما، شیوه کار و برخوردتان انتقاداتی دارند. پس بهتر است با روحیه ای مثبت از انتقاد 
استقبال کنید و هنگام شنیدن نظر دیگران درباره خودتان حالت تدافعی نداشته باشید و 

در مقابل آن مقاومت نکنید.
  انگیزه اصلی تان چیست؟

گاهی بهتر است خودتان بخواهید دیگران رفتار و کارهای تان را ارزیابی کنند و صادقانه 
از آنها بپرسید، چگونه می توانید کارهایتان را بهتر انجام دهید. هنگامی هم که خودتان 
می خواهید از دیگران انتقاد کنید از خود بپرسید دقیقا چه چیزی را می خواهید بگویید یا 
تغییر دهید و انگیزه اصلی شما از انتقاد راجع به دیگران چیست و چطور می توانید به بهترین 

نحو این کار را انجام دهید.  
سرزنش  ممنوع!

نکته مهم دیگری که هنگام انتقاد باید در نظر داش��ته باش��ید این است که از کلمات 
سرزنش آمیز و تحقیرکننده استفاده نکنید زیرا در غیراین صورت فهم مثبتی از انتقاد شما 
استنباط نمی شود. به علاوه شما باید اعتماد او را جلب کنید و رفتارتان به گونه ای باشد که 

فکر نکند قصد دخالت یا توهین به او را دارید.  
شوخی را با انتقاد مخلوط نکنید

اگر چه شاید بامزه به نظر برسد که به هنگام انتقاد کردن از این و آن، حرف های تان را با 
شوخی مخلوط کنید اما بیشتر آدم ها فکر می کنند که دارید آنها را مسخره می کنید و در 

چنین شرایطی هم طبیعتا دیگر نمی شود به انتقادتان بگویید انتقاد سازنده.
 از مقایسه کردن بپرهیزید

اگر مزایای رفتاری و گفتاری یک نفر دیگر را به رخ طرف مقابل تان بکشید، معمولا تاثیر 
انتقادتان معکوس می ش��ود. از هر گونه مقایسه ای که به تحقیر فرد انتقاد شونده منجر 
می شود، پرهیز کنید. این کار، سازندگی انتقادتان را مخدوش می کند اما مقایسه هایی که 
طرف مقابل تان در آنها دست بالا را خواهد داشت، مطلوب اند و حسن نیت شما را به فرد 

انتقاد شونده منتقل می کنند. 
در محفل عمومی انتقاد نکنید

انتقاد از یک نفر در میان جمع، معمولا به ایجاد حس حقارت و دست کم  حس شرمندگی 
منجر می شود. چنین انتقادهایی در بیشتر مواقع موجب رنجش خاطر می شوند و نتیجه 
مطلوبی در پی ندارند اما انتقادهایی که در خلوت انجام می شوند، گویای حسن نیت انتقاد 

کننده اند و بار سازندگی شان بیشتر است.
 انتقاداتی که دائمی هستند

گاهی بعضی افراد، برای انتقاد کردن زندگی می کنند. اگر یک روز از فردی انتقاد نکنند، 
روزشان شب نمی شود. در برخورد اول فکر می کنید، خیر و صلاح تان را می خواهند اما 
کمی جلوتر که می رود متوجه می شوید، کار به تحقیر کردن شما رسیده است. در این 
شرایط باید با آنها گفتگویی بی رودربایستی داشته باشید. به آنها بگویید که از توجهی که 
به شما دارند، متشکرید، اما اظهار نظرهای مداوم آنها ناراحت کننده و آزاردهنده است. اگر 
این هجمه ها پایان نیافت، باید از رو به رو شدن با این فرد دست بردارید. از وقت گذراندن با 

افرادی که مدام شما را ناراحت می کنند و دست از انتقاد برنمی دارند، اجتناب کنید.
 چطور بگویم...

با توجه به اینکه انتقاد نقش عمده ای در روابط اجتماعی ما دارد، چگونگی بیان آن نیز 
بسیار مهم است. متأسفانه معمولا آنچه می گوییم و نحوه گفتارمان هنگام انتقاد، به گونه ای 
است که نتیجه ای خلاف میل ما به دنبال دارد؛ یعنی اگر هدف ما از انتقاد، تغییر شرایط 
حاضر برای رسیدن به وضع بهتر است، اگر درست بیان نشود امکان دستیابی به آن وجود 
ندارد؛ یعنی هر یک از موارد ممکن است کاملا بجا و درست و بیانگر رفتار نادرستی باشد که 
می تواند مورد انتقاد واقع شود؛ اما نحوه گفتن آن و لحنی که از آن استفاده می کنیم می تواند 

به جای آنکه نتیجه مثبتی به دنبال داشته باشد باعث رنجش و کدورت مخاطب شود. 
 هیچ کس کامل نیست

باید توجه داشته باشیم همه ما ایراداتی داریم و هیچ کس نمی تواند بدون ایراد و کامل 
باشد ولی تصویری که انسان از خود دارد باید به گونه ای باشد که بتواند با اعتماد به نفس 
به رفع معایب خود بپردازد. اما اگر به خاطر مشکلاتی که داریم دائم خود را سرزنش کنیم 
توان لازم را برای انجام صحیح کارها از دست می دهیم. در واقع باید بپذیریم که همه ما 
گاهی دچار خطاهایی می شویم و اشتباهاتی می کنیم اما نفی احساسات درست و بجا از 
ابراز عواطف سالم و ضروری هم جلوگیری می کند. سعی کنید همیشه در انتقاد از خود 
یا دیگران با توجه به همه عوامل، شرایط و موقعیت های موجود نظر بدهید و انصاف را 

رعایت کنید.

با اجازه بزرگترها»نه خير«
زمانی می توان به خواستگار، جواب منفی داد که  از قبل نسبت به ملاک ها 
و انتظارات از همس�ر آینده آگاهی داشته باشید. شاید گاهی با رد کردن غیر 
منطقی خواس�تگارها یکی پس از دیگری پله های پشت سرتان را خراب می 

کنید. حال سوال این است، چرا مهارت »نه« گفتن به خواستگار لازم است؟
 در طول زندگی همه ما آدم ها، گاهی لازم است، در مورد مسئله ای تصمیم گیری کنیم. 
ازدواج از مهم ترین تصمیمات زندگی هر فرد در طول عمر خود است. در برخی مواقع 
می توانیم به راحتی بهترین تصمیم را گرفته، ولی در مقابل، مواقعی هم پیش می آید 
که قادر به تصمیم گیری نیستیم و یا نمی توانیم تصمیم خودمان را به راحتی بیان کنیم. 
ممکن است برای خانم ها این اتفاق پیش آید که نظر مثبتی نسبت به خواستگارشان 
نداشته باشند، ولی قادر به بیان جواب منفی هم نیستند و نمی توانند به خواستگارشان 
جواب رد بدهند. برخی به دلیل اینکه نمی خواهند دل خواستگارشان را بشکنند، برخی 
به دلیل اینکه می ترسند که خواستگارشان نفرین شان کنند و حتی بعضی مواقع به دلیل 

رودربایستی با معرف و دلایل مختلف دیگر نمی توانند پاسخ منفی بدهند. 
 بله گفتن ممنوع 

به صورت کلی در فرهنگ ایرانی ها، نه گفتن، برای بسیاری از افراد کار خیلی سختی 
هست. اکثر افراد نمی خواهند اطرافیانشان را ناراحت کنند و نمی خواهند دیگران تصور 
کنند، آنها آدم های خودخواه و از خود راضی هستند. برخی مواقع هم علت آن، این است 
که فکر می کنیم ممکن اس��ت اطرافیان مان را از دس��ت بدهیم و دیگران ما را دوست 

نداشته باشند.
  فکرت را تغییر بده 

افراد روی کره زمین، هر کدام آدم های منحصر به فرد و متفاوتی از دیگران هستند. نوع 
فکر کردن ما با دیگران هم متفاوت هست. ما تا زمانی که مثبت فکر کنیم، می توانیم 
اتفاقات مثبت را راحت تر در زندگی ایجاد کنیم. هنگامی که با دید منفی فکر می کنیم، 
س��خت تر زندگی می کنیم و مدام با ذهنی آش��فته همراه با استرس و دغدغه، زندگی 
خودمان را می گذرانیم. پس باید سعی کنیم، افکار منفی خودمان را بشناسیم و به سمت 
مثبت تغییر بدهیم. در زمینه نه گفتن به خواستگار، اگر افکار منفی مثل »نکند من را 
نفرین کند«، »نکند ناراحت بشود« را بتوانیم از ذهن حذف کنیم، اولین قدم برای راحت تر 

»نه«گفتن را برداشته ایم. 
   با قاطعیت تمام نه بگویید 

 جلسات خواستگاری قبل از دوران نامزدی، بهترین زمان شناخت طرف مقابل است. 
سعی کنید نسبت به خودتان  به شناخت و آگاهی برسید، یعنی ملاک ها و معیارهای 
خودت��ان را ب��رای ازدواج موفق شناس��ایی کنید. در این حالت می توانید از جلس��ات 
خواس��تگاری  به صورت مفیدتر استفاده کنید و بهترین تصمیم را بگیرید. اگر از قبل 
آمادگی حضور در جلسات را نداشته باشید، نمی توانید تصمیم گیری خوبی داشته باشید. 
اگر در طی جلسات خواستگاری متوجه شوید که ملاک های شما با ویژگی ها و ملاک 
های خواستگارتان هماهنگی ندارد، بسیار راحت تر می توانید جواب منفی بدهید. این کار 
زمانی اتفاق می افتد که شما آگاهی کاملی نسبت به ملاک ها و انتظارات تان از همسر 

آینده داشته باشید. 
 تحسین ویژگی های مثبت 

قبل از بیان جواب منفی، حتما س��عی کنید ویژگی های مثبت شخصیتی و رفتاری 
خواستگارتان را شناسایی کرده و به او بیان کنید و بعد به ذکر دلایل منطقی خودتان 

مبنی بر »نه« گفتن بپردازید. 
  معلق گذاشتن ممنوع 

بعض��ی مواقع بیان جملاتی مثل »قصد ازدواج ن��دارم«، »هر چی پدر و مادرم بگن«، 
»می خواهم درس بخوانم« و جملاتی از این قبیل تنها مشکل را سخت تر می کند. زیرا این 
جملات امید دهنده است و فکر می کند که با پافشاری می تواند نظر شما را تغییر دهد. در 
صورتی که قصد شما به صورت کلی مخالفت با خواستگارتان است. پس در واقع بهترین 

کار این است که با قاطعیت تمام تصمیم خود را بدون نگرانی و آشفتگی بیان نمایید. 
 مشاوره بگیرید

پیشنهاد می شود، برای خواستگارانی که در امر ازدواج پافشاری و اصرار می کنند و تحت 
هیچ عنوان مخالفت شما را منطقی نمی دانند و نمی پذیرند، »نه« گفتن را بر عهده مشاور 
بگذارید. دلیل این کار هم این است که مشاور فرد سومی است که طرفدار هیچ یک نیست 

و از بیرون رابطه را نگاه می کند، پس می تواند تاثیر بهتری را بر روی طرفین بگذارد.

تفاوتِ حفظ کردن و یادگرفتن
 در سيستم های آموزشی 

خیلی ه�ا را می بینی�د که در مدرس�ه بهترین نمره ه�ا را می گیرند چون 
فهمیده اند که قبل از امتحان چطور درس بخوانند که سر جلسه مطالب در 
ذهنشان باشد اما خوب معمولاً بعد از امتحان همه آنها را فراموش می کنند. 
این روش درس خواندن، حفظ کردن است نه یاد گرفتن. این دو با هم فرق 
دارند و همین تفاوت اس�ت که سیس�تم آموزشی را به سیستمی موفق یا 
ناموفق تبدیل می کند. حفظ کردن مطالب باعث می شود چیزی را بدانید اما 

یاد گرفتن مطالب باعث می شود آن را درک کنید.
 حف��ظ کردن مطلب��ی یعنی آن را به ذهنتان بس��پارید، از طری��ق راه هایی مثل 
فلش کارت ها برای حفظ کردن لغات جدید، طوریکه لغات در یک س��مت کارت و 
معنی آن پش��ت کار نوشته ش��ود و آنها را طوری می خوانید که بتوانید روز بعد در 
امتحان آنها را به خاطر داش��ته باشید. اما یاد گرفتن مطلبی یعنی درک کردن آن، 

یعنی بتوانید از آن کلمه که قبلاً خوانده اید در مکالمه با دوستانتان استفاده کنید. 
قبول دارم، فرق بین این دو شاید خیلی مشخص نباشد یا شاید فرق خیلی بزرگی به 
نظر نیاید. اما بااینحال این تفاوت است که باعث می شود بعضی ها بتوانند از تحصیلات 
خود استفاده های بیشتر ببرند. این دو روش درس خواندن چندین تفاوت دارند: در 
حفظ کردن تصور بر این اس��ت که فقط یک پاس��خ صحیح وجود دارد ولی در یاد 
گرفتن چندین پاسخ برای یک سوال وجود دارد. حفط کردن یک مطلب به ما اجازه 
می دهد بتوانیم زمانی مسائل را حل کنیم که اعداد و مولفه ها هر بار یکسان هستند اما 
در یادگیری یک مطلب حتی اگر اعداد و مولفه های مسئله تغییر کند باز قادر خواهیم 
بود آن را حل کنیم. و از اینها مهمتر اینکه در حفظ کردن یک مطلب، اینکه بتوانید 
ارزش آن علم و دانش را در خارج از محیط کلاس و مدرسه بفهمید سخت است اما 

در یادگیری می توانید ایده هایی که یاد گرفته اید را در دنیای واقعی به کار ببندید.  
یادگرفتن مطالب درسی کمک می کند برای شغل آینده  هم آماده شوید

  یادگیری به ما کمک می کند بین چیزهایی که در کلاس درس یاد گرفته ایم ارتباط 
ایجاد کنیم و وقتی که از کلاس بیرون می رویم از آنها استفاده کنیم. این هدف اصلی 
آموزش است، هدفی که خیلی ها از آن آگاه نیستند. اما حفظ کردن هم داتاً بد نیست. 
دانستن یک چیز همیشه بهتر از ندانستن آن است. اما مسئله این است که چیزی 
که یادگیری را از حفظ کردن متمایز می کند، معنا اس��ت. یادگرفتن به دردبخورتر 
است - واقعیت های مختلف را به هم وصل کرده و به شما یک مفهوم کلی می دهد، 
درحالیکه حفظ کردن یک مطلب فقط به شما می گوید که آن واقعیت صحیح است 
و نه هیچ چیز دیگر. آنوقت اگر جزئیات کوچکی را درمورد آن واقعیت تغییر دهیم 

دیگر معنایی نخواهد داشت.
 یادگرفت��ن درمقابل حفظ کردن یک مولفه روانش��ناختی دارد که من در کلاس 
روانشناس��ی یاد گرفتم. یادآوری که یکی از مقیاس های حافظه اس��ت و در آن فرد 
اطلاعاتی که قبلاً دریافت کرده اس��ت را دوباره به دس��ت می آورد بسیار سخت تر از 
ش��ناخت است که یکی از مقیاس های حافظه اس��ت که در آن فقط لازم است فرد 

چیزهایی که قبلاً یاد گرفته است را تشخیص دهد. 
به همین دلیل است که امتحانات تشریحی خیلی سخت تر از امتحانات تستی است 
چون درآوردن یک پاسخ از مغزتان و اطمینان از اینکه نوشتنتان هم خوب و معقول 
باش��د خیلی سخت تر از این است که فقط پاس��خ صحیح را از بین چندین گزینه 
تشخیص دهید. و درنتیجه به همین دلیل است که سیستم آموزشی که دانش آموزان 
را بیشتر به سمت حفظ کردن تشویق می کند مورد نکوهش است. چون وقتی مجبور 
می شوید همه مطالب را حفظ کنید، هدف از آموزش و مدرسه رفتن برایتان گنگ 

خواهد بود. 
دفعه بعد که می خواهید برای امتحانی درس بخوانید، کمی به این مسئله فکر کنید. 
چون یادگرفتن مطالب باعث می شود از مدرسه رفتنتان لذت بیشتری برده و آن را 
هدفمندتر ببینید. یادگرفتن مطالب درسی کمکتان می کند برای شغل آینده تان هم 

آماده شوید. 

کارشناسان از دلایل رواج خبرهای نادرست در شبکه های اجتماعی می گویند؛ 

چگونه شایعه گسترش می یابد؟ 
مهتاب افشین نسب

گس�ترش فضاهای جدید ارتباطی همچون شبکه 
ه�ای اجتماعی که انتقال مطالب را آس�ان تر کرده، 
خطر فراگیر شدن شایعه ها و خبرهای نادرست را نیز 
افزایش داده است. اما به نظر می رسد عملکرد ضعیف 
رسانه های مادر و بی اعتمادی نسبت به این رسانه ها 

در گسترش شایعه نقش اساسی تری دارد. 
»شایعه« را می توان واکنش جامعه به کنش منفعلانه ی 
رسانه ها نسبت یه یک رویداد خبری دانست. در مواردی که 
مطبوعات و رسانه های خبری در جامعه، به هر دلیل اخبار 
مربوط به واقعه یی را پوشش ندهند یا بازتاب خبر با کندی 
صورت گیرد، افکار عمومی که به دنبال پاسخ سوال های خود 
هستند، هر پاسخ یا سخن تایید نشده یی را در خصوص آن 
واقعه می پذیرند. اینگونه اس��ت که زمینه های بروز شایعه 
شکل می گیرد و شایعه در جامعه نمود و بروز پیدا می کند. 
پس از ایجاد و انتشار شایعه، حتی اگر رسانه ها در راستای 
ش��فاف سازی تلاش کنند، باز هم ابهام آفریده شده خنثی 

نخواهد شد. 
 *** آسیب شناسی شایعه 

»مجید ابهری« روان شناس و آسیب شناس اجتماعی از 
دیدگاه آسیب شناس��ی اجتماعی، شایعه را به 4 دسته ی 
سیاس��ی، فرهنگی - هنری، اقتصادی و شایعه هایی که به 
دنبال اتفاق ها و حوادث پیش بینی نشده به وجود می آیند 

تقسیم کرد. 
وی در توصیف شایعه ی سیاسی گفت: این گونه از شایعه 
در مورد فعل و انفعال و تغییر و تحول های سیاسی در جامعه 

شکل می گیرد. 
ابهری ش��ایعه های فرهنگی و هنری را نیز نوع دیگری از 
شایعه دانس��ت که پیرامون موضوع ها، شرایط فرهنگی و 
هنری جامعه و رخدادهای زندگی چهره های هنری مانند 

بیماری، فوت، ازدواج یا طلاق آنها ایجاد می شود. 
این آسیب شناس اجتماعی، شایعه های اقتصادی را انواعی 
از شایعه دانست که در مورد مسایلی همچون گرانی، ارزانی، 

فراوانی یا کمبود برخی از کالاها ایجاد می شوند. 
ابهری در ادامه با اش��اره به نوع چهارم شایعه که به دنبال 
رخدادهای پیش بینی نشده شکل می گیرد، گفت: گاهی 
رویدادهای غیرقابل پیش بینی مانند زلزله یا سیل در جامعه 
اتفاق میوفتد. در این ش��رایط ممکن است، پیش از اطلاع 
رسانی های رسمی از سوی رسانه ها، اخبار نادرست در قالب 

شایعه گسترش یابد.  
 در غیبت اخبار واقعی شایعه جان می گیرد 

ش��ایعه که یکی از چهره های نادرست گسترش اطلاعات 
تازه در جامعه است، در نبود خبرهای شفاف و واقعی رونق 

می گیرد. 
مجید ابهری در توضیح چگونگی ش��کل گیری شایعه در 
جامعه گفت: زمانی که بازتاب اخبار درست و اطلاع رسانی 
از سوی رسانه ها با کندی مواجه می شود، زمینه های بروز 

شایعه نیز قوت می گیرد. 
وی با اشاره به سرعت گرفتن روند ایجاد شایعه ها همزمان 
با گسترش و پیش��رفت شبکه های اجتماعی افزود: امروزه 
ش��بکه های اجتماعی به عنوان ابزاره��ای نامحدود اطلاع 
رس��انی، وسیله ی پخش شایعه ها شده اند. از اینرو کندی 
و تعلل رسانه های داخلی در انعکاس خبرها و نبود شفافیت 
در بازتاب های خبری می تواند فرصتی باشد تا برخی افراد یا 
گروه ها با استفاده از شبکه های های اجتماعی که ابزارهای 
قدرتمند اطلاع رسانی هستند، شایعه های سیاسی، اجتماعی 

و ... را گسترش دهند. 
»سید وحید عقیلی« اس��تاد علوم ارتباطات دانشگاه آزاد 
اس��لامی نیز  دلایل متفاوتی را برای بروز شایعه در جامعه 

برشمرد. 
وی از انس��داد اطلاعاتی به عنوان یکی از مهم ترین دلایل 
بروز ش��ایعه در جامعه نام برد و گفت: اگر راه اطلاع رسانی 
بسته شود یا رسانه ها به نیاز خبری مخاطب در مورد یک 
رویداد پاسخ درست ندهند، زمینه های بروز شایعه تقویت 
می ش��ود. وقتی مردم پاسخ س��وال های خود در مورد یک 

رویداد را از رسانه ها نگرفته باشند، به دنبال یافتن پاسخ به 
منابع غیر رسمی اعتماد می کنند و هر پاسخی را می پذیرند. 
از این راه، شایعه بین مردم به وجود می آید و رونق می گیرد. 
عقیلی در ادامه ی گفت و گوی خود از سرعت پایین انتشار 
اخبار و اطلاعات به عنوان دومین عامل ایجاد شایعه یاد کرد 
و افزود: اگر اطلاع رسانی به مردم با تاخیر صورت گیرد، این 
دیرکرد که در کار خبر غیرقابل توجیه است، زمینه را برای 

تولید شایعه فراهم می کند. 
عقیلی با اشاره به اینکه بی اعتباری منابع خبری و سطح 
پایین اعتماد عمومی در جامعه، سومین دلیل ایجاد شایعه 
اس��ت، افزود: در شرایطی که مردم به رسانه های مرجع بی 
اعتماد باش��ند، خبرهایی را که از آن می شوند، تایید نمی 
کنند و به شایعه روی می آورند. بنابراین اعتبار مرجع و اعتماد 

جامعه به منبع خبری، مانع گسترش شایعه خواهد شد.
از نگاه این اس��تاد دانشگاه، قوی بودن فرهنگ شفاهی در 
میان مردم یکی دیگر از علت های ترویج و گسترش شایعه 

در جامعه است. 
وی در این پیوند گفت: در فرهنگ های شفاهی و غیرکتبی، 
احتمال بروز شایعه بیشتر است. در اینگونه فرهنگ ها مردم 
قبل از اینکه بخوانند و به دنبال اطلاعات باشند، علاقه دارند، 
گوش کنند. در فرهنگ شفاهی میزان خواندن روزنامه، کتاب 

و نشریات ادواری اندک است. 
عقیلی ایجاد ش��بکه های مج��ازی را هم یک��ی دیگر از 
زمینه های گسترش شایعه در جامعه می داند و می گوید: 
متاسفانه، هر چه جامعه بیش��تر وارد فضای مجازی شود، 
دامنه ی شایعه گسترش بیش��تری می یابد زیرا در فضای 

مجازی شایعه به راحتی می تواند جای خود را پیدا کند.  
 فرهنگ سازی و اطلاع رسانی دقیق، راهکار مقابله با شایعه 
علاقه مندی مردم به شنیدن خبرهای دست اول و تازه در 
نبود اطلاع رسانی درست و سریع باعث می شود تا شایعه به 
سرعت رواج پیدا کند. به همین دلیل، سیاست های اطلاع 
رسانی در جامعه باید به گونه یی تنظیم شوند که مانع بروز 
این اتفاق ش��ود. این مهم، بویژه در دنیای امروز که سرعت 
انتقال اطلاعات و خبرها در آن به موجب گسترش شبکه های 
ماهواره یی و فضاهای اجتماعی مجازی چند برابر گذشته 

شده، اهمیت بیشتری یافته است. 
در این پیوند ابهری گفت: اطلاع رس��انی شفاف و به موقع 
یکی از مهم ترین راهکارهای جلوگیری از رواج ش��ایعه در 
جامعه است. در کوتاه مدت ارایه ی اخبار سریع، با درستی 
بالا یا داشتن اعتبار مرجع تا اندازه ی زیادی می تواند، جلوی 

بروز شایعه را بگیرد. 
به گفته ی ابهری، در بلند مدت و میان مدت اما، برای مقابله 

با شایعه باید فرهنگ سازی درست صورت گیرد. 
به اعتقاد وی، فرهنگ مطالعه، گوش کردن خبر، تفسیر و 
نقد باید در میان مردم تقویت شود. در این مسیر رسانه ها 
وظیفه دارند اخبار و تفسیرهای به موقع و درست را در اختیار 
مخاطبان قرار دهند تا از مراجعه ی مخاطب به منابع دست 

چندم پیشگیری شود. 
فرهنگ سازی در زمینه ی چگونگی استفاده از فناوری های 
ارتباطی و اطلاع رسانی، بویژه در نسل جوان به عنوان راهکار 

دیگر رویارویی با شایعه از سوی ابهری معرفی می شود.
بنا بر اظهارات وی، پیش از ورود هر نوع فناوری به جامعه، 
نخست باید فرهنگ استفاده و کاربرد آن شکل گیرد. رسانه 
ها، خانواده ها و نهادهای آموزش��ی باید ش��یوه ی درست 
استفاده از وسایل ارتباطی نوین از جمله شبکه های اجتماعی 
را به افراد جامعه، بخصوص جوانان، آموزش دهند تا از پخش 
و گس��ترش ش��ایعه یا بدآموزی و رفتارهای ناهنجار دیگر 

جلوگیری شود. 
عقیلی اس��تاد علوم ارتباطات هم با بی��ان این که در یک 
جامعه، امکان پیشگیری کامل از شایعه سازی وجود ندارد، 
گفت: مهم این است که با مدیریت صحیح اخبار از ساخته 
شدن شایعه جلوگیری کنیم. در این مسیر نیز مدیران خبر در 
خبرگزاری ها، صدا و سیما و مطبوعات باید به گونه یی اخبار 
را مدیریت و منتشر کنند که ضمن رعایت منافع و امنیت 
مل��ی، ابهامی را برای جامعه در م��ورد رویدادهای گوناگون 
داخلی و بین المللی باقی نگذارند. این رویکرد مستلزم آگاهی 
و شناخت درست مدیران خبر است. آنان نباید هر خبری را 
خط قرمز و نافی منافع و امنیت ملی تلقی کنند. رسانه ها باید 
در انتقال اخبار سریع و شفاف عمل کنند و در مورد رویدادها 
به گونه یی به مردم توضیح دهند که بستر ایجاد شایعه فراهم 
نش��ود.  به نظر می رسد، ش��ایعه محصول مستقیم »نبود 
شفافیت« در رسانه ها است. اطلاع رسانی ناکافی و دیرهنگام 
در مورد موضوع های گوناگون خبری، بستری مناسب را برای 
رشد شایعه ایجاد می کند. این وضعیت، رفته رفته فرهنگ 
شایعه سازی و استقبال از آن را در جامعه تقویت خواهد کرد. 
برای جلوگیری از ایجاد این شرایط رسانه ها باید ضمن رعایت 
امنیت و منافع ملی، فعالیتی آزاد داشته باشند. به بیان دیگر 
باید این امکان فراهم شود تا فعالان رسانه یی با رعایت اصول، 
آزادانه به امر خبررسانی بپردازند. امکان فعالیت مطبوعات و 
رسانه در فضای آزاد، باعث ایجاد پویایی در رسانه ها، شکل 
گیری شرایط رقابت سالم و بازگرداندن اعتماد عمومی نسبت 
به فضای اطلاع رسانی در جامعه خواهد شد. در این مسیر 
فعالیت حرفه یی و ابتکار عمل در امر اطلاع رسانی از طرف 

مدیران رسانه یی لازم است.
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زندگی »شاد« یا زندگی »پرمعنا«؟! 

مردم  که  هستند  عواملی  مهم ترین  از  هدفمند  و  معنادار  زندگی  و  شادی   
خوشبختی خود را با آن می سنجند. با اینکه زندگی شاد و با معنا با هم در ارتباط 

متقابل هستند اما دانشمندان می گویند این دو کاملا با هم فرق دارند.
 سلامتی، دوست داشته شدن، موفقیت در کار، بزرگ کردن فرزندانی سالم، خدمت به کشور 
یا پایبندی به اعتقادات معمولا از رموز خوشبختی و رضایت از زندگی به شمار می روند اما 

هیچکدام نمی توانند باعث شاد زیستن شوند. 
 زندگی شاد چیست؟ زندگی پرمعنا کدام است؟

دانشمندان شادی را سعادتی ذهنی تعریف می کنند که تاثیر عاطفی مثبتی بر فرد می 
گذارد و این تاثیر در تمام جوامع و فرهنگ ها یکسان است. شادی می تواند از چیزهای 
کوچک نشات بگیرد مثلا پیدا کردن گردنبند گمشده یا از رویدادهای مهم تر مثل پایان 
گرفتن جنگ. شادی، عواطف و احساسات مثبت و خوشایند با خود می آورد و باعث می 

شود فرد ارزیابی مثبتی از زندگی خود داشته باشد.
 شادی ریشه در غرایز و طبیعت دارد. برآورده شدن نیازها و خواسته ها شادی می آورد. این 
اتفاقی است که در تمام حیوانات می افتد. شادی در لحظه و در زمان حال معنی پیدا می 
کند و »دم را غنیمت است« به نوعی عصاره مفهوم شادی و زندگی در لحظه اکنون است. 

با این حال، بررسی دانشمندان نشان می دهد شاد بودن ربطی به زندگی معنادار ندارد. 
البته شادی و زندگی در لحظه اکنون می تواند عناصری از گذشته را در خود داشته باشد 
اما باز هم از منظر زمان حال به آن نگاه می شود. به همین دلیل اگر امروز زندگی دردناکی 
داشته باشیم، گذشته شاد، به ما احساس خوشبختی نمی دهد. شادی چون در حال اتفاق 

می افتد گذراست و ثبات به همراه نمی آورد. 
آیا زندگی »شاد« با زندگی »پرمعنا« فرق دارد؟

اما زندگی با معنا ریشه ای متفاوت دارد. معنا از ارزش های فردی و اجتماعی زاییده می 
شود بنابراین منشاء فرهنگی دارد. معنا از زبان و فرهنگ و نمادها شکل می گیرد و گذشته 
و حال و آینده را با هم در پیوند و ارتباط معنادار قرار می دهد. با اینکه معنای زندگی از 
پیگیری اهداف و ارزش ها بوجود می آید اما الزاما شادی به همراه نمی آورد. مثلا یک زندانی 

سیاسی که زیر فشار بازجویی است نمی تواند شاد باشد اما می تواند عمیقا زندگی خود را 
معنادار ببیند.

 معنا در گستره زمان شکل می گیرد، مثلا ازدواج را می توان »نوشته ای بر یک تکه کاغذ« 
دید یا آن را »پیوند مادام العمر به معشوق« معنا کرد. ماهیت زندگی تغییر و تحول است و 
معنا دادن به آن راهی است برای ثبات بخشیدن به جریان پرتلاطم زندگی. مثلا احساس 
یک زوج به یکدیگر مرتب و روز بروز تغییر می کند اما ازدواج به آن معنایی دائمی و ثابت 
می دهد. در عمل هم ازدواج به تثبیت رابطه کمک می کند چون قطع رابطه را دشوار می 
کند اما روشن است که ازدواج الزاما زندگی را شادتر نمی کند.  یکی از مهم ترین راه های 
معنا دادن به زندگی پاداش دادن به خود است، از راه برنامه ریزی و تعهد به اجرای آن که 

نیاز به انضباط فردی دارد. 
بنابراین وقتی فرد با فعالیت و درگیری های روزمره ای که با هم ربط دارند، هدف هایش 
را پیگیری و برآورده کند در عمل به زندگی خود معنا می دهد. تحصیل، کسب مهارت، 
شکل دادن به رابطه ای جدی و صمیمانه همگی به زندگی معنی می دهند، چرا که گذشته و 
حال و آینده در راستای هدفی مشخص یکپارچه می کنند. به نظر دانشمندان هر چه بیشتر 

برای تحقق این هدفها »خودتان« باشید، زندگی خود را معنی دار تر می بینید.
 اما بر اساس این تحقیق، چه عواملی در شادی موثرند و چه معیارهایی به زندگی معنا 

می دهند؟
 سختی زندگی

افرادی که زندگی خود را آسان و به دور از دشواری می بینند شادترند و آنها که زندگی خود 
را پرمشقت می دانند افراد شادی نیستند. 

اما همان ها که با سختی ها دست و پنجه نرم می کنند زندگی خود را با معنی تر می بینند.
بنابراین وقتی به دشواری یا آسانی زندگی نگاه می کنید در واقع شادی زندگی را می سنجید 

نه معنی آن را. 
سلامتی

سلامتی نیازی همگانی و اولیه است و افراد سالم افراد شادتری هستند. اما سلامتی معنای 

بیشتری به زندگی نمی دهد. استیون هاوکینگ دانشمند سرشناس کاملا فلج است اما شاید 
زندگی بسیار معنی دارتری از افراد سالم داشته باشد و تاریخ پر از مثالهایی این چنین است.

 احساسات مثبت و منفی
بدیهی است که احساس خوب شادی می آورد اما این تحقیق نشان می دهد احساس خوب 

زندگی را معنی دارتر نمی کند.
 از بین احساساتی که در این تحقیق بررسی شده اند، شاید جالب ترین مورد بی حوصلگی 
باشد. بی حوصلگی بی تردید احساسی ناخوشایند است و خوشحالی نمی آورد اما از طرف 

دیگر، نشانه نبود معنا هم هست، بنابراین فرد بی حوصله نه شاد است نه در طلب معنا.
 پول

می گویند پول خوشبختی نمی آورد. این تحقیق نشان می دهد که پول تاثیر شدیدی بر 
احساس شادی می گذارد اما معنایی به زندگی نمی دهد. خرید ضروریات یا حتی تجملات 
با شادی رابطه نزدیک دارد و بی ثباتی و بحران اقتصادی لذت از زندگی را کاهش می دهد.

 اما دخل و خرج مناسب و هدفمند اثری معکوس دارد. به زندگی معنا می دهد ولی شادی 
نمی آورد. وقتی برای آینده فرزندتان پس انداز می کنید، قسط خانه را کامل می پردازید 
یا بدهی خود را تسویه می کنید، زندگی معنی دارتر می شود. تاثیر پول بر زندگی ارتباط 
نزدیکی با ارزش های فردی دارد و اینکه فرد چگونه خود را در رابطه با پول تعریف می کند.

 روابط
ارتباط های اجتماعی یکی از عواملی است که هم زندگی را شادتر می کند و هم به آن معنا 
می دهد. تنهایی یکی از مهم ترین عوامل شاد نبودن است. بسیاری از افرادی که در این 
تحقیق شرکت کرده بودند ارتباط با خانواده و دوستان را معنای زندگی خود می دانستند. به 
یاد آوردن ساعت ها و روزهایی که در تنهایی گذشته و یا احتمال تنها ماندن در آینده تاثیر 

شدیدی بر شادی دارد. 
اما در کمال شگفتی، اینکه چقدر با دوستان یا کسانی که دوستشان داریم وقت می گذرانیم 
تاثیر زیادی بر شادی ندارد هرچند که به زندگی معنا می دهد. وقت گذراندن با آنها که 
دوستشان داریم می تواند کار بسیار سختی باشد بنابراین ممکن است خوشحالی زیادی عاید 
ما نکند اما به زندگی ما معنایی دیگر می بخشد. کسانی که در این تحقیق شرکت کرده بودند 

و زندگی معنادارتری داشتند، روابط را مهم تر از دستاوردهای زندگی شان می دانستند.
 شادی از منفعتی که از دیگران می بریم زاییده می شود و معنا از آنچه به دیگران می دهیم. 
»گیرنده« شاد است و »دهنده« زندگی با معنایی دارد. کمک به دیگران زندگی را با معناتر 
می کند اما مستقیما ما را شاد نمی کند. اگر کمک به دیگران لذت دارد برای این است که 
زندگی معنادارتر می شود. بر اساس این تحقیق فداکاری و از خودگذشتگی تاثیر چندانی 
بر شادی می گذارد، شاید هم اندکی آن را کاهش می دهد، اما اهمیت بسیاری در معنادار 
بودن زندگی دارد.  نکته جالب دیگری که در این تحقیق روشن شد این بود که جرو بحث با 
دیگران شادی را کم می کند اما به زندگی معنایی بیشتر می بخشد. افراد شاد کمتر تمایل 

به جر و بحث دارند.
 فرزند

بزرگ کردن بچه برای بسیاری از پدرها و مادرها دستاوردی مهم تلقی می شود چرا که 
نیازمند از خود گذشتن و وقف دیگری شدن است. به همین دلیل برای بسیاری از پدر و 
مادرهایی که در این تحقیق شرکت کرده بودند بزرگ کردن بچه، شادی شان را کمتر کرده 
اما به زندگی شان معنا داده بود. آنها هرچه وقت بیشتری برای فرزندشان گذاشته بودند 
زندگی معنی دارتری پیدا کرده بودند و این همان چیزی است که به آن »تناقض بچه 

داشتن« می گویند. 
استرس و نگرانی

نیازی به گفتن نیست که استرس و نگرانی شادی را کم می کند اما عجیب این که به زندگی 
معنا می دهد. این که چرا چنین است تفسیرهای متفاوتی می تواند داشته باشد. شاید پیوند 
گذشته و حال و آینده، احتمال خطرهای پیش رو را بیشتر برای فرد آشکار می کند و یا 
استمرار فعالیت های دشوار و سنگین برای رسیدن به هدفی در آینده دور )که البته تحقق 
آن تضمین شده هم نیست( برای فرد استرس و نگرانی می آورد ، هرچند که به زندگی 

اش معنا می دهد. 
 محققان در پایان نتیجه می گیرند که شادی بیشتر حاصل برآورده شدن خواسته ها و 
نیازهاست، بخصوص از طرف دیگران و یا حتی با پول خرج کردن. اما معنا بیشتر فراهم 
کردن برای دیگران است و بیشتر با با تعریفی که فرد از »خود« دارد مربوط است. خلاقیت 

و خردمندی و افکار عمیق به زندگی معنی می دهد اما با استرس و نگرانی همراه است.
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 رییس جمهور بیان داشت: رژیم صهیونیستی، گروه های 
افراطی و تروریست، از صندوق رای واهمه دارند و مرگ خود 

را در کنار صندوق رای می بینند.
 حجت الاسلام والمسلمین حسن روحانی در دومین کنگره 
بین المللی ۱۷ هزار شهید ترور که از صبح دیروز در سالن اجلاس 
سران در حال برگزاری است، تصریح کرد: گاهی موضوع تروریسم از 
یک سازمان و یک تشکیلات پا را فرا تر می گذارد، برخی حکومت ها 
بر مبنای ترور بوجود می آیند و ادامه حیات خود را در سایه ترور 
می بینند که نمونه بارز آن رژیم جعلی صهیونیستی در سرزمین 

فلسطین است.
رییس دولت یازدهم یادآور شد: این حکومت و این رژیم از اساس 
بر مبنای ارعاب، ترور و اشغال کار خود را آغاز کرد و امروز نیز   همان 

دید ضد انسانی خود را ادامه می دهد.
وی افزود: نوع دیگری از ترور، ترور اعتقادی و عقیدتی می تواند 
باشد و لااقل شکل ظاهری و ادعای برخی بر این محور استوار است 
که گروهی متعصب و جاهل گاهی تحت پوشش یک آیین و یک 
دین به خشونت و ترور می پردازند و هر آن کس که در مسیر راه آنها 
نیست تکفیر می کنند،   او را کافر می پندارند و بعد از تکفیر هم جواز 
ترور را نسبت به افراد صادر می کنند و این از نمونه هایی است که در 

عصر ما وجود دارد و ما در منطقه شاهد آن هستیم.
رئیس دولت یازدهم در تشریح نمونه های ترورهای یاد شده در 
منطقه تصریح کرد: داعش، القاعده،   بوکوحرام، طالبان و از نمونه های 

این تشکیلات ترور در منطقه هستند.
وی افزود: گروه های تروریستی چه آنهایی که تشکیلاتی را در 
اختیار دارند و چه آنهایی که رژیمی را در اختیار گرفته اند و چه 
آنهایی که برمبنای زدن ماسک اعتقادی به کشتار دیگران می پردازند، 

از استقبال و رای مردم و از خواست مردم محرومند.
روحانی ادامه داد: این گروه ها اساسا می بینند که در میان ملت ها 
و جوامع و مردم جایگاهی ندارند و آرای عمومی مردم با آنها نیست 
و حتی رژیمی نظیر رژیم صهیونیستی نیز از آرای مردمی می ترسد. 
امثال رژیم صهیونیستی، گروه های افراطی و تروریست، از صندوق 

رای واهمه دارند و مرگ خود را در کنار صندوق رای می بینند.
رئیس جمهور تصریح کرد: در منطقه اشغالی فلسطین هم اگر 
رژیم غاصب صهیونیستی حاضر برپایی صندوق رای شود. همه 
مردم از جمله مسلمانانی که از دیرباز در فلسطین زندگی می کردند 
و یهودی هایی که زندگی می کردند و همچنین مسیحیانی که در این 
سرزمین زندگی می کردند همه آنها پای صندوق آرا جمع شوند و هر 
چه را که رای جمع بود را همه بپذیرند رژیم و سازمان ترور هیچگاه 

در مسیر انتخاب نخواهد بود تا به سمت صندوق آرا بروند.
وی با اشاره به جعلی رژیم صهیونیستی اظهار داشت: آنها به جای 
صندوق انتخاب، به دنبال ارحاب و ارعاب هستند و از دیگر سو همه 
آنهایی که مسیر ترور را انتخاب کرده اند، صلح و مفاهمه و مذاکره 
را خیانت می دانند و مسیر آنها مسیر خشونت و افراط است. آنها 
می گویند سفیدِ سفید یا سیاهِ سیاه یا زیبای مطلق یا زشت مطلق. 
چیزی به عنوان حدوسط برای آنها وجود ندارد چرا که در مذاکرات و 
تفاهم باید به میانه رسید و آنها نه راه میانه ای را قبول دارند و نه رنگی 

به جز سیاه و سفید را می فهمند.

رئیس شورای عالی امنیت ملی اضافه کرد: نکته سوم این است 
که تروریست ها خود را میزان و مرکز عالم می دانند و می گویند حرف 
ما، حرف حق است و هر کس در برابر ما است در مسیر ناحق و باطل 
قرار گرفته است و معمولا پیشواپرستی هم دارند و فردی که راس آن 

گروهک است را بالا ترین فرد بر روی زمین می دانند.
وی با تاکید بر اینکه برای فاصله گرفتن از مسیر باید اقدامات 
بسیاری در منطقه و جهان صورت بگیرد، اظهار داشت: ایران یکی 
از کشورهایی است که در گذشته قربانی مداخلات قدرت های بزرگ 
بوده است، به ویژه مداخلات قدرت های غربی و آمریکایی در رژیم 
قبل و بعد از انقلاب ابتدا قربانی تروریسم و سپس قربانی یک جنگ 

تحمیلی و در   همان جنگ قربانی سلاح کشتار جمعی شد.
را  مردم  انقلاب  که  کشوری  در  افزود:  یازدهم  دولت  رئیس 
بلافاصله به سمت صندوق آرا جهت داده و مردم با رایشان نوع نظام را 
برگزیدند و در آن شرایطی که نظام حاکم به دنبال خواست مردم بود، 
گروهک هایی در ایران که از حمایت های قدرت های خارجی برخوردار 
بودند یا تحت فرمان آن ها بودند چه شرایطی را برای کشور ایجاد 

کردند؟ به هیچ کس رحم نکردند.
صورت  انقلاب  ابتدای  در  که  ترورهایی  یادآوری  با  روحانی 
می گرفته است، تصریح کرد: شاید الان خشونت های داعش در ملا 
عام برای افراد غیرعادی باشد، ولی در همین تهران منافقان فردی را 
که کار انتظامی و امنیتی می کرد به خانه اش رفتند و پوست وی را 
کندند. خشونت و وحشی گری هایی که گروهک ها در ابتدای انقلاب 
کردند، بی نظیر بود. کاری که داعش هم اینک می کند قبلا در ایران 

صورت می گرفته است.
ترور  دارد که در یک  اضافه کرد: کجا سابقه  رئیس جمهور 
وحشیانه رئیس قوه قضاییه، وزرا و نمایندگان مجلس در یک ترور 

وحشیانه ترور شود؟ و در مدت کوتاهی رئیس جمهور و نخست وزیر 
را به شهادت برسانند؟ جزو اولین ترور ها، ترور یک عالم بنام در جهان 
اسلام بنام علامه شهید مطهری بود که جرمش تحقیق و سخن 

حق گفتن بود. 
روحانی ادامه داد: زمانی ترور و تروریسم از بین خواهد رفت که 
همه در صف مقابله با تروریسم قرار بگیرند و اراده قاطعی برای نابودی 
تروریسم انجام گیرد ممکن است کشوری در مقطعی یک گروه 
تروریستی را ابزار کار خود می داند اما آتش افروزان بدانند این آتش 

دیر یا زود دامن آن ها را هم خواهد گرفت.
وی افزود: این طور نیست کشوری از گروه های تروریستی برای 
منافع خود حمایت کنند و تا پایان از این گروه تروریستی منتفع 
باشند. در اروپا و آمریکا گروه های تروریستی زیادی آتش افروزی 
کردند که این آتش در   نهایت دامن آنها را هم گرفت امروز می بینیم 
حتی سازمان ملل و نهادهای بین المللی برابر رژیم صهیونیستی 
هیچ گاه یک اقدام قاطع و جدی نه به عنوان جنایتکار جنگی و نه به 
عنوان نسل کشی و نه به عنوان حملات سازمان یافته انجام ندادند و 

اقدامات آنها را هیچ گاه محکوم نکردند.
رئیس جمهور تاکید کرد: گروهک های تروریستی که امروز وجود 
دارند از کجا تامین می شوند؟ چطور می توانند نفت بفروشند، مگر 
نفت مواد مخدر است که کسی آن را در جایی مخفی کند؟ ده ها 
تانکر نفت با هم حرکت می  کنند آنها که می گویند ماهواره های ما 
حتی شماره پلاک ماشین ها را هم می گیرد چطور نفت می خرند و 

می فروشند که آنها اطلاع ندارند؟
وی یادآور شد: گروه های تروریستی تمام آ ثار باستانی را می گیرند 
و با واسطه هایشان در بازارهای جهانی می فروشند آیا این ها چیزهایی 
است که در دنیا مخفی باشد؟ چرا این کشور ها برابر گروه های 

تروریستی از دید اطلاعاتی،  مالی و عملیاتی متحد نمی شوند و اقدام 
جدی انجام نمی دهند؟ چون لابد فکر می کنند در منطقه ما اختلاف 

و کشتار میان کشورهای منطقه و مسلمان به نفع آنهاست.
رئیس شورای عالی امنیت ملی خاطرنشان کرد: آنها که از کشته 
شدن بیگناهان به فکر منابع بین المللی و منطقه ای خود هستند، 
چگونه می توانند در دنیای امروز ادعا کنند که در مسیر حقوق بشر 
حرکت کرده و قدم برمی دارند. جمهوری اسلامی ایران از آغاز قربانی 

ترور بوده و از آغاز نیز مصمم برای مبارزه با تروریسم.
اقدامات  تروریست هایی که چنین  این  اکنون  افزود:  روحانی 
وحشیانه ای انجام داده در زمان جنگ از پشت به ما خنجر می زدند و 
هنگامی که ما به آنها می گفتیم چرا وسط شهر را بمباران می کنید، 
می گفتند اگر این کار را نکنیم منافقان بلافاصله گزارش ما را تهیه 

کرده و ما را اعدام می کنند.
به گزارش ایلنا، رئیس جمهور اضافه کرد: امروز چون کمی از آن 
روز ها فاصله گرفته ایم و کشور ما علیرغم ناامنی کشورهای منطقه در 
وضعیت امنی قرار گرفته فکر می کنیم این اتفاق جدیدی است. تا 
زمانی که ترور ابزاری برای قدرت های جهان باشد از بین نخواهد رفت. 
زمانی که یک اراده دسته جمعی علیه ترور بوجود نیاید از بین نخواهد 
رفت تا زمانی که دو معیار مد نظر قرار داده و تروریست خوب و بد 
را قبول داشته باشیم به نتیجه نخواهیم رسید امروز قدرت هایی در 
اروپا و آمریکا از تروریسم حمایت می کنند و در حالی که از یک گروه 
تروریستی و همچنین یک رژیم تروریستی حمایت می کنند با یک 
گروه تروریستی هم مخالفت دارند آیا اینگونه می شود با تروریست 

مبارزه کرد.
روحانی یادآور شد: ما باید با استانداردی واحد در برابر همه 
گروه های تروریستی بایستیم و اینکه در ظاهر بگوییم ما با تروریست 
می جنگیم، اما درعمل به شکل دیگری رفتار کنیم شما ببینید پس 
از سال 2003 تعداد کشته های تروریست تا چندین برابر افزایش 
یافته است و همه این کشتار ها در زمانی بود که آمریکا می خواست با 
تروریست مبارزه کند پس از سال 2003 و پس از اشغال عراق ببینید 

چه مقدار تروریست در منطقه ما توسعه یافته است.
وی افزود: امروز بیشترین کشته ها در برابر ترورهای گروهک های 
تروریستی در عراق، سوریه، افغانستان، پاکستان، نیجریه و دیگر 
کشورهای منطقه رامشاهده می کنیم و عمده حرکت های تروریستی 
داعش،  طالبان،  القاعده،  همچون  معروف  گروهک های  توسط 
بوکوحرام و سایر گروه های مشابه آنها یا گروهک های فرعی شان در 

منطقه انجام می گیرد.
روحانی در پایان خاطرنشان کرد: هم اکنون در غرب کشورما 
و همچنین در شرق کشور گروهک هایی می بینیم که در ظاهر بر 
مبنای  نژاد و قومیت تحت فرمان قدرت های بزرگ با مردم و نیروهای 
انتظامی حافظ امنیت مردم می جنگند و کشتار به راه می اندازند. 
چگونه می توانیم قبول کنیم که کشوری همچون آمریکا یا برخی از 
کشورهای اروپایی مدعی مبارزه با تروریسم در منطقه حضور داشته 
باشند، اما تروریست های معروفی که در داخل کشور ما هزاران نفر 
بیگناه را به شهادت رسانده اند، آزادانه در کشورهای آن ها فعالیت های 
سیاسی تبلیغاتی و حتی اقدامات تروریستی انجام می دهند. و حتی 
به پرونده ها و مطالبات حقوقی جمهوری اسلامی ایران بی اعتنا باشند.

محمدهیرادحاتمی:

اگر به چهره او را نشناسی، شاید هرگز باور نکنی که او و خانواده 
اش  مثل بقیه مردم در صف تحویل بار و کارت پرواز هواپیما می 
ایستند و مثل همه وسایل خود را از ایکس ری عبور می دهند و در 
ردیف های میانی پرواز می نشینند.اتفاقی که برای او و اعضای خانواده 
اش امری عادی است ولی برای مردمی که گاهی با او همسفر می 
شوند،تعجب آور است و بارها می پرسند، واقعا ایشان وزیر است؟از 
وقتی وزیر شده، به جز سفرهای کاری زیربار هیچ تشریفاتی برای 
سفرنرفته است.اگر ببیند ، در شهر مقصد تشریفات دولتی در فرودگاه 
منتظر اوست، به شدت عصبانی می شود.به همین خاطر حالا همه 
استانداران اخلاق او را می دانند و برای استقبال از وزیر به فرودگاه 

نمی روند.
او کسی جز عباس احمد آخوندی سیاستمدار، استاد دانشگاه، 
دولتمرد ایرانی و وزیر راه و شهرسازی جمهوری اسلامی ایران نیست.

از معدود وزرای کابینه حسن روحانی است که به جز تخصص صاحب 
گفتمان اختصاصی در حوزه کاری اش است.از روزی که از مجلس 
رای اعتماد گرفته بر بسط و توسعه گفتمان "حقوق شهروندی" 
تاکید ویژه دارد.معتقد است،حوزه راه و شهرسازی فقط ساخت و 
ساز نیست؛بلکه مستقیم با زندگی اجتماعی ایرانی ها سروکار دارد.از 
همین رو به شدت فرهنگ سازی در حوزه حقوق شهروندی را توصیه 
می کند.برای خبرنگارانی که سالها وزیر راه یا مسکن را وزیر عملگرای 
تکنیکی شناخته اند، نوشتن خبر از گفتمان جدید حوزه زیربنایی 
مثل راه و شهرسازی عجیب به نظر می رسد،اما او در دوسال گذشته 
با این گفتمان در کنار پیگیری طرح های نیمه تمامی مثل مسکن 

مهر،تلاش خستگی ناپذیری را آغاز کرده است.
برخی ها از او انتقاد می کنند که وزیر راه و شهرسازی چرا به 
جای تکمیل طرح های نیمه تمام و اهتمام بر اتمام مسکن مهر 
مدام بر حقوق شهروندی تاکید دارد؟ پاسخ او اما همواره این بوده 
که مسکن و راه باید در خدمت مردم باشند ابزارهای رفاه هستند و 
آنچه موجب آسایش مردم می شود،فرهنگ سازی مبتنی بر رعایت 

حقوق شهروندی است.
آخوندی در سال ۱336 در یک خانواده روحانی در نجف اشرف 
متولد شد و جزو ایرانی های زاده عراق است. وی نوه دختری علامه 
عبدالحسین امینی از مراجع فقید نجف و صاحب اثر معروف الغدیر و 
فرزند آیت الله علی احمدآخوندی و داماد سیدهاشم رسولی محلاتی 

است. آخوندی تحصیلات ابتدایی خود را در مدرسه علوی ایرانیان 
در همین شهر گذراند و پس از مهاجرت به ایران دوره متوسطه را 
در قم و تهران پشت سرگذاشت .او  در سال ۱356 وارد دانشکده 
فنی دانشگاه تهران شد. سپس مدرک کارشناسی ارشد مهندسی 
راه و ساختمان خود را از دانشگاه تهران دریافت کرده و پس از آن 
به انگلستان رفت و در کالج رویال هالووی لندن، در رشته اقتصاد 
سیاسی مدرک دکترا گرفت. وی هم اکنون در دانشگاه تهران عضو 

هیات علمی دانشکده مطالعات جهان و استاد گروه بریتانیاست.
عباس آخوندی برخلاف برخی نقل قول ها که می گویند ابروهای 
گره خورده او نشان از بداخلاقی اش دارد،بسیار رئوف است.هفته 
گذشته پدر معنوی زوجی شد که  تحت سرپرستی بهزیستی بودند و 
بخش بزرگی از مسئولیت برگزاری ازدواج آنها را برعهده گرفت.اگرچه 
می گوید در این کار خیر،همسرش نفیسه رسولی محلاتی نقش فعال 
تری داشته،اما به عنوان وزیر کابینه یازدهم نشان داده که اگر گاهی 
اخمی هم برچهره داشته،به دلیل کم کاری ها و کاستی هایی بوده 

که از گذشته برجای مانده است.

ازجهادسازندگی تا وزارت مسکن و شهرسازی
تاسیس  و  شکل گیری  در  آخوندی  انقلاب  از  پس 
جهادسازندگی نقش موثری داشت.عضو شورای مرکزی جهاد 
سازندگی بود و از سوی سید محمد بهشتی در اولین شورای 
انتخاب شد. وی  مرکزی جهاد سازندگی به عنوان عضو شورا 
همچنین در جهاد سازندگی مسئولیت امور استان ها را بر عهده 
پشتیبانی  مسئولیت  تحمیلی  جنگ  شروع  از  پس  و  داشت 
جبهه های جنگ را نیز برعهده گرفت.خودش می گوید:" .یادم 
هست که مرحوم رجایی چند وقت یکبار تماس می گرفت و 
  " احوال روستاها چطور است؟ و  اوضاع  آقا،  عباس  می گفت:" 
یعنی قبل از اینکه ما بخواهیم گزارشی به ایشان بدهیم، خودشان 
پیگیر بودند که چقدر زندگی مردم تغییر کرده و ما برای حل آنها 

با چه مشکلاتی مواجه هستیم."
در مرداد ماه سال ۱36۱ از سوی وزیر کشور، به عنوان معاون 
سیاسی و اجتماعی وزیر کشور منصوب شد. معاونتی که پس از او به 
سه معاونت در وزارت کشور تقسیم شد. دبیری شورای امنیت کشور، 
ریاست شورای تامین ویژه غرب کشور، ریاست ستاد مرزها، ریاست 
ستاد مبارزه با مواد مخدر، ریاست شورای هماهنگی امور افاغنه، 
برگزاری انتخاب اولین دوره مجلس خبرگان، برگزاری چهارمین 

دوره ریاست جمهوری ایران و دومین دوره مجلس شورای اسلامی از 
اقدامات او در این دوره است.

آخوندی در بهمن ۱365 بعنوان مشاور رئیس بنیاد مسکن 
و مسئول بازسازی مناطق سیل زده و در بهمن ۱366 به عنوان 
رییس بنیاد مسکن اتقلاب اسلامی منصوب شد. در این دوره 
زلزله رودبار و منجیل به وقوع پیوست که مخرب ترین زلزله یکصد 
سال اخیر بود و بیش از 200 هزار واحد مسکونی آسیب دید. 
وی مسئولیت بازسازی زلزله را شخصاً بر عهده گرفت. در جریان 
این بازسازی وی موفق به جذب 200 میلیون دلار اعتبارات بانک 

جهانی برای بنیاد مسکن شد.
در سال ۱3۷2 در دولت دوم هاشمی رفسنجانی موفق به کسب 
رای اعتماد نمایندگان مجلس شورای اسلامی شد و به عنوان وزیر 
مسکن و شهرسازی منصوب شد. در این دوره برنامه های راهبردی 
در این وزارتخانه از جمله نظام پس انداز، انبوه سازی و کوچک سازی 
تحت عنوان طرح پاک که یک مدل توسعه پایدار در بخش مسکن 
است اجرا می شود. هم چنین وی طرح آمایش سرزمین و طرح های 
منطقه ای و ناحیه ای را که موجب توزیع خدمات و جمعیت در 
سرزمین به صورت متوازن است را به تصویب می رساند. در دوره 

تصدی آخوندی بر وزارت مسکن همزمان بیش از یکصد بیمارستان 
در حوزه ساختمان های دولتی در حال اجرا بوده است و ساختمان 

اجلاس سران از بناهای این دوره است.
آخوندی در این دوره قانون سازمان نظام مهندسی و کنترل 
ساختمان را به تصویب مجلس شورای اسلامی می رساند و به عبارتی 

بنیان گذار نظام مهندسی ساختمان در شکل جدید آن است.

سیاست گذاری که بی پروا انتقاد می کند
او در 8 سال دولت سید محمد خاتمی و پس از آن 8 سال دولت 
محمود احمدی نژاد حضور نداشت .با این حال در تدوین سیاستهای 
کلی اصل 44 طرف مشورت قرار گرفت و در تدوین این سیاست ها 
نقش فعالی ایفا کرد.هرچند که بعدها از تدوین قانون خصوصی سازی 
که برمبنای این سیاستها تدوین شده بود،راضی نبود و معتقد است 

که این قانون از سیاست های کلی اصل 44 انحراف دارد.
آخوندی بعد از ۱6 سال دوری از کار اجرایی دولتی سرانجام در 
سال 92 و به دنبال انتخاب حسن روحانی به عنوان رییس جمهور 
بار دیگر به حوزه اجرایی بازگشت.اوت توانست با کسب ۱59 رای از 
284 رای ماخوذه تصدی وزارت مزبور را بدست بیاورد. وی در مراسم 
معارفه اش عنوان کرد که با ادامه مسکن مهر به شکل فعلی انتقاد 
دارد ولی این مخالفت به معنی متوقف کردن این پروژه نیست. چون 
این طرح با زندگی ۱0 میلیون ایرانی گره خورده است. او بارها گفته 
است که وزارت راه و شهرسازی تحت نظارت وی به تعهدات قبلی 
پایبند است، اما مسکن مهر طرح چندان جالبی نبوده که ادامه یابد و 
باید متوقف شود. در مکان های نامناسب چندین هزار واحد مسکونی 
ایجاد شده است، مسکن فقط یک چهاردیواری یا خانه نیست بلکه 
مردم خدمات مختلف، روابط اجتماعی درست و امکانات حمل و نقل 

مناسب می خواهند."
آخوندی سیاستمداری منتقد است؛این نقد را ابتدا به حوزه کاری 
خود وارد می کند و سپس به سایر بخش ها نقد می کند.در دوسال 
گذشته در هر بخشی از زیرمجموعه وزارت راه و شهرسازی بازدید 
کرده،صریح نقد کرده است.از اداره بخش های هوایی گرفته تا ریلی 

و جاده ای.
معروف ترین نقد او به توسعه بی رویه فرودگاه است که گفت:" 
درسالهای گذشته هیچ گاه رقابت پذیر کردن بنادر و فرودگاه ها در 
ساخت و سازها رعایت نشد و اگر هم مطرح می شد فکر می کردند که 

باید دکه بسازند و به ساندویچی بدهند."

اخبار
آیت ا... هاشمی رفسنجانی در دیدار وزیر امور خارجه:

نباید به خاطر تندروی های 
یک اقلیت محدود دلسرد شوید

 رئیس مجمع تشخیص مصلحت نظام تأکید کرد: جمهوری اسلامی ایران 
می تواند برای ایجاد وحدت منطقه ای و به دنبال آن ثبات و آرامش در کل جهان، 
نقش مؤثر و مفیدی ایفا کند، چرا که مقابله با خشونت، جنگ و تروریسم، به نفع 

همه ی کشورهای جهان است.

 آیت الله هاشمی رفسنجانی در دیدار وزیر امور خارجه، با تأکید بر اهمیت هنر دیپلماسی 
در مذاکرات سیاسی، از عملکرد وزارت امور خارجه، مخصوصاً تیم مذاکرات هسته ای و 
به ویژه شخص محمد جواد ظریف تشکر کرد و گفت: اثبات حقانیت ایران که سابقه  
سیزده ساله بهانه گیری های غرب را داشت، در مذاکراتی که بزرگان دیپلماسی شش کشور 

قدرتمند جهان حضور داشتند، کار ساده ای نبود.
رئیس مجمع تشخیص مصلحت نظام، با بیان اینکه نباید به خاطر تندروی های یک 
اقلیت محدود دلسرد شوید، به اقبال عمومی مردم و خوشحالی آنان اشاره کرد و گفت: 
تنش زدایی، خنثی کردن و مقابله با سیاست شوم ایران هراسی، تعامل سازنده با جهان با 
حفظ عزت، حکمت و اقتدار، از جمله خصوصیات و هنر دیپلماسی در دولت یازدهم است.

وی ادامه داد: به همین دلیل، کار شما در تاریخ ایران ماندگار خواهد بود و مطمئن باشید 
آینده درباره این مقطع با توجه به همه شرایط قضاوت خواهد کرد.

هاشمی رفسنجانی، با یادآوری سخنان موافقان و مخالفان مذاکرات هسته ای در پارلمان، 
سنا و دولت آمریکا، گفت: بسیار مهم است که موافقان و مخالفان در سخنان خویش بر 
توانایی های ایران تأکید می کنند که این نتیجه جز با صبوری های مردم، قدرت استدلال 

تیم هسته ای و حقانیت انقلاب اسلامی به دست نمی آمد.
وی ضمن تأکید بر ضرورت پیگیری اجرای کامل توافق هسته ای تا حصول به نتیجه 
نهایی و رفع کامل تحریم های ظالمانه علیه کشورمان، به شرایط حساس منطقه و تحولات 
جاری در آن اشاره کرد و گفت: از دستگاه دیپلماسی کشور انتظار می رود با قدرت و اقتدار 
برای کمک به حل معضلات و بحران های منطقه ای در جهت تقویت همگرایی و افزایش 
همکاری و همسوئی کشورهای منطقه علیه پدیده شوم تروریسم و کنترل دامنه ی آن 

تلاش و جدیت مضاعفی به عمل آورند.
رئیس مجمع تشخیص مصلحت نظام تأکید کرد: جمهوری اسلامی ایران می تواند برای 
ایجاد وحدت منطقه ای و به دنبال آن ثبات و آرامش در کل جهان، نقش مؤثر و مفیدی 
ایفا کند، چرا که مقابله با خشونت، جنگ و تروریسم، به نفع همه ی کشورهای جهان است.

بر اساس این گزارش، محمد جواد ظریف نیز در این دیدار که در آستانه آغاز مرحله 
جدید سفرهای منطقه ای خود صورت گرفت، ضمن ارائه گزارشی از روند مذاکرات، نکات 
مهم توافقنامه ، اهمیت برجام، فعالیت ها و برنامه های وزارت امور خارجه برای اصلاح نگاه 
بین المللی و منطقه ای و به ویژه کشورهای همسایه به جمهوری اسلامی، از رئیس مجمع 
تشخیص مصلحت نظام به خاطر حمایت های منطقی و مواضع اصولی و مترقی ایشان به 

ویژه در طول مذاکرات هسته ای تشکر و قدردانی کرد.
وزیر امور خارجه همچنین با ارائه گزارشی از آخرین وضعیت و شرایط سیاسی و نظامی 
منطقه و همچنین سفرهای منطقه ای خود و فعالیت های دیپلماتیک کشورمان برای 
تبیین مواضع جمهوری اسلامی و جلوگیری از خشونت و جنگ در منطقه، خواستار ادامه 

حمایت های آیت الله هاشمی رفسنجانی از فعالیت های وزارت خارجه شد.

سخنگوی دولت:

مسئولیت پرداخت یارانه ها با وزیر کار است
سخنگوی دولت با بیان اینکه دولت در حال اجرای تبصره 20 در پرداخت 
یارانه ها با مسئولیت وزیر کار، رفاه و تعاون است، گفت: ما مشکلی برای پرداخت 
بودجه برای دفاتر محیط زیست و توسعه پایدار نداریم و همه وزارت خانه ها  باید 
در کنار برنامه وزارت خانه متبوع در فعالیت های زیست محیطی نیز مشارکت 

داشته باشند. 
محمد باقر نوبخت درباره آخرین وضعیت پایگاه اطلاع رسانی قرارداد ها و اقداماتی که در 
این خصوص صورت گرفته است، توضیح داد: در حال حاضر این طرح به سرانجام رسیده 
و هر دستگاهی کلیه قرارداد های خود را بر روی یک پایگاه اطلاع رسانی قراردادی، عرضه 
می کند. به گزارش جماران، وی افزود: پایگاهی که اطلاعات قراردادها بر روی آن ثبت می 
شود، پایگاه متمرکزی نیست، بلکه هر دستگاهی اطلاعاتش را بر روی پایگاهی که در خود 
همان سازمان است، منتشر می کند. سخنگوی دولت در ادامه در پاسخ به سوال خبرنگار 
جماران درباره آخرین وضعیت پرداخت یارانه ها نیز اظهار کرد: دولت تبصره 20 را در رابطه 

با یارانه ها در دستور کار خود قرار داده و آن را اجرا می کند.
نوبخت با اشاره به تعیین مجری طرح پرداخت یارانه ها از سوی دولت، تصریح کرد: آقای 
دکتر ربیعی، وزیر کار، تعاون و رفاه اجتماعی مسئولیت پرداخت یارانه ها و اجرای تبصره 20 

را بر عهده دارد و توضیحات بیشتر را باید از ایشان جویا شوید.
رییس سازمان مدیریت و برنامه ریزی درپاسخ به این سوال که آیا در وزارتخانه های 
مختلف ردیف بودجه ای برای تاسیس دفتر محیط زیست و توسعه پایدار اختصاص داده 
شده است یا خیر؟ گفت: ما مشکلی برای پرداخت بودجه برای این دفاتر نداریم و همه 
باید در کنار برنامه وزارت خانه متبوع، در فعالیت های زیست محیطی نیز مشارکت داشته 
باشند.نوبخت تاکید کرد: خود ما  در سازمان مدیریت و برنامه ریزی دفتری خاص برای 

محیط زیست اختصاص داده ایم.

دهدشتی نماینده مجلس:

مصوبه  دولت احمدی نژاد 
پای افراد را به خرید و فروش نفت باز کرد

یک نماینده مجلس شورای اسلامی، گفت: در دولت گذشته در ستاد تدابیر 
ویژه اقتصادی مصوبه ای برای فروش نفت به افراد به تصویب رسیده که زمینه 

بروز افرادی نظیر بابک زنجانی را ایجاد کرد.
حسین دهدشتی درمورد برخی اظهار نظر ها درباره افرادی که در دوران تحریم پول 
فروش نفت به حساب آنها واریز شده است، تصریح کرد: در دولت سابق در ستاد ویژه ای 
که به منظور تدابیر ویژه برای مقابله با تحریم ها با محوریت رییس جمهور و وزرا تشکیل 

شده بود در این باره تصمیم گیری و اقدام های یادشده با مصوبه  این ستاد انجام شده است.
به گزارش ایلنا، نماینده مردم آبادان در مجلس شورای اسلامی ادامه داد: تا پیش از این 
مصوبه، تنها امکان فروش نفت به پالایشگاه ها و شرکت های نفتی وجود داشت و بعد از این 

مصوبه پای افراد نزدیک به دولت و نورچشمی ها به خرید و فروش نفت باز شد.
دهدشتی یادآور شد: در مقطع یادشده بخش هایی نظیر اتاق بازرگانی ضمن انتقاد به 
ورود افراد نزدیک به دولت به بحث خرید و فروش نفت خواستار حضور افراد با سابقه و 
دارای ضمانت اجرایی برای اجرای این مصوبه شد که متأسفانه این اقدام مورد توجه جدی 

قرار نگرفت. 
این نماینده مردم در مجلس نهم، افزود: متأسفانه این تصمیم دولت زمینه ساز بروز 
افرادی نظیر بابک زنجانی شد که هم اکنون در زندان به سر می برند و مسایل متعددی در 

مورد تخلفات آنها مطرح است.

تخت روانچی در گفت و گو با بلومبرگ:

اقتصاد ایران به اجرای برجام گره نخورده است
معاون وزیر خارجه ایران گفت: در صورت اجرا یا عدم اجرای توافق هسته ای 

ایران و گروه ۱+5، اقتصاد این کشور بهبود می یابد.
به گزارش ایلنا به نقل از بلومبرگ، »مجید تخت روانچی« معاون وزیرخارجه ایران گفت: 
اقتصاد این کشور در صورت اجرا یا عدم اجرای برجام و همین طور صرف نظر از برداشته 

شدن تحریم های بین المللی بهبود می یابد.
معاون وزیرخارجه ایران در گفت و گو با بلومبرگ بر تاثیر عدم وابستگی به نفت و افزایش 
مالیات ها بر اقتصاد این کشور تاکید کرد و گفت که مقام های ایرانی برای بهبود وضع 

اقتصادی در انتظار برداشته شدن تحریم ها نیستند.
تخت روانچی گفت: لغو تحریم ها برای بهبود وضع اقتصادی اهمیت دارد، اما برداشته 

شدن تحریم ها به عنوان تنها ابزاری به شمار نمی رود که دولت در اختیار دارد.
وی افزود: اگر مشکلات اقتصادی داخلی وجود داشته باشند، دیگر اهمیتی ندارد که به 
چه میزان تحریم ها برداشته شوند زیرا، این اقدام ها برای حل مشکلات در دوره های بلند 

مدت کافی به نظر نمی رسند.
معاون وزیرخارجه ایران تصریح کرد: در حال حاضر کمی زود است درباره جهت گیری 
معاملات خارجی نسبت به اروپا یا آسیا صحبت کنیم اما، می توانم بگویم افرادی را که در 

دوره های دشوار گذشته به ما کمک کردند، فراموش نمی کنیم.
وی با رد احتمال انجام اقدام های بازرگانی با ایالات متحده، افزود: در حال حاضر اگر همه 

چیز به خوبی پیش برود، فرصت ها را ارزیابی می کنیم.

دکتر روحانی در دومین کنگره بین المللی ۱۷ هزار شهید ترور:

 گروه های تندرو مرگ خود را در صندوق های رای می بینند 

گفت و گو: سعید جعفری

عمر دولت روحانی به دو سال رسیده و حالا پس از حل 
و فصل معادلات هسته ای نگاه ها به مسائل و بحران های 

خاورمیانه ای جدی تر شده است. 
سفرهای پیاپی دکتر ظریف و دیپلماسی فعال خاورمیانه 
ای وزارت خارجه باعث شده کفه ترازو در این معادلات به 
سمت ایران سنگینی کند و دیگر کمتر از ایران هراسی 
سخنی گفته می شود. نبی الله ابراهیمی معتقد است ایران 
باید خود را به عنوان شریک و بخشی از راه حل مشکلات 

خاورمیانه مطرح کند.
 در ادامه مشروح گفتگوی خبرآنلاین با استاد دانشگاه و 

کارشناس مسائل خاورمیانه را می خوانید:

پس از توافق هسته ای نگاه ها به سیاست های خاورمیانه 
ای دولت متمرکز شده است. اقداماتی هم در این راستا از 
سوی وزارت خارجه شکل گرفته است. این روند را چگونه 

تحلیل می کنید؟
اگر بخواهیم گفتمان تدبیر و امید را تقسیم بندی کنیم و آنرا در 
بحث سیاست منطقه ای مطرح کنیم در دو سال اول تیم سیاست 
خارجی دولت آقای روحانی بیشترین تمرکزش را در بحث حل 

پرونده هسته ای گذاشت.
 این مسئله باعث شد نگاه ایران نسبت به پرونده های منطقه 
ای کاهش پیدا کند ولی با توجه به سفرهای متعدد آقای ظریف 
به کشور های عربی در دو سال آینده بیشتر توجهات به سمت 
بحث های منطقه ای کشیده خواهد شد که خاورمیانه هم جزوی 
از آنهاست. با این حال به نظر من در چند سال پیش رو شاهد یک 
دگرگونی اساسی در سیاست خارجی ایران نسبت به خاورمیانه 

خواهیم بود.

به بحث دگرگونی در خاورمیانه اشاره کردید. به نظر شما 
با توجه به حساسیت ها و پیچیدگی هایی که در این منطقه 
وجود دارد، اولویت سیاست خارجی دولت روی چه مباحثی 

باید متمرکز شود؟
در حال حاضر با توجه به شرایطی که بر منطقه می گذرد 
و همچنین دست آوردهایی که توانسته ایم در عرصه مذاکرات 
هسته ای به دست آوریم سیاست خارجی خاورمیانه ای دولت 
آقای روحانی باید بیشترین تمرکزش را بر حل منازعات منطقه 
ای و جلوگیری از افراط گرایی در خاورمیانه بگذارد و به نظر من 
برای حل منازعات فعال کردن طرف ثالث و کشوری مانند عمان 
می تواند مفید واقع شود. به عبارت دیگر وقتی شما با بحران ها 
و اختلافات در هم تنیده مواجهید نقش میانجی ها ابتکار بسیار 

مهمی خواهد بود.
یکی دیگر از مباحثی که در خصوص منطقه خاورمیانه 
باید به آن توجه کرد نقش آفرینی قدرت های بزرگ در 
برخی مناقشات است. به عبارت دیگر چه راهکاری برای 

کنترل حضور بازیگران خارجی می توان مد نظر قرار داد؟
 به نکته خوبی اشاره کردید. من معتقدم ایران باید بتواند ورود 
قدرت های بزرگ به مسائل منطقه ای را مهار کند و سعی کند 
منازعات و بحران های منطقه را با راهکارهای منطقه ای خودش 
حل و فصل کند، زیرا در حال حاضر بحثی که در خاورمیانه جدید 
مطرح است این است که اکثر بحران ها بر اثر مداخلات منطقه ای 
ایجاد شده است. به طور مثال مداخله ترکیه در شمال سوریه و یا 
حمله عربستان به یمن و یا حمله ارتش مصر به داعش در لیبی، 
همه نشان دهنده چهره جدید امنیتی منطقه است که قطعا برون 
رفت از آن تنها با بکارگیری راهکار های منطقه ای میسر خواهد 
بود. ایران می تواند برای حل منازعات منطقه ای با تعریف خود به 
عنوان یک شریک مهم سیاسی و نه یک مدیر با همکاری کشور 
های مهم منطقه از جمله مصر منازعات و بحران های جاری را حل 

کند و خودش هم بخشی از راه حل باشد. 
واکنش هایی که کشورهای منطقه در قبال توافق هسته 
ای داشتند را چگونه ارزیابی کردید. با توجه به اینکه آقای 
ظریف به این کشورها سفر کردند. به نظر شما این توافق 

تاثیری در معادلات منطقه می گذارد؟
توافق هسته ای در خاورمیانه در ابتدای کار تاثیر خودش را 
گذاشته، پیام تبریک کشورهای منطقه به ایران از جمله عمارات و 
کویت و سوریه و عراق نشان دهنده آن بود که کشور های منطقه 
از اینکه ما وارد یک بحران امنیتی تر نشده ایم خرسند هستند، 
زیرا طبعات برنامه هسته ای ایران بر روی سیاست آنها تاثیر می 
گذاشت و تداخل ایجاد می کرد. در حال حاضر می توان گفت که 
تهران کانون دیپلماسی خاورمیانه شده است که هم از لحاظ وجهه 
دیپلماسی و هم از لحاظ عملی یک پیروزی برای دیپلماسی دولت 
آقای روحانی محسوب می شود، همانطور که می دانیم دو نوع 
قدرت منطقه ای در خاورمیانه وجود دارد، یک قدرت منطقه ای با 
ثبات و دیگری قدرت منطقه ای بی ثبات، قبل از حصول توافق به 
دلیل مسائل اقتصادی، فشار ها، تحریم ها و قطعنامه های شورای 
امنیت، قدرت منطقه ای ایران یک قدرت بی ثبات بود، ولی بعد از 
توافق هسته ای به نظر می آید قدرت منطقه ای ایران ثبات نسبی 
پیدا خواهد کرد و این امر می تواند به تدریج ایران را به جایگاه 

منطقه ای خودش که ثبات در قدرت منطقه است نزدیک کند.
در این مسیر عربستان خیلی از این تحولات استقبال 
نکرده و ما شاهدیم همچنان رویه تقابلی از سوی سعودی 
در قبال ایران در پیش گرفته می شود. برای حل این مشکل 

چه باید کرد؟
در این میان باید توجه داشت که عربستان سعودی و ترکیه 
و اسرائیل همیشه سه ضلع مانع در مقابل طرح ها و راهکار های 
ایران در خاورمیانه بوده و هستند و تنها نباید مشکل را به عربستان 
محدود بدانیم. عربستان به دلیل نفوذ ایدئولوژیکی که در جوامع 

سنی مذهب منطقه دارد همیشه چالشی برای ایران محسوب می 
شود، اما در حال حاضر عربستان سعودی با ورودش به بحران یمن 
به نظر می رسد تا به حال موفقیت قابل ملاحظه ای کسب نکرده و 
حتی می توان ریاض را یک بازیگر شکست خورده در منطقه تبدیل 
خواهد شد، البته این به معنای کاهش نفوذ عربستان نیست ولی 
باعث می شود که اعتماد غربی ها نسبت به عربستان در خصوص 
مدیریت منازعات منطقه ای از بین برود. عربستان سعودی در بحث 
بحران سوریه بی رمق شده است و یک نوع ترس و واهمه هم از 
نتایج معکوس سلفی تکفیری در سوریه دارد و بمب گذاری شهر 
ابها زنگ خطری برای سعودی ها محسوب می شود همچنین نسل 
سومی های خاندان آل سعود هم به غیر از محمد بن سلمان چندان 
تمایلی به نقش مداخله گرایانه عربستان در کشور های خاورمیانه 
ندارند، زیرا معتقدند که عربستان با ورودش به بحران های عمیق 
منطقه ای و پرونده های متعدد متضرر خواهد شد. به نظر من با 
توجه به اینکه ایران به کانون دیپلماسی منطقه ای و یک نقطه 
ثبات برای جامعه بین المللی تبدیل شده است و اینکه اگر عربستان 
سعودی هم در یمن نتواند به نتایج قابل ملاحظه و ملموسی دست 
پیدا کند، این مسئله باعث می شود که عربستان مانند گذشته مورد 

توجه جوامع بین المللی قرار نگیرد.
با این تفاسیر شما فکر می کنید چه رویه ای در سیاست 
های خاورمیانه ای دولت باید مد توجه قرار گیرد؟ آیا چشم 

انداز پیش رو مثبت است؟
به طور کل با در نظر گرفتن همه این مسائل و با توجه به 
عملکرد دولت آقای روحانی در این دو سال من چشم انداز مثبتی را 
در خصوص روابط ایران با منطقه خاورمیانه پیش بینی می کنم، با 
روی کار آمدن سفرایی که نسبت به شرایط منطقه ای آگاه هستند 
و در کار خود حرفه ای عمل می  کنند می توان این انتظار را داشت 
که ایران در دولت آقای روحانی در خاورمیانه به روابط مطلوبی 
دست پیدا کند و خود بخشی از راه حل منازعات منطقه ای باشد.

 پاسخ کارشناس خاورمیانه به این پرسش 

ایران چگونه می تواند اعتماد اعراب را جلب کند؟

وزیری که زیربناها را با حقوق شهروندی گره زده است ؛ 

سیاستمدار نقاد و فرهنگ ساز
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بهترين عزّت، علم است؛ چون شناخت دنيا و آخرت 
با آن حاصل آيد و بدترين خوارى، نادانى است؛ چون 

نادان، كر و لال و كور و سرگردان است.

سه شنبه - دهم شهریورماه 1394 - سال هجدهم - شماره  3806 روزنامه

از  تاکسیرانی شهرداری قم  مدیرعامل سازمان 
اجرای طرح هوشمندسازی تاکسی های قم در آینده 

نزدیک خبر داد. 
هوشمندسازی  طرح  داشت:  اظهار  عزتی  مرتضی 
تاکسی ها در آینده در قم اجرا می شود که پس از شناسایی 
نقاط قوت و ضعف سایر شهرهایی که در این زمینه اقدام 

کرده اند هوشمندسازی انجام می گیرد.

وی با اشاره به معایب وجود پول خرد افزود:  با توجه به 
اینکه پول خرد در سطح کشور کم است رانندگانی که به پول 
خرد نیاز دارند می توانند در روزهای سه شنبه و چهارشنبه 
به شرکت تعاونی تاکسیرانی جنب تاکسیرانی مراجعه کنند.

مدیر عامل سازمان تاکسیرانی شهرداری قم عنوان کرد: 
شهروندان می توانند شکایات خود از تاکسی ها را با ارسال 
کد تاکسی به شماره پیامک 30005۱33 و یا شماره تلفن 

36628800 اطلاع رسانی کنند.
وی بیان کرد: برای نظارت و کنترل مستقیم بر عملکرد 
تاکسی ها ۱5 اکیپ از بخش خصوصی و سه اکیپ از سوی 

سازمان تاکسیرانی در سطح شهر حضور دارند.
عزتی گفت: پروانه فعالیت رانندگان به زودی به کارت 
هوشمند تبدیل می شود تا بازرسان بتوانند با استفاده از تبلت 

مشکلات تاکسی ها را به سرعت ثبت کنند.

فرماندار قم در میزگردی که در محل خبرگزاری 
جمهوری اسلامی برگزار شد با تبیین نقش فرمانداری 
در استان تک شهرستانی قم، از حواشی قبل و بعد از 
انتخابات سخنانی را به میان آورد که شاید تا کنون 

چنین مطالبی را از سیار نشنیده بودیم.
وی بر باز بودن فضا برای تحرکات سیاسی در قم تاکید 
کرد و گفت که باید شور و نشاط در حوزه سیاسی باقی بماند 
و این نگاه دولت است، البته یک بند هم به این شور و نشاط 

اضافه کرد و آن هم »رعایت خط قرمزها« بود. 
سیار از همه چیز در این گفت و گو سخن به میان آورد. 
از وظایف فرمانداری گرفته تا احداث کمپ برای جمع آوری 
معتادان و طرح ساماندهی وانت بارها. او البته گریزی هم به 
زائران غیر ایرانی زد که از کشور عراق وارد قم می شوند و 
از برنامه های فرمانداری برای ساماندهی این افراد نیز سخن 
به میان آورد. دست فروشان نزدیک حرم و نحوه برگزاری 

عزاداری ها هم بخشی از سخنان »سیار« بود. 
بنا به گفته سیار، فرمانداری قصد دارد با اقدامات ریز و 
بدون تبلیغات در جبهه خدمت مستقیم به مردم فعالیت 
کند.  فرماندار قم در این میزگرد اظهار داشت: در دو سالی 
که از عمر دولت تدبیر می گذرد بنا بر مشی و سیاست اتخاذ 
شده دولت که همانا ایجاد امنیت خاطر و آرامش در جامعه 
می باشد، راه خود را طی و برنامه های خود را در چارچوب 

این خط مشی عملیاتی کرده ایم.
رضا سیار به حوزه های مختلف کاری سیاسی، امنیتی، 
اجتماعی و اقتصادی فرمانداری قم اشاره کرد و افزود: استان 
قم به دلیل اینکه دارای یک شهرستان است شاهد بسیاری 
از همپوشانی ها در حوزه های کاری هستیم و بعضی ها که 
از نزدیک با وضعیت ما آشنا نیستند نمی توانند مرزی را برای 
وظایف حوزه های مختلف استانداری و فرمانداری ترسیم 

کنند، چون دقیقا استان قم همان شهرستان قم است.
وی گفت: ما به تجربه گذشته و سنت از قبل و بر اساس 
توانمندی و انگیزه کارکنان، خودمان داوطلبانه مسوولیت 
کارهای میدانی، جبهه خدمت مستقیم به مردم و اقدامات 
ریز و بدون تبلیغات را بر عهده گرفته ایم و سعی کردیم 
با اجرای سیاست های کلان دولت، استانداری، کارگروه ها 
و شوراهای بالادستی، احساس رضایتمندی مردم و اجرای 

قانون را ملاک عمل قرار دهیم.
سیار با بیان اینکه مهمترین وظیفه فرمانداری در حوزه 

سیاسی اجتماعی است، افزود: در این حوزه انتخابات را پشت 
سر گذاشتیم و باید شور و نشاط در حوزه سیاسی باقی می 
ماند و فضا برای تحرکات سیاسی باز باشد و با این نگاه دولت 
و رعایت خط قرمزها، هر جریانی از نظر سیاسی که برنامه 
هایی داشت با رعایت قانون و مقررات سعی کردیم دقیقا با 
رعایت قوانینی که وزارت کشور اعلام می کند آنها را رعایت 

کنیم..
وی ادامه داد: بخاطر اینکه هدفمان ایجاد امنیت و آرامش 
در قم بود بررسی دقیق اطلاعاتی روی افراد انجام شد و اگر 
حضور آنها باعث آسیب رساندن به وحدت و انسجام مردم 
می شد با رعایت احترام از حضور آنها عذر خواهی می کردیم 
و اگر به این نتیجه می رسیدیم که حضور آنها صرفا نظر 
جریان خاصی است و موضوع به وحدت آسیبی نمی رساند، 

برنامه با حضور آن فرد اجرا می شد.
سیار گفت: در جریان سفر اسفندماه سال گذشته رییس 
جمهوری و هیات دولت به قم که در شرایط حساس برگزار 
شد و در زمانی که تمام تبلیغات دشمن این بود که حوزه 
های علمیه و مراجع تقلید با دولت یازدهم زاویه دارند، اما 
شاهد حمایتی بی نظیر از سوی مراجع عظام تقلید از دولت 

تدبیر و امید بودیم.
وی افزود: در این سفر همه مراجع با همه دیدگاه های 
محترمی که دارند از دولت دکتر روحانی استقبال کردند 
و مراسم های بی حاشیه ای در قم انجام شد و دیدارهای 
رییس جمهوری و مراجع نه تنها در تقویت دولت بلکه در 

تقویت نظام موثر بود.
وی گفت: در ایام عید نوروز با توجه به افزایش سفر و 
تعداد زائران به شهر مقدس قم، بی حاشیه ترین و کم حادثه 
ترین استقبال انجام و اقدامات گسترده ای در جهت امنیت 

زائران و مجاوران حرم کریمه اهل بیت انجام شد.
سیار گفت: با احداث کمپ ترک اعتیاد قمرود و جمع 
آوری معتادان ولگرد، بین 2۱ تا 2۷ درصد از جرایم از جمله 

سرقت در ایام عید نوروز امسال در قم کاهش یافت.
وی افزود: امسال با توجه به تقارن سالگرد رحلت امام 
خمینی و نیمه خرداد با جشن های نیمه شعبان، مراسم 
بدون حاشیه ای در قم برگزار و هماهنگی برای اعزام ۱2 
هزار نفر زائر به مرقد مطهر بنیانگذار کبیر انقلاب اسلامی، 

امام راحل انجام شد.
وی گفت: با توجه به ورود قابل توجه زائران غیر ایرانی به 

خصوص از کشور عراق به شهر مقدس قم، اقدامات گسترده 
ای برای پذیرایی آنها با دفاتر فروش بلیت، سازمان پایانه 
ها، نیروی انتظامی، اتوبوسرانی و تاکسیرانی انجام شد که 

وضعیت نسبتا مناسبی در این زمینه فراهم شده است.
سیار گفت: ساماندهی خانه مسافرها را انجام دادیم که تا 
قبل از این مدت، این خانه مسافرها شناسایی کمتری شده 
بودند و تعدادی که می توانستند تحت نظر اماکن و میراث 
فرهنگی قرار بگیرند هویت پیدا کرده و به فعالیت خود ادامه 

دادند و برخی نیز تعطیل شدند.
وی با بیان اینکه در تابستان امسال ظرفیت مهمانپذیر 
و هتل ها در قم بالای 90 درصد اشغال شده است افزود: 
در حقیقت ما در قم کمبود تخت و هتل و مهمانپذیر داریم 
و از فرصت های این خانه مسافرها نمی توانیم بگذریم 
که ساماندهی نهایی آنها می تواند در بالا بردن ظرفیت 
مهمانپذیرها موثر باشد. وی حضور زائران غیر ایرانی در قم 
را فرصت خوبی برای اشتغال و توسعه بازار و تجارت دانست.

وی گفت: در خصوص عزاداری ها اقدامات خوبی انجام 
شده تا عزاداری های بدون حاشیه ای در قم برگزار شود.

اظهار  نیز  دستفروشان  ساماندهی  در خصوص  سیار 
داشت: شهرداری برای این مهم طرحی را در دست بررسی 
قرار دارد و ساماندهی دستفروشان نزدیک حرم مطهر نیز در 

حال انجام است.
وی به معضل وانت بارها نیز در قم اشاره کرد و گفت: وانت 
بارها که ظاهر شهر را نا زیبا کرده اند برای ساماندهی آنها 
در هشت منطقه شهرداری برنامه ای داریم که وانت بارهای 
بومی در این نقاط به فعالیت خود ادامه دهند و البته با وانت 

بارهای غیر بومی نیز قاطعانه برخورد صورت می گیرد.
فرماندار قم در ادامه به وظایفی که فرمانداری ها در روند 
انتخابات برعهده دارند اشاره کرد و افزود: وظیفه فرمانداری، 
نظارت بر فرایند انتخابات است، بر برخی از انتخابات مانند 
انتخابات صنفی نظارت می کنیم و اجرای برخی از انتخابات 
مانند انتخابات پیش رو که انتخابات مجلس شورای اسلامی 
و مجلس خبرگان رهبری است برعهده فرمانداری می باشد.

سیار اظهار داشت: مهیا شدن برای برگزاری انتخابات، 
آموزش، رفع نواقص گذشته، به روز کردن اطلاعات حوزه 
های اخذ رای، شناسایی عواملی که می توانند ما را در 
برگزاری انتخابات یاری کنند و رصد اخبار و اطلاعات از 

جمله وظایف فرمانداری در برگزاری انتخابات است.
به  مستقیم  صورت  به  انتخابات  برگزاری  گفت:  وی 
فرمانداری سپرده شده که انشاالله انتخابات خوبی با حضور 

حداکثری مردم در کل کشور و استان قم برگزار شود.
مسوولیت  و  انطباق  حوزه  در  گفت:  همچنین  وی 
فرمانداری و بخشداری ها، نظارت بر مصوبات شوراهای 
اسلامی روستاها و بخش ها بر عهده بخشدار و شهر بر عهده 
فرماندار است. سیار با بیان اینکه تاثیر این نظارت موضوع 
مهمی در همه ابعاد سیاسی اجتماعی مردم است، افزود: در 
این مدت با تاسی از سیاست های دکتر روحانی و دولت 
تدبیر و امید رعایت قانون را بر هر چیزی ترجیح دادیم و 
مصوباتی که از شوراهای اسلامی شهرها و روستاها رد شده 
تماما عین قانون بوده است. وی افزود: از مجموع بیش از 90 
مصوبه شهرها و روستاها که رد شده، تنها به 9 مورد اعتراض 
شده است که تمامی ایرادات فرمانداری بر مصوبات، ایرادهای 

کاملا قانونی بوده است.
وی گفت: عزم دولت براجرای قوانین و مقررات است و 

ما نقش فیلتر و کنترل قوانین و مقررات را بر عهده داریم.
گفت و گو: رضا علیمحمدی

مدیرکل میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری قم از بازدید 38۷ مورد 
اماکن اقامتی در این استان خبر داد.

عیسی رضایی با ارایه گزارشی از عملکرد تیم های نظارتی طی پنج ماهه سال جاری 
اظهار داشت: چهار تیم نظارتی از جمله نظارت از واحدهای پذیرایی، واحدهای اقامتی، دفاتر 

مسافرتی و تاسیسات گردشگری این تعداد بازدیدها را انجام داده اند.
وی افزود: بازدیدها به صورت هفتگی و روزهای زوج صورت می گیرد.

وی با اشاره به نظارت از هتل، هتل آپارتمان، مهمانپذیر و واحدهای اقامتی موقت گفت: 
از 30 هتل 42 مورد بازدید، از ۱35 واحد اقامتی موقت ۱۱2 مورد، از 24 هتل آپارتمان 30 

مورد بازدید و از 53 مهمانپذیر 62 مورد بازدید صورت گرفته است.
رضایی افزود: همچنین از ۷0 واحد پذیرایی بین راهی 6۱ مورد بازدید، از هشت سفره خانه 
سنتی سه مورد بازدید، از 25 مجتمع گردشگری رفاهی 2۱ مورد بازید توسط کارشناسان 

این اداره کل، انجام شده است.

وی ادامه داد: به هتل ها 20 مورد تذکر و دو مورد اخطار، به واحدهای اقامتی موقت 
۷5 مورد تذکر و ۱5 مورد اخطار، به هتل آپارتمان ها 20 مورد تذکر و یک مورد اخطار، به 
مهمانپذیرها 40 مورد تذکر و 9 مورد اخطار، به واحدهای پذیرایی بین راهی 42 مورد تذکر و 

دو مورد اخطار و به مجتمع های گردشگری رفاهی 9 مورد تذکر داده شده است.
وی تصریح کرد: همچنین 4۱ مورد تشویقی به واحدهای اقامتی و پذیرایی به علت ارایه 

خدمات شایسته به زائران داده شد و از خدمات آنان تقدیر شد.
مدیرکل میراث فرهنگی قم، با بیان اینکه در استان قم 56 دفتر خدمات مسافرتی فعال 

هستند گفت: ۱9 مورد بازدید از این دفاتر صورت گرفته است که سه مورد تذکر داده شد.
وی افزود: مسافران در صورت ارایه انتقادات و پیشنهادات خویش در خصوص واحدهای 
اقامتی و تاسیسات گردشگری می توانند با شماره 3۷6034۱4 تماس حاصل نمایند و یا با 
مراجعه به اداره کل میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری قم مباحث را مطرح کنند تا 

کارشناسان این اداره رسیدگی کنند.

مدیرعامل سازمان تاکسیرانی شهرداری قم :

تاکسی های قم هوشمند می شوند 

برگزاری انتخابات به صورت مستقیم به فرمانداری سپرده شده است

ناگفته های »سیار« از حواشی انتخابات

مدیرکل میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری استان قم خبرداد:

تشویق واحدهای اقامتی ارائه دهنده خدمات مناسب

آیا کمپین، خودرو را ارزان می کند؟
گفته می شود: حدودا یکی دو ماهی می شود که کاربران شبکه های اجتماعی کمپینی به نام »خرید 
خودرو صفر ممنوع«، به راه انداخته اند، کمپینی که یکی از اهداف اصلی آن کاهش قیمت خودرو به واسطه 
کاستن از تقاضا است. این کمپین که به نوعی نشان دهنده عمق بی اعتمادی و ناخشنودی مشتریان ایرانی از 
خودروسازان کشور است، بر تحریم بازار خودرو اصرار دارد و حامیان آن معتقدند اگر خودرو نخرند، غول های 
جاده مخصوص کوتاه آمده و قیمت ها به شدت افت خواهند کرد. این در شرایطی است که خودروسازان حرفی 
از کاهش قیمت محصولات خود نمی زنند. آن طور که مدیرعامل ایران خودرو عنوان می کند، وقتی هیچ 

کالایی در کشور کاهش قیمت نداشته، نباید انتظار ارزان شدن خودروهای داخلی را داشت.

تعجب داویدز از شکم ستاره های ایران!
گفته می شود: ستاره هلندی فوتبال جهان در دهه گذشته وقتی فهمید برخی بازنشسته های فوتبال 
ایران با این شکم های گنده و اضافه وزن فاحش، سرمربی و مربی حرفه ای در لیگ برتر ایران هستند، متعجب 
شد! ادگار داویدز در یک صحنه که بازی متوقف شده بود، از میشل سالگادو پرسید: بازیکنان ایران چند سال 
است که فوتبال بازی نمی کنند و از فوتبال دور هستند که تا این حد اضافه وزن دارند؟ سالگادو وقتی در جواب 
همبازی اش گفت که هیچ کدام از این بازیکنانی که شکم گنده کرده اند، از فوتبال دور نیستند و اغلب آنها در 
فوتبال حرفه ای ایران مربیگری می کنند و سرمربی یا مربی تیم های لیگ برتر ایران هستند، داویدز باور نکرد و 
گفت امکان ندارد این آدم ها با این شکم های گنده سرمربی یا مربی باشند. این حرف داویدز باعث شد سالگادو 
جواد نکونام و کریم باقری را شاهد بگیرد و از آنها بخواهد آمار مربیانی که در ترکیب ایران بازی می کنند را 
به داویدز بدهند. داویدز وقتی به اصل ماجرا پی برد، لبخندی زد و گفت: شما واقعا با این شکم مربیگری هم 
می کنید؟ عالی است واقعا! شما اگر در اروپا باشید، برای سرمربی شدن اول باید اضافه وزن خود را از بین ببرید. 
همین شد که بعد از بازی، منصوریان، استیلی، گل محمدی و چند نفر دیگر با هم قرار گذاشتند تمرین کنند 

تا مثل ستاره های خارجی اضافه وزن نداشته باشند.

آمارکاربران اینترنت   پرسرعت موبایل
گفته می شود: اکنون ۱3 میلیون و 800 هزار مشترک موبایل از اینترنت پرسرعت سیار استفاده می کنند 
و فصل جدید رقابت اپراتورهای موبایل بر سر سرعت بیشتر در انتقال دیتا است. معاون وزیر ارتباطات و 
فناوری اطلاعات با اعلام این خبر گفت: نسل دو باند پهن یا نسل 4 موبایل در سال 20۱3 در 256 اپراتور دنیا 
راه اندازی شده است.علی اصغر عمیدیان اضافه کرد: امروز با صدور مجوز آزمایشی ارتقای پروانه رایتل به نسل 
4 بهره برداری آزمایشی خدمات نسل 4 توسط این اپراتور در تهران، کرج و کیش آغاز می شود و پس از یک 

ماه ارتقای تجاری و رسمی پروانه به رایتل اعطاء خواهد شد.

تقاضای شرم  آور اعراب از اسرائیل علیه ایران
گفته می شود: کانال ۱0 اسراییل گزارش داد؛ هزاران شهروند عرب از کشورهای مصر و اردن از اسراییل 
خواستند تا در مقابل ایران با اعراب متحد شوند. به گزارش باشگاه خبرنگاران جوان، در یکی از حساب های 
فیس بوک وابسته به ارتش اسراییل که حدود 9 هزار شهروند عرب آن را دنبال می کنند، از اسراییل خواستند 
تا برای مقابله با گسترش روزافزون ایران با کشورهای عربی متحد شود. دنبال کنندگان حساب فیس بوک 
ارتش اسراییل معتقدند ایران بعد از توافق هسته ای به خطر جدی جدی برای منطقه تبدیل شده و اسراییل 
که نماد انسانیت و عدالت است باید برای مقابله با ایران وارد عمل شود)!( کاربران فیس بوک در کشورهای 
عربی بر این باورند که ایران تا قبل از توافق هسته ای و لغو تحریم، در اقصی نقاط منطقه حضور و نفوذ دارد 

حال بعد از لغو تحریم ها به چه نحوی می خواهد با کشورهای منطقه تعامل کند؟

هشدار پلیس فتای ایران به کمپانی تلگرام
گفته می شود: سرهنگ حسین رمضانی معاون امور بین الملل و حقوقی پلیس فتا در نشست خبری 
صبح امروز خود در خصوص فعالیت رباط های غیراخلاقی در نرم افزار تلگرام و پیگیری پلیس ایران در این 
زمینه اظهار کرد: ما گزارش ها و مستندات خود در خصوص این رباط ها را جمع آوری کردیم و به مرکز 
بین المللی IGCI در سنگاپور منعکس کرده ایم و از این رو کمپانی تلگرام حتما باید پاسخگوی فعالیت 

غیراخلاقی در بستر فراهم شده این شرکت در فضای سایبری باشد.

افشای پشت پرده اختلاف عربستان و امارات
گفته می شود: فعال عربستانی با نام مستعار »مجتهد« که به خاطر افشای وقایع پشت پرده خاندان 
حاکم شهرت و هواداران بسیاری را در شبکه های اجتماعی کسب کرده است، فاش کرد که عربستان و امارات 
درخصوص نفوذ در جنوب یمن دچار اختلاف شده اند، و مقامات سعودی در تلاش برای الحاق استان حضر 
موت یمن به عربستان هستند. به گزارش شبکه العالم، »مجتهد« به تازگی در صحفه تویتر خود از بروز 

اختلاف بین عربستان و امارات درخصوص نفوذ در جنوب یمن پرده برداشت.

مداحان به تصمیم جمعی اصولگرایان پایبند باشند
گفته می شود: عضو فراکسیون اصولگرایان با انتقاد از تصمیم مداحان برای ارائه لیست انتخاباتی گفت: 
ارائه لیست از سوی مداحان باعث ایجاد تفرقه می شود، آنها باید به تصمیمی که اصولگرایان می گیرند عمل 
کنند.احمد سالک کاشانی در گفت و گو با خبرنگار خبرگزاری خانه ملت با اشاره به اینکه برخی مداحان عنوان 
کرده اند در صورت عدم وحدت در اصولگرایان در انتخابات، آنها لیست ارائه می کنند، گفت: هر کس باید کار 
خود را انجام دهد،اگر در وظایف دیگران دخالت کنند، هم خودشان به مشکل بر می خورند وهم برای دیگران 
مشکل ایجاد می کنند.نماینده مردم اصفهان در مجلس نهم شورای اسلامی با بیان اینکه خط و روش مداحی 
مشخص است تاکید کرد: مداحی همانطور که از اسم آن بر می آید این است که این افراد مداحل اهل بیت 
هستند و مداح اهل بیت بودن عین دیانت و سیاست اهل بیت است.وی با بیان اینکه مداحان باید مداح اهل 
بیت و متعلقات آن باشند، ادامه داد: متعلقات اهل بیت، موضوع ولایت است بنابراین بی تردید آنها باید نقطه 
نظرات مقام معظم رهبری را به عنوان اطلاع رسانی مستند در قالب شعر و برنامه های دیگر در اختیار مردم 

و نسل جدید قرار دهند.

یک تغییر مهم در احراز شرط اجتهاد نامزدهای خبرگان
گفته می شود: شورای نگهبان برای جلوگیری از هر گونه شائبه ای احتمالا وضعیت شرکت در آزمون 
علمی را عمومی می کند.به گزارش »پارس«، شورای نگهبان قانون اساسی برای جلوگیری از هر گونه شائبه 
ای درخصوص شرط احراز اجتهاد نامزدهای انتخابات خبرگان، احتمالا وضعیت شرکت در آزمون علمی 
احراز اجتهاد پنجمین دوره انتخابات مجلس خبرگان رهبری را عمومی می کند البته برخی معتقدند شورای 
نگهبان این موضوع را اجرایی کرده و اعلام نکرده است.بر این اساس در صورتی که این موشوع، اجرایی شده 
باشد، آن دسته از افرادی که سابقه نمایندگی در مجلس خبرگان رهبری دارند، اجتهاد آنها در دوره های 
گذشته اثبات شده، دیگر نیازی به شرکت در آزمون احراز اجتهاد انتخابات مجلس خبرگان رهبری امسال را 
ندارند اما سایر داوطلبین بایستی در این آزمون شرکت نمایند.در دوره های گذشته، روحانیانی که آثاری دال 
بر اجتهاد شامل آثار کتبی و یا تقریرات دوره درس خارج داشتند نیز نیازی به شرکت در آزمون مزبور نداشتند 
که موجب بروز اعتراضاتی می شد.شرکت در آزمون صرفا جهت احراز شرط اجتهاد نامزدهای پنجمین دوره 
انتخابات مجلس خبرگان رهبری است و سایر شروط نیز در یک فرایند تعریف شده در شورای نگهبان بایستی 

مورد بررسی فقها قرار گیرد.

نامحرمانه

یادداشت

دیدگاه

خبر

پدافند هوایی پازلی مهم 
در امنیت کشور

امنیت آسمان ولایی کشور و آسمان منطقه 
جغرافیایی حرم کریمه اهل بیت )س( مرهون 
رصد و رهگیری شبانه روزی پدافند هوایی به 

عنوان بخش مهمی از پازل امنیت کشور است. ماموریت های تامین امنیت 
هوایی یگان های رزم و جلوگیری از بمباران و موشکباران شهرها از جمله 
ماموریت های پدافند هوایی است که در دل نیروی هوایی و یگان های رزم 
وجود داشت و بنا به فراخور شرایط عمل می کردند، نیروهای پدافند در شرایط 
جنگ، بدون سپر، سینه سپر کرده و همچون سنگرسازان بی سنگر مظلومانه 

در مقابل تجاوزات هوایی دشمنان ایستادند.
ضرورت تشکیل پدافند هوایی و انتزاع آن از نیروی هوایی به سبب شرایط 
جدید پس از جنگ و تهدیدهای روزافزون دشمنان، موضوعی بود که اهمیت 
وجود نیرویی مستقل را در تامین امنیت آسمان کشور ایجاب می کرد، لذا بنا 
به تدبیر فرماندهی معظم کل قوا قرارگاه پدافند هوایی خاتم الانبیاء )ص( در 
دهم شهریور سال ۱3۷8 تشکیل گردید و از بدو تشکیل تاکنون روز به روز بر 

نوشوندگی، تجهیز، اقتدار و توفیقات پی در پی آن افزوده می شود.
و  هوایی  پدافند  قرارگاه  در  اسلامی  ایران  برومند  برکفان  امروز جان 
شبکه یکپارچه دفاعی ارتش در سرتاسر نقاط کشور، همچنین نیروهای 
زبده هوافضای سپاه پاسداران انقلاب اسلامی به سبب روحیه ایثار و از 
خودگذشتگی برگرفته از فرهنگ عاشورایی دوران دفاع مقدس، اجازه هیچ 
تهدیدی را به دشمن نخواهند داد و به لطف الهی، اعتراف دشمنان به موفقیت 
های روزافزون ایران اسلامی نه از روی دوستی بلکه به جهت آمادگی مثال 

زدنی و توفیقات روزافزون سال های اخیر در حوزه دفاعی و امنیتی است.
هوشیاری، رصد، رهگیری و سایر اقدامات پدافند هوایی بخش مهمی از 
پازل تامین امنیت است که در کنار حضور فعال سایر دستگاه های مرتبطی که 
موجبات امنیت جغرافیای مرزها و شهرها را فراهم می کنند، همواره موجب 
عزتمندی، اقتدار و آرامش جامعه اسلامی است و جا دارد یاد و خاطره شهدای 
پدافند هوایی را. پایگاه پدافند هوایی حضرت معصومه )س( نیز به عنوان 
بخشی از شبکه گسترده پدافند در کشور، با افتخار تمام، آسمان ولایی، معطر 
و نورانی حرم کریمه اهل بیت )س( و مسجد مقدس جمکران را به عنوان 
پایتخت جهان اسلام پایش می کند و قطعا ظهور و بروز امنیت و آرامش 
همه جانبه جغرافیایی، زمینی و هوایی استان قم، نتیجه مسلم تلاش گسترده 
و همدلی و همراهی نیروهای مسلح و انتظامی و سایر مسئولان خستگی 

ناپذیر استان است.
جا دارد یاد و خاطره شهدای مظلوم پدافند هوایی را که در برابر تجاوزات 
دشمنان از میهن و ارزش های اسلامی دفاع کرده و در این راه مظلومان جان 
خود را تقدیم نمودند، گرامی بداریم و با آنان در پیمودن راه عزتمندشان 

تجدید پیمان کنیم.
* مدیر کل حفظ آثار و نشر ارزش های دفاع مقدس استان قم

بایدها و نبایدهاي 
دنیاي مجازي

فضاي  از  امروزه  اجتماعي  علوم  علماي 
مجازي به عنوان "جهان سوم" یاد مي کنند.

مفهوم سه جهاني شدن به نوعي فضاي 
مجازي را به عنوان سومین جهان در کنار دنیاي عیني و دنیاي آرماني تلقي 
کرده اند.بروز و ظهور کشورهایي مانند گوگل، فیس بوک و دیگر محیط هاي 
مجازي پرجمعیت، حکایت از آن دارد که باید این جهان سوم را جدي گرفت.

در این دنیا به جاي تردد افراد با تردد امواج مواجه هستیم، مکالمات جاي 
مراجعات را گرفته اند، دنیاي بدون مرز و حصار و دنیایي بدون حریم است، 
در واقع نمایشگاهي جهاني است که در طول 365 روز سال برپاست و همه 
کالایي در آن پیدا مي شود.جوانان سنین 20 تا 30 سال بیشترین میزان 
کاربران و حاضران در صحنه این جهان هستند، پس باید بپذیریم که این دنیا 
علي رغم عنوان مجازي خود، واقعیتي انکارناپذیر است که همه ما و بیشتر از 
ما، فرزندانمان باید از این دالان عبور کنند.چالش هاي این دنیا در سه قلمرو 
قرار مي گیرد: قلمرو اول دنیاي مجازي به عنوان ابزار آسیب تلقي مي گردد 
که در آن اطلاعات افراد مورد سوءاستفاده قرار مي گیرد.قلمرو دوم دنیاي 
مجازي حاوي محتواي آسیب رسان درنظر گرفته مي شود، با ورود به این 
جهان فرد آسیب مي بیند براي مثال باعث فردیت، انزوا و افسردگي مي شود 
و در این رهگذر آسیب هاي جدي به فرد، خانواده و اجتماع وارد مي آید.قلمرو 
سوم ما با پدیده اي به نام "اعتیاد سایبري" یا "اعتیاد اینترنتي" مواجه هستیم 
که وابستگي بي منطق به آن، آسیب هاي خاص خود را دارد، چاله هاي این 
دنیا عمیق تر و لغزنده تر است.باید راهي پیدا کرد، شاید لازم باشد تلویزیون 
را از هسته و کانون تمرکز نگاه اعضاي خانواده دور کنیم و در پي ایجاد گپ 
وگفتگوهاي خانوادگي قدم برداریم، تلفن همراه، اینترنت، ابزارهاي ارتباطي و 
لپتاب و همه و همه ابزارهایي هستند که مانع این ارتباط خانوادگي مي شوند.

در جمع بندي شاید باید پذیرفت دنیاي مجازي و یا جهان سوم واقعیتي 
گریزناپذیر است که ما باید فرزندانمان را براي زیست موثر و مصون تربیت 
کنیم، فرار و یا ایجاد محدودیت دیگر پاسخ گوي برخورد با چنین جهاني 
نیست.ما اعتقاد داریم با همت عالي و ملي این جهان را به تسخیر اراده انسان 
ساز تعلیم دیدگان در مکتب اسلام درخواهیم آورد و آن را در حدي که براي 

فرزندانمان ایمن باشد از قیود مادي و دنیوي رها خواهیم ساخت.
* معاون اجتماعي فرماندهي انتظامي استان قم 

با حضور رییس سازمان انرژی اتمی ایران؛

جاده دسترسی و سردر مجتمع غنی سازی 
شهید علی محمدی در قم افتتاح شد

جاده دسترسی به آزادراه قم - تهران و سردر مجتمع غنی سازی 
شهید علی محمدی در قم، روز دوشنبه با حضور علی اکبر صالحی 
رییس سازمان انرژی اتمی ایران و استاندار قم مورد بهره برداری قرار 

گرفت.

همچنین ساختمان ورودی تازه احداث مجتمع غنی سازی شهید علی 
محمدی نیز دیروز افتتاح شد. استاندار قم در این مراسم گفت: سایت هسته 
ای فردو مایه عزت و اقتدار ایرانیان است و باید قدردان زحمات متخصصان 
و دانشمندان هسته ای باشیم.  سید مهدی صادقی بیان داشت: مذاکره 
کنندگان ما در طول مذاکرات در حوزه علم و سیاست زحمات زیادی کشیدند 
و خودباوری طرف ایرانی قابل تحسین است. وی گفت : مذاکره کنندگان ما 
از درایت بالایی برخوردار بودند و موفق شدند از حق و حقوق ملت ایران دفاع 
کنند. استاندار قم تاکید کرد: پس از جمع بندی مذاکرات در مسیری قدم 
برداشته ایم که عزت و اقتدار ایران حفظ شده و باید سعی کنیم این عزت و 
اقتدار را بیش از پیش حفظ کنیم. مدیرکل راه و شهرسازی استان قم نیز در 
این مراسم گفت: احداث راه دسترسی سایت هسته ای فردو به طول ۱4.4 
کیلومتر با عرض هفت متر و با شانه های خاکی سه متر در دو طرف با رعایت 

اصول ایمنی لازم انجام شده است. 
محسن بهشتی بیان داشت: اعتبار این پروژه 90 میلیارد ریال بوده و با 
توجه به این که برخی مشکلات اجرایی و اعتباری را پیش روی خود داشتیم 

احداث آن که از سال 92 آغاز شد، شهریورماه سال جاری پایان یافت. 
احداث راه اصلی سایت شهید علی محمدی و رمپ های دسترسی به آزاد 
راه قم - تهران به طول ۱4 کیلومتر و عرض ۱۱ متر ، شامل 34 دستگاه آبرو با 
هزینه ای معادل 60 هزار میلیون ریال و با پیشرفت فیزیکی 85 درصد در سال 
93 آغاز شد و در سال جاری جهت تکمیل و بهره برداری مبلغی معادل 20 
هزار میلیون ریال بابت ایمن سازی ) گاردریل – هندریل - خط کشی- آرام 

سازی – تابلو ( در آن هزینه شده است.

هوایی  پدافند  پایگاه  فرمانده 
گفت:  قم  )س(  معصومه  حضرت 
تمام فضای آسمان قم به ویژه سایت 
هسته ای فردو )شهید علی محمدی( 
تحت پوشش حفاظت راداری پدافند 

هوایی ارتش در امنیت کامل است.
سرهنگ شمسعلی اسدی روز دوشنبه 
تاسیس  سالروز  شهریور   ۱0 آستانه  در 
در  الانبیاء  خاتم  هوایی  قرارگاه  تشکیل 
جمع خبرنگاران در هتل صفای قم، افزود: 
سراسر آسمان استان و تاسیسات هسته ای 
شهید علی محمدی )سایت فردو( در قم، 
مورد پایش پدافند هوایی است و عبور هر 
ریزپرنده ای از رادارهای پایگاه مخفی نیست.

عبور هر ریزپرنده ای پایش می شود
وی با بیان این که تمام سامانه های پایگاه 
در حوزه درگیری و کشف تقویت شده است، 
تصریح کرد: رادارهایی با توان عملیاتی بالا در 
فضای آسمان قم وجود دارد که عبور هر ریز 
پرنده ای را مورد ارزیابی و پایش قرار می دهد.

حضرت  هوایی  پدافند  پایگاه  فرمانده 
قم  در  کرد:  تاکید  قم،  )س(  معصومه 
لحظه ای حالت سکون نداشته و رادارهای 
قم  آسمان  کاوش  حال  در  مدام  پایگاه 
هستند و با بهره گیری از سامانه های زمین 
به هوا و موشکی کاملا در وضعیت جنگی 
قرار داریم. اسدی ادامه داد: نیروهای پرتوان 
مدافعان  هوایی  پدافند  آماده  همیشه  و 
بر کف مرزهای هوایی  سرسخت و جان 
هستند و ریزترین تحرک هر جنبنده ای را 
رصد کرده و در مقابل دشمن، هوشیارانه 
از حریم پهناور آسمان ولایی کشور دفاع 

می کنند.

بیان جایگاه ویژه پدافند هوایی  او در 
گفت: رهبر معظم انقلاب اسلامی در طرح 
انتزاع، پدافند را از بدنه آفند و نیروی هوایی 
جدا کردند تا بتواند با بهره گیری از کلیه 
ظرفیت های موجود در نیروهای سه گانه 
انتظامی و  نیروی  ارتش، پنج گانه سپاه، 
بسیج مردمی در حوزه دفاع از آسمان ولایت 
در شبکه یکپارچه و هماهنگ به نحو احسن 

عمل کند.
وی افزود: با وجود تحریم های سال های 
اخیر با عزم ملی، تلاش مضاعف و مدیریت 
جهادی و با اجرای دقیق اقتصاد مقاومتی 

مدنظر معظم له در حوزه دفاع، خلاهای 
پدافندی شناسایی و مرتفع شده است.

حضرت  هوایی  پدافند  پایگاه  فرمانده 
ارتش  نیروهای  ابراز کرد:  معصومه )س(، 
در کنار سایر نیروهای مسلح و تحت فرمان 
فرماندهی معظم کل قوا حافظ امنیت و 
مدافع مرزهای آبی، خاکی و دریایی هستند.

اسدی با بیان این که ارتش برای ملت، 
با ملت و از ملت است، افزود: انس نیروهای 
در  مردم  بدنه  حضور  و  مردم  با  مسلح 
نیروهای مسلح، نمونه بارزی از همدلی است.

ارتش،  نیروهای  گفت:  هم چنین  او 

شجاع  و  توانمند  معنویت،  با  نیروهایی 
به  نمونه  به عنوان  هستند که می توانند 

جهانیان معرفی شوند.
پایگاه پدافند هوایی حضرت معصومه 
)س( اسفندماه سال 89 زیر نظر قرارگاه 
مرکزی پدافند هوایی خاتم الانبیاء )ص( با 
محوریت حفظ و حراست از آسمان الهی 
و ولایی استان قم و دفاع از حریم نیروگاه 
هسته ای شهید علی محمدی ایجاد و چهار 
ماموریت مهم تجسس، شناسایی، درگیری 
و انهدام هرگونه پرنده متخاصم و مشکوک 

را برعهده دارد.

فرمانده پایگاه پدافند هوایی حضرت معصومه )س(:

سایت هسته ای فردو در امنیت کامل است

احمد حسینی

احمد صادقی

نرده استیل زمرد
متری 50 هزار تومان
با ضمانت نامه کتبی
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